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آیت الله جوادی آملی خطاب به رئیس مجلس:

از واگذاری مسئولیت به آدم های 
خوب بی عرضه جلوگیری شود

رئیس مجلس در حالی برای دیدار با شماری از مراجع تقلید، به قم سفر کرد که 
تقریباً تمامی مراجع حاضر در این دیدارها از عملکرد مسئولان و وضعیت حاکم 
بر مملکت گلایه کردند. این در حالی بود که قالیباف از سفرهای پیشین خود به 
این شهر مذهبی و دیدار با مراجع تقلید شیعه در سال های گذشته، چه سفرهایی 

که همچون سفر اخیر در قامت رئیس مجلس انجام شد و...

انجمن صنفی روزنامه نگاران
استان تهران درباره طرح ها و لوایح 

محدودکننده فعالیت حرفه ای 
روزنامه نگاران هشدار داد

محدودیت در گردش 
اطلاعات، ناقض آزادی 

روزنامه نگاران است

مسئول رسیدگی به امور تخصصی
تنها پلنگ باغ وحش مشهد:

حال عمومی »ارس«
در وضعیت ثابتی است

کل  اداره  وحش  حیات  بر  نظارت  اداره  مسئول 
مسئول  و  رضوی  خراسان  زیست  محیط  حفاظت 
رسیدگی به امور تخصصی »ارس« پلنگ باغ وحش 
مشهد گفت: خوشبختانه اکنون حال عمومی ارس در 
و  آزمایشات  نتایج  منتظر  و  است  ثابتی  وضعیت 
نمونه گیری انجام شده از این پلنگ در اوایل هفته 

آینده هستیم.

زمستانی گرم و کم بارش در انتظار تهران

خشکسالی ادامه دارد

ادعای شرکت گاز کذب از کار درآمد

قطع گاز صنایع سیمان 
به یک ماه رسید

رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که زمستان 
تنش انرژی نداریم. سخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
را  گاز  قطعی  خود  توییتر  حساب  در  هم  تجارت 
جوسازی رسانه ای خواند. با این حال حدود یک ماه 
است.  قطع  سیمان  کارخانه های  اکثر  است که گاز 
محمد ربانی، مدیرعامل کارخانه سیمان ممتازان در 
گفت وگو با »پیام ما« از مازوت سوزی در کارخانه های 
سیمان خبر می دهد. سوختی که هم عوارض محیط 
زیستی بالایی دارد و هم با هزینه حمل ونقل  قیمتش 

بیش از دو برابر قیمت گاز تمام می شود. کوچِ بلاتکلیف ساکنان »چایلی«
مدیر بنیاد مسکن مراوه تپه: شرکت آب منطقه ای گلستان تاکنون اعتباری برای جا به جایی روستاها پرداخت نکرده است 

گزارش »پیام ما« از معطلی مردم 6 روستا که از ۱5 سال پیش قرار است با ساخت یک سد جا به جا شوند

 یوسف فرهادی بابادی، فعال حوزه آب:
طبق این بخشنامه تلاش ها برای خروج پروژه های فاقد مجوز از بودجه، با ابهام روبه رو می شود 

 پروژه های بدون مجوز حوزه آب با بخشنامه دیوان عدالت اداری چه وضعیتی پیدا می کنند؟
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برنامه ریزی و مسئول بخش  زنجان - معاون 
منابع طبیعی مرکز تحقیقات و کشاورزی استان 
زنجان گفت: بیش از ۵۰۰ گونه گون در ایران وجود 

دارد. 
فرهاد آقاجانلو در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
است  ایران  انحصاری  ۵۰۰ گونه  گون  از  بیش 
کوچک  و  بزرگ  بخش   ۱۵۰ در  را  گون ها   و 
دسته بندی می کنند. در دنیا حدود ۳۲۸۰ گونه 
گوَن شناسایی شده است و از این تعداد ۸۰۴ 
گونه در ایران وجود دارد اما ۵۰۰ گونه آن انحصاری 

است. ایران 
وی افزود: از مجموع ۲ میلیون و ۲۱۵ هزار هکتار 
از اراضی استان زنجان، یک میلیون و ۱۳۷ هزار 
هکتار مرتع و ۵۶ هزار هکتار جنگل داریم. در قاره 
اقیانوسیه اصلا پوشش گیاهی گوَن وجود ندارد، 
قاره آفریقا فقط ۱۳۷ گونه از گون ها را دارد و قاره 
اروپا نیز تنها ۱۴۲ گونه گوَن را در خود جای داده 
است. در استان زنجان حدود ۸۴ تیپ گیاهی 
شناسایی شده است که ۳۵ مورد آن به تیپ های 

گَوَن اختصاص دارد. 
قابل  نقش  گون ها  کرد:  تصریح  محقق  این 
توجهی در حفظ آب و خاک دارند و اگر این گونه 
گیاهی آسیب  ببیند بسیاری از گونه های خوش 
خوراک مرتعی نیز در معرض نابودی قرار خواهند 

گرفت.  
این مدرس دانشگاه با بیان اینکه که در ایران ۸۰۴ 
گونه تا به امروز شناسایی شده است، ابراز کرد: 
گون یک گونه با ارزش است، این گونه گیاهی به 
واسطه تاج پوشش و ریشه گسترده در خاک، 
نقش قابل توجهی در حفظ محیط زیست دارند.

ذخایر  جزو  گونه ها  برخی  اینکه  بیان  با  وی 
ژنتیکی دنیا هستند و مختص ایران و استان 
نیست و براساس همین حکم، موظف به حفظ 
وجود  گوَن ها  اگر  اذعان کرد:  هستیم،  گونه ها 
طبیعی،  گونه های  از  بسیاری  باشند،  نداشته 
مرتعی و گیاهان دارویی هم از بین می روند و 
در واقع گون ها پرستار عرصه های طبیعی هستند.

این مسئول با بیان اینکه گون گیاهی چند ساله 
می رسد  سانتی متر  تا ۷۵  آن  ارتفاع  است که 
التهابی،  ضد  آنتی اکسیدانی،  خواص  دارای  و 
آنتی هیدروتیک و آنتی باکتریال است، تشریح 
کرد: گون زارها در استان زنجان در مراتع ییلاقی، 
پراکندگی بیشتر دارند و معادن نیز در این مناطق 
کوهستانی پراکندگی بالایی دارند. با این وجود از 
یک طرف باید بحث فعال سازی معادن حل شود 
و از سویی دیگر باید گونه های گیاهی حفظ شود؛ 
اداره کل منابع طبیعی نیز باید براساس همین 

بخش نامه عمل کند.

گون ها حافظان 
مراتع زنجان هستند

و  آب  »صنعت  بین المللی  نمایشگاه  هجدهمین 
تاسیسات آب و فاضلاب ایران« فردا جمعه، 9 دی ماه 
افتتاح می شود. به گزارش پایگاه  با حضور وزیر نیرو 
رئیس  کاظمی"  "علی اکبر  نیرو  وزارت  اطلاع رسانی 
از  برق،  و  آب  صنعت  نمایشگاه های  برگزاری  ستاد 
بین المللی »صنعت آب  نمایشگاه  افتتاح هجدهمین 
و تاسیسات آب و فاضلاب ایران« با حضور وزیر نیرو 
 9 جمعه،  روز  صبح  نمایشگاه  این  و گفت:  داد  خبر 
دی ماه در فضایی به وسعت ۱۷ هزار مترمربع در محل 
می شود.  دایر  تهران  بین المللی  نمایشگاه های  دائمی 
رئیس ستاد برگزاری نمایشگاه های صنعت آب و برق 
افزود: در این دوره از نمایشگاه در کنار مشارکت ۱۶9 
شرکت داخلی و ۶ شرکت  خارجی، شرکت های فناور 
و دانش بنیان نیز در حوزه آب و فاضلاب و تاسیسات 

دارند. با آن حضور فعال و گسترده ای  مرتبط 
قابل  تعداد  فعالیت  به  اشاره  با  ادامه،  در  وی 
حوزه های  در  فناور  و  دانش بنیان  شرکت  ملاحظه ای 
فعالیتی مختلف از جمله تصفیه آب، پلتفرم مدیریت 

اینکه  به  توجه  با  افزود:  آب،  دبی  اندازه گیری  و  آب 
فناوری های نوین در حوزه آب بسیار متنوع است، بر 
همین اساس لازم است سرمایه گذاری ها در این حوزه 
پتانسیل های  و  هوایی  و  آب  الگوی  با  متناسب  نیز 

صورت گیرد. کشور  در  موجود 
رئیس ستاد برگزاری نمایشگاه های صنعت آب و برق، 
بازخوردهای مشارکت  و  از حضور  ارزیابی مثبت  ضمن 
بین  نمایشگاه  از  دوره  این  در  دانش بنیان  شرکت های 
المللی »صنعت آب و تاسیسات آب و فاضلاب ایران«، 
یادآور شد: بی تردید با ایجاد زیرساخت های همکاری و 
تعامل این شرکت ها در حوزه آب و برق می توان شاهد 
افزایش سطح بهره وری از آب به عنوان سرمایه ملی در 

بخش های شرب و کشاورزی بود.
لازم به توضیح است، هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
»صنعت آب و تأسیسات آب و فاضلاب ایران« به مدت 
چهار روز و طی روزهای 9 تا ۱۲ دی ماه با مشارکت ۱۷۵ 
شرکت داخلی و خارجی در محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی تهران برگزار می شود.

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل   - کرمان 
سومین  برگزاری  از  کرمان  استان  صنایع دستی 
کنفرانس بین المللی گردشگری بیابان لوت با همکاری 
دانشگاه شهید باهنر کرمان در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ خبر 
با اعضای تیم اجرایی  داد. ریدون فعالی در نشست 
لوت  بیابان  بین المللی گردشگری  سومین کنفرانس 
اظهار کرد: برای هرچه بهتر برگزار شدن این کنفرانس 
باید شورای سیاستگذاری آن با حضور دست اندرکاران 
شرکت های  بازرگانی،  اتاق  باهنر،  دانشگاه  همچون 
و  تشکیل   ... و  میراث فرهنگی  پژوهشگاه  صنعتی، 
ابلاغ  آن  حقوقی  و  حقیقی  اعضای  از  هرکدام  برای 

شود. صادر 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
شورا  این  تشکیل  از  هدف  افزود:  کرمان  استان 
استفاده حداکثری از ظرفیت ها، فرصت ها و همچنین 
لوت  بیابان  گردشگری  حوزه  در  موجود  تهدیدهای 

است.
از  پس  شورا  این  امیدواریم  اینکه  به  اشاره  با  او 
زمینه  در  را  خود  رسالت  و  اهداف  کنفرانس  اتمام 
گردشگری بیابان لوت ادامه دهد، گفت: خوشبختانه 
ایجاد  در  را  لازم  توانایی  فرهنگی  میراث  کل  اداره 

زمینه برای برگزاری تورهای گردشگری، معرفی و ارائه 
توانمندسازی جوامع محلی،  ظرفیت های گردشگری، 
بیابان  حوزه  استارتاپ های  اجرای  و  سرمایه گذاری 

دارد. را  شهداد  خصوص کویر  به  لوت 
با  و  محورها  در  کنفرانس  این  داد:  ادامه  فعالی 
اهداف خاصی برگزار می شود که معرفی و شناسایی 
ظرفیت های گردشگری بیابان لوت، ایجاد وحدت رویه 
برای مدیریت گردشگری آن، حفاظت از اکوسیستم، 
زنجیره  تشکیل  محلی،  جوامع  توسعه  برندسازی، 
ارزش گردشگری بیابان لوت، توسعه نقش دانشگاه ها 
در زمینه پژوهش های مرتبط با این حوزه و ... از جمله 

است. این کنفرانس  اهداف 
صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
این  برگزاری  کنار  در  خاطرنشان کرد:  استان کرمان 
کنفرانس برنامه های جانبی همچون برگزاری پنل های 
بازدید  و خارجی،  ایرانی  استادان  با حضور  تخصصی 
نمایشگاه  از  بازدید  و  شهداد  کویر  جاذبه های  از 
مرتبط  پژوهش های  و  آثار  نمایشگاه  و  صنایع دستی 
با بیابان لوت و همچنین نمایشگاه شهاب سنگ ها و 
گوهر سنگ ها با همکاری و مشارکت دانشگاه شهید 

است. گرفته شده  نظر  در  کرمان  باهنر 

سازی  مولد  عالی  هیات  جلسه  نخستین 
ریاست  به  دیروز،  ظهر  دولت  های  دارایی 

شد. برگزار  جمهوری  رییس  اول  معاون 
به گزارش پیام ما به نقل از ایسنا، محمد مخبر 
مبنی  اخیر  به مصوبه  اشاره  با  این جلسه  در 
های  دارایی  سازی  مولد  جهت  اختیارات  بر 
دولت، گفت: امکان و فرصت خوبی برای مولد 
سازی دارایی ها در اختیار دولت قرار گرفته که 
امیدوارم بتوانیم از این امتیاز برای حل مسائل 

کشور استفاده کند.
مولدسازی  افزود:  جمهور  رییس  اول  معاون 
دارایی های دولت در حقیقت به معنای خروج 
ملی  ثروت  آزادسازی  و  ها  دارایی  انجماد  از 
حبس شده است که باید تلاش کنیم از این 
و  اثربخشی  وری،  بهره  طریق، شاهد کارایی، 

باشیم. بازدهی 
مخبر با تأکید بر اینکه دولت تلاش کرده بهره 
تصریح  کند،  آغاز  خود  از  را  ها  دارایی  وری 
کرد: علیرغم اینکه بخش زیادی از دارایی ها 
سالهای گذشته  در  اما  بوده  دولت  اختیار  در 
اتفاق مثبتی در جهت مولدسازی این دارایی 
ها صورت نگرفته که لازم است موانع و مسائل 
پیش روی این اقدام مهم احصاء و برای رفع 

آنها چاره اندیشی شود.
برای  داد:   ادامه  جمهور  رییس  اول  معاون 
مولد  برنامه  در  شده  تعیین  اهداف  تحقق 
مراقبت کنیم  باید  دولت  های  دارایی  سازی 

تا گرفتار مسائل دست و پا گیری که تاکنون 
اجرایی  نامه  آیین  و  نشویم  داشته  وجود 
که  شود  تدوین  نحوی  به  باید  مولدسازی 
ترسیم  اهداف  تحقق  برای  را  لازم  بسترهای 
شده فراهم کند و در عین حال کاملًا شفاف، 

باشد. روشن  و  مطمئن 
مخبر تأکید کرد: وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در  را  شده  تدوین  نامه  آیین  نویس  پیش 
اختیار دستگاه های اجرایی قرار دهد تا ظرف 
دو هفته آینده نظرات و دغدغه های دستگاه 
ها دریافت و آیین نامه اصلاحی در جلسه آتی 

برای تصویب نهایی مطرح شود.
او همچنین بر اهمیت اقناع افکار عمومی برای 
تحقق اهداف مورد نظر در مولد سازی دارایی 
تاکید و خاطرنشان کرد: باید تلاش کنیم یک 
دارایی  مولد سازی  در  عمومی  فراگیر  حرکت 
تا موانع پیش روی  بگیرد  های دولت شکل 

اجرا، به سرعت برطرف شود.
در این جلسه که وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
کشور، راه و شهرسازی و معاون رئیس جمهور 
نیز حضور  بودجه  و  برنامه  رییس سازمان  و 
داشتند، معاون وزارت امور اقتصادی و دارایی 
و رئیس کل سازمان خصوصی سازی گزارشی 
آیین  تدوین  جهت  شده  طی  مسیرهای  از 
نامه ارائه کرد و به تشریح اهداف، چالش ها، 
برنامه  اجرایی  و ضمانت  اختیارات  و  وظایف 

مولد سازی دارایی های دولت پرداخت.

هجدهمین نمایشگاه بین المللی »صنعت آب 
و تاسیسات آب و فاضلاب ایران« افتتاح می شود

سومین کنفرانس بین المللی گردشگری 
بیابان لوت برگزار می شود

معاون اول رئیس جمهوری:
دولت تلاش کرده بهره وری دارایی ها

را از خود آغاز کند
و  فرهنگی، گردشگری  میراث  اداره  رئیس   - کاشان 
صنایع دستی شهرستان کاشان گفت: شهر کاشان سالانه 
بیش از ۳۰۰ روز آفتابی دارد که موقعیت مناسبی است تا 
تاسیسات گردشگری از حیث صرفه جویی، ارتقای ایمنی 
و نیز کاهش آلودگی ها از ظرفیت انرژی خورشیدی بهره 
مند شوند. احمد دانائی  نیا رئیس اداره میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان کاشان در نشست 
تخصصی ظرفیت های انرژی خورشیدی در تاسیسات 
گردشگری کاشان، اظهار کرد: انرژی خورشیدی علاوه بر 
پاک و بکر بودن می تواند برای تأسیسات گردشگری منبع 

درآمد مناسبی نیز باشد.
فضاهای  در  خورشیدی  انرژی  از  استفاده  افزود:  وی 
به  پذیر مقرون  زوال  انرژی های  به  گردشگری نسبت 
صرفه است ضمن اینکه می تواند منبع درآمدی نیز برای 

مالکان مکان های گردشگری و بوم گردی باشد.
به گزارش ایسنا، رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی شهرستان کاشان، تصریح کرد: همزمان 
با مرمت و احیای بازار بزرگ کاشان، ضمن برنامه ریزی 
برای کاهش مخاطرات این فضای تاریخی، باید برای به 
استفاده از ظرفیت های انرژی خورشیدی هم نگاه جدی 

داشت. 
مشارکت  با  اصفهان  استاندار  سفر  در  دانائی نیا گفت: 
 ١۵٠ مبلغ  شهری،  بازآفرینی  ستاد  و  فرهنگی  میراث 
میلیارد ریال برای مرمت بخشی از بازار تاریخی کاشان 
پیش بینی شده است که باید از این فرصت برای مرمت، 
ساماندهی و بهره مندی از ظرفیت های انرژی خورشیدی 

متناسب با بافت تاریخی بازار استفاده کرد. 
همچنین رئیس اداره برق کاشان افزود: مصرف انرژی 
است  جهانی  میانگین  از  بالاتر  برابر  از ۵  بیش  کشور 
انرژی  ظرفیت  جمله  از  تجدیدپذیر  سوخت های  و 
خورشیدی در تاسیسات گردشگری به مدیریت استفاده 

از سوخت های فسیلی کمک خواهد شد.
 شاپور حدادی پور تصریح کرد: وزارت نیرو با توجه به 
شرایط موجود برنامه ریزی کرده است که برای تولید ۱۰ 
هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر در چند سال آینده بستر 

سازی کند. 
تاکید کرد: شهرستان های کاشان، خوروبیابانک و  وی 
آران و بیدگل بیشترین سهم بهره مندی از سامانه های 
خورشیدی در استان اصفهان را دارند که کاشان ظرفیت 
بیش از دو برابری نسبت به شهرستان خوروبیابانک دارد. 
در  خورشیدی  انرژی  سامانه های  افزود:  پور  حدادی   
و  است  شده  راه اندازی  شهرستان کاشان  مدرسه   ١۴
شرکت مجری طرح، با قراردادهای ٢٠ ساله، تاسیسات 
خورشیدی را نصب می کند و برق تولید شده پس از 
ورود به سامانه توزیع، توسط اداره برق به قیمت مناسب 

می شود. خریداری 

تاسیسات گردشگری
از ظرفیت انرژی خورشیدی

 استفاده کنند

آب را
هَدر 

ندهیم
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به  قم  در  را  دیروز  قالیباف  محمدباقر 
دیدار به شماری از مراجع تقلید گذراند. 
از  آن چه  همچون  نه  البته  که  سفری 
به  اصولگرا  سیاستمدار  این  سفرهای 
قم در حدود یک دهه گذشته در خاطر 
جنجالی  و  حاشیه ساز  چندان  داریم، 
همین  به  بخشی  البته شاید  نه  و  نشد 
افکار  توجه  مورد  هم  چندان  دلیل، 
هرچند  نگرفت.  قرار  رسانه ها  و  عمومی 
این  شده  باعث  آن چه  می رسد  نظر  به 
چند  برخلاف  قم  به  قالیباف  سفر 
مذهبی،  شهر  این  به  او  پیشین  سفر 
عمومی  افکار  سوی  از  چندانی  واکنش 
باشد که در  و تحولی  تغییر  برنیانگیزد، 
و  ایرانی  جامعه  سیاسی-مدنی  فضای 
چند  همین  در  ایرانیان  عمومی  افکار 
سال گذشته به وجود آمده است. تحولی 
اعتراضات  می شود  باعث  یک جا  که 
با  سال  چند  این  در  ایرانیان  عمومی 
در  سیاسی-مدنی  این کنش  از  آن چه 
متفاوت  داریم،  یاد  به  دهه های گذشته 
دیگر  بحثی  در  و  دیگر  جایی  و  باشد 
به  نظام  ارشد  مقام های  سفر  همچون 
نقاط مختلف کشور، مانع از آن می شود 
که شاهد واکنشی ویژه و پررنگ به این 
دست تحولات سیاست داخلی ایران از 
آن که  حال  باشیم.  عمومی  افکار  سوی 
و  اغلب سیاسیون کماکان همان مسیر 
تا  می کنند که  دنبال  را  مرامی  و  مشی 

بودیم. شاهد  این  از  پیش 
این سفر اما به دلایلی جز آن چه تلویحاً 
تفاوت  پیشین  سفرهای  با  شد،  اشاره 
گرفت.  قرار  توجه  مورد  و کمتر  داشت 
البته دقیق تر آن است که بگوییم برخی 
توجه  میزان  بر  گذشته  در  که  دلایلی 
عمومی به این دست تحولات می افزود، 
این  بار غایب بودند و در نتیجه کمتر به 
سفر اخیر قالیباف به قم و دیدارهایش 
این  جریان  در  شیعه  تقلید  مراجع  با 
سفر توجه شد. چه آن که آن چه به عنوان 
مثال در سفر واپسین روز مهرماه  سال 
او  یا سفری که  قم  به  قالیباف  گذشته 
این  به   9۵ بهمن ماه  روز  هشتمین  در 
شهر مذهبی داشت، منجر به جلب  توجه 
افکار عمومی شد، سویه های منفی این 
دستاوردهای  احیاناً  نه  بود،  سفرها 

آن. احتمالی 
از  بتوان  دشوار  را   9۵ بهمن ماه  هشتم 
پاک  ایرانیان  سیاسی-مدنی  حافظه 
کرد. روزی که با یک فاجعه تمام عیار در 
فروریختن  و  خورده  پایتخت گره  مرکز 
ده ها  مرگ  و  پلاسکو  عظیم  ساختمان 
در  حریق  اطفای  برای  که  آتش نشانی 
بودند  رفته  این محل  به  این ساختمان 
هیولای سوزان  این  آوار  زیر  همان جا  و 
شهردار  زمان  آن  قالیباف  دادند.  جان 
تهران بود و به این اعتبار، بالاترین مقام 
مسئول در آن فاجعه. آن چه اما به باور 
روزهای  آن  در  را  او  ناظران  از  بسیاری 

پایتخت  ترک  و  قم  به   9۵ بهمن ماه 
ترغیب کرد، نه این مسئولیتی که راس 
شهرداری تهران داشت، بلکه مسئولیتی 
انتخابات  در جریان  بود که می خواست 
دست  به  بعد  ماه  سه  ریاست جمهوری 
وقوع  از  پس  ساعتی  البته  او  بیاورد. 
نزدیکانش  که  آن طور  پلاسکو،  حادثه 
دیدارش  و  قم  به  خود  سفر  گفتند، 
رها  نیمه کاره  را  شیعه  تقلید  مراجع  با 
به  تاخیر  ساعت  چند  با  را  خود  و  کرد 
تهران  جمهوری  خیابان  در  حادثه  محل 
اما نه آن سفر نیمه کاره به قم و  رساند 
با کلاه  و حضور  آن سفر  از  بازگشت  نه 
که  خبرنگارانی  دوربین  مقابل  ایمنی 
آوار  کنار  پلاسکو  حادثه  پوشش  برای 
هیچ یک  بودند،  حاضر  ساختمان  این 
به  »بهشت«  از  را  قالیباف  نتوانست 

برساند. »پاستور« 
»پاستور«  به  هم  هنوز  البته  قالیباف 
 ،9۸ اسفندماه  در  بالاخره  اما  نرسیده 
انتخابات کم رمق مجلس  با پیروزی در 
رئیس  و  به »بهارستان« رساند  را  خود 
اما  همه  این  با  شد.  یازدهم  مجلس 
ناظران  از  بسیاری  آن چه  گواه  به 
یازدهم  مجلس  آغازین  ماه های  در 
»پاستور«  سودای  در  همچنان  گفتند، 
دیگر  بار  وقتی  درنتیجه  ماند.  باقی 
انتخابات  به  چندماه  حدوداً  فاصله  در 
در  بار  این  بعدی،  ریاست جمهوری 
شد،  قم  عازم  مجلس  رئیس  قامت 
نیز  این سفر  این گفتند که  از  بسیاری 
قالیباف،   9۵ بهمن ماه  سفر  همچون 
از  هدف  و  است  انتخاباتی  سفر  یک 
با  دیدار  نانوشته  سنت  آوردن  بجا  آن، 
کاندیداهای  معمولًا  که  تقلید  مراجع 
از  پیش  ریاست جمهوری  انتخابات 
به جا  انتخابات،  در  کاندیداتوری  اعلام 
را  قالیباف  این بار  آن چه  اما  می آوردند. 
بلافاصله پس از سفر واپسین روز مهرماه 
افکار  انتقادات  موج  با  قم،  به   ۱۴۰۰
انگیزه های  صرفاً  کرد،  روبرو  عمومی 
نبود.  او  انتخاباتی  و  سیاسی  احتمالی 
او  دیدارهای  خبر  پوشش  این  بلکه 
خبرگزاری  در  تقلید  مراجع  برخی  با 
وبسایت های  برخی  و  مجلس  رسمی 
و  بود  نواصولگرایی  جریان  به  نزدیک 
همان  از  برخی  موضع گیری  نوع  البته 
با  دیدارشان  در  شیعه  تقلید  مراجع 
نه تنها  شد  باعث  که  مجلس  رئیس 
سفر  آن  انجام  از  او  احتمالی  اهداف 
نتایجی  اقدام  این  بلکه  نشوند،  محقق 
سیاسی-رسانه ای  فضای  در  را  او  علیه 
مراجع  برخی  آن که  چه  بزند.  رقم 
و  گذاشتند  را کنار  تعارف  شیعه  تقلید 
کشور  اداره  وضعیت  از  به شدت  بعضاً 
کردند.  انتقاد  کشور  قانونی  مجلس  و 
رقم  وقتی  اما  قالیباف  اصلی  دردسر 
خبرگزاری  شد  اشاره  چنان که  خورد که 
رسمی  خبرگزاری  به عنوان  ملت  خانه 

و  مطبوعه  چند  و  چندین  و  مقننه  قوه 
قالیباف،  حامی  خبری-تحلیلی  پایگاه 
بازنشر  از  و کم نظیر  عجیب  اقدامی  در 
برخی از آن انتقادها سر باز زده و به طور 
آیت الله  مرحوم  که  را  آن چه  مشخص، 
دیدارش  واپسین  در  گلپایگانی  صافی 
مطرح کرده  مرگ  از  پیش  قالیباف  با 

کردند. بایکوت  بود، 
سفر  در  که  گلپايگانی  صافی  آيت الله 
چندی بعد قالیباف به قم، به باور برخی 
قرار  بهانه  را  جسمانی  کسالت  ناظران، 
داد و از دیدار با رئیس مجلس سر باز 
آخرین  به   ۱۴۰۰ مهرماه   ۳۰ دیدار  تا  زد 
مرگش  زمان  تا  قالیباف  با  او  دیدار 
»نگرانی  از  دیدار  آن  در  شود،  تبدیل 
اقتصاد  وضعيت  نسبت به  خود  شديد« 
و مشكلات مردم سخن گفته و با تاكيد 
شریف كشور  و  نجیب  »مردم  اينكه  بر 
نیستند«،  وضعیت  اين  مستحقّ  ما 
»گراني  به  اشاره  با  را  توصيه هاي 
سرسام آوري كه مشكلات زيادي را براي 
گفته  كرده  مطرح  كرده«،  ايجاد  مردم 
بود: »گرانی برای مردم طاقت فرسا شده 
و تحمل آن برای مردم عزيزمان بسيار 
سخت و مشكل شده است.« این مرجع 
دیار  راهی  بعد  چندی  شیعه که  تقلید 
باقی شد، همچنین در سخنانی کم نظیر 
در تمام دوران حیات سیاسی اش گفته 
بايد  كه  است  اين  حقير  »توصیه  بود: 
با تمام كشورهای دنيا با عزّت و اقتدار 
رابطه داشته باشيم. اينكه با بسياری از 
كشورها قهر باشيم، صحيح نيست و به 
ضرر مردم عزیزمان است.« جالب آن که 
رسانه های حامی قالیباف و مجلس در 
توصیه های  این  بازنشر  به  حاضر  حالی 
فارغ  نشدند که  آیت الله  دلسوزی  از سر 
از نشر آن در باقی منابع خبری داخلی، 
او اتفاقاً از شخص قالیباف خواسته بود 
که »با عقلانيت و تعامل سازنده، حقوق 
ملت را احقاق كند.« سخنانی که برخی 
این  اتفاقاً  ناظران همان زمان گفتند که 
رسانه های  در  سخنان  این  نشر  عدم 
او  به  که  است  مجلس  رئیس  حامی 
ضرر  انتخابات  در  حضور  صورت  در 
قالیباف  اینکه  به  باتوجه  و  زد  خواهد 
اجرایی  مسئولیت  هیچ  مقطع،  آن  در 
بر عهده نداشت و این احتمال می رفت 
اجرایی  مقام  بالاترین  تصدی  برای  که 
شود، کارزار  انتخابات  وارد گود  مملکت 
همین  از  می توانست  انتخاباتی اش 
ببرد.  بهره  تبلیغاتش  برای  توصیه ها 
پیشینی  گمانه زنی های  اگر  که  نکته ای 
درباره انگیزه انتخاباتی آن سفر را درست 
بدانیم، قاعدتاً باید از اهداف اصلی سفر 

می بود. او 
قالیباف  سفرهای  آن  اما  بود  هرچه 
بلکه  نداشت،  برایش  دستاوردی  نه تنها 
از  انتقاد  افزایش  برای  دلیلی  به  اغلب 
بود  شرایط  این  در  او  و  شد  تبدیل  او 

که روز گذشته بار دیگر راهی قم شد تا 
آن طور که تاکید کرد، گزارشی از عملکرد 
سالی   ۳ به  نزدیک  در  یازدهم  مجلس 
سفری  دهد.  ارائه  است،  کار  سر  بر  که 
آن  دیگر  برگزار شد که  حالی که  در  که 
آیت الله منتقد در قید حیات نبود. هرچند 
در غیاب آیت الله صافی گلپایگانی، یکی 
سفر  در  قالیباف  منتقد  مراجع  دیگر  از 
اواخر سال ۱۴۰۰ او به قم، همچنان حی 
و حاضر بود و در حالی که در آن سفر، 
شدن  »یکدست  به  تلویحی  انتقادی 
بود،  تاکید قرار داده  را مورد  حاکمیت« 
گذشته،  از  صریح تر  به مراتب  بار  این 
زبان به انتقاد از وضعیت حاکم بر کشور 
گشود و البته آن چه در مجلس می گذرد.
آن طور که شفقنا به عنوان فرعی »پایگاه 
شیعه«  خبری  همکاری های  بین المللی 
رئیس مجلس  از سفر  گزارش خود  در 
یازدهم به قم آورده اما این تنها آیت الله 
جوادی آملی نبود که در حضور قالیباف 
کشوری  مسئولان  عملکرد  نقد  به 
تقلید  مرجع  این  بجز  بلکه  پرداخت. 
و  همدانی  نوری  آیات  همچنین  شیعه، 
مرجع  دو  به عنوان  نیز  شیرازی  مکارم 
آیت الله  همچون  که  دیگری  تقلید 
با  سفر  این  جریان  در  آملی  جوادی 
وضعیت  به ویژه  کردند،  دیدار  قالیباف 
مورد  را  شهروندان  معیشت  نامساعد 

دادند. قرار  انتقاد 
رئیس  با  دیدار  در  که  مکارم  آیت الله 
اقتصادی  پایه های  »وابستگی  مجلس، 
نرخ  افزایش  »سبب  را  دلار«  به  کشور 
انتقاد  با  کرد،  عنوان  کشور«  در  دلار 
او،  به گفته  که  »مسئولانی«  نسبت به 
»تصمیم گیری خاصی نکرده اند«، گفت: 
می کنیم  دعا  مسئولان  و  دولت  »برای 
اما از اوضاع ناراضی هستیم.« او گفت: 
»شرایط نه تنها رو به بهبود نیست، بلکه 
سال  به  نسبت  کالاها  بعضی  در  تورم 
است.«  داشته  شدید  افزایش  گذشته 
اینکه »مردم  بر  تاکید  با  آیت الله مکارم 
چندمین   بار  برای  دارند«،  تغییر  انتظار 
و  »بانک ها«  از  گذشته  سال های  در 
نظام بانکداری حاکم بر کشور، به عنوان 
یاد کرد که »به صورت  »مشکلی بزرگ« 
و  می رود«  پیش  به  لجام گسیخته 
تنها  »بانک ها  گفت:  اساس  این  بر 
و  هستند  خودشان  منافع  به دنبال 
و  هرچند کم  می دهند،  وام  مبالغی که 
اما برای آن سودهای کلان  ناچیز است 
دریافت می کنند.« او همچنین با انتقال 
گلایه های شهروندان از مراجع تقلید به 
مسئولان  »به  او،  به گفته  دلیل که  این 
نمی دهند«،  تذکر  مشکلات  نسبت به 
تاکید کرد که چنین نیست و گفت: »در 
حالی که ما مکرر تذکر داده و می دهیم، 
این  صداوسیما  چرا  نیست  روشن 
نمی کند.« منعکس  را  مراجع  تذکرهای 

آیت الله نوری همدانی نیز در این دیدار با 
بیان اینکه »منظور از جمهوری اسلامی، 
»همانطور  گفت:  مردم«،  همین  یعنی 
مردم  همین  اصل  فرمودند:  امام  که 
به  شما  توجه  و  عنایت  باید  و  هستند 
باشد که همیشه پشتیبان  همین مردم 
باید  هستند.  اسلامی  نظام  و  انقلاب 
الگویی  مردم  به  رسیدگی  در  ما  نظام 
آن که  حال  باشد.«  جهان  در  مناسب 
قدرت  به لحاظ  »مردم  او،  به گفته 
ندارند« و  را  خرید دیگر آن توان سابق 
پول  و »کم ارزشی  »بیکاری«، »گرانی« 
تبدیل شده که »باعث  اموری  به  ملی« 
انتظار  از  نیز  او  است.«  مردم  ناراحتی 
مردم مبنی بر رساندن صدای انتقادشان 
به  نارسایی ها  و  »مشکلات  نسبت به 
تاکید  و  سخن گفت  مسئولان«  گوش 
بیت المال  باشید  داشته  »توجه  کرد: 
هیچ گونه  نباید  است؛  مردم  برای 
باید  و  باشد  داشته  وجود  تبعیضی 
و  رفاه  شاهد  و  برود  بین  از  تفاوت ها 
سر  در  ارزانی  و  اقتصادی  گشایش 

باشیم.« مردم  سفره های 
همدانی،  نوری  آیت الله  حالی که  در  اما 
انتصاب  چگونگی  نسبت به  انتقاد 
و  مشکلات  دیگر  از  را  کشور  مسئولان 
آیت الله  کرد،  عنوان  مردم  گلایه  دلایل 
به عنوان  مسئله  این  بر  آملی  جوادی 
انتقاد اساسی خود در جریان این دیدار 
گفت:  و  کرد  تاکید  مجلس  رئیس  با 
آدم های  به  مسئولیت  واگذاری  »از 
جلوگیری  بداختلاس  یا  بی عرضه  خوب 
شود.« این مرجع تقلید شیعه که شاید 
جریان  در  قالیباف  منتقد  صریح ترین 
دو  »ما  گفت:  بود،  قم  به  اخیر  سفر 
درگاه  به  دعا کردن  یکی  داریم،  وظیفه 
خداست که از دعاهای سحر نباید غافل 
او با  شد و دیگری عقل و تدبیر است. 
اشاره به نامه امام علی )ع( به کمیل که 
خلافت  دوران  در  ایشان  فرماندهان  از 
درد  به  تنها  »برخی  تاکید کرد که  بود، 
اداره  توان  ولی  می خورند  دعای کمیل 
ادامه گفت:  ندارند« و در  را  یک منطقه 
»باید بدانیم که اگر درست رفتار نکنیم، 
خداوند ما را خواهد برد و به وسیله قوم 

خواهد کرد.« حفظ  را  دینش  دیگری 

در جریان سفر رئیس مجلس به قم اتفاق افتاد 

از واگذاری مسئولیت به آدم های 
خوب بی عرضه جلوگیری شود

حسن روحانی، رئیس جمهور 
پیشین ایران

پیشنهادهایی را به مقام 
رهبری منتقل کردم

طرح  از  ایران  پیشین  رئیس جمهوری 
برخی موارد و پیشنهادات به صورت مکاتبه 
و تلفنی با رهبر انقلاب خبر داد و گفت: اگر 
برخی موانع پیش نمی آمد ما می توانستیم 
تمام کنیم. حسن  را  اسفند 99 تحریم  در 
روحانی که روز دوشنبه در دیدار با جمعی 
از استانداران دولت های یازدهم و دوازدهم 
تجارب  و  پیشنهادها  تا  خواست  آن ها  از 
نیمه تمام  عمرانی  طرح های  درباره  را  خود 
قرار  مسئولان  اختیار  در  ملی  و  استانی 
اینکه  که  کرده  تاکید  باره  این   در  دهند، 
دارد  برعهده  را  دولت  مسئولیت  چه کسی 
مساله فرعی است، مساله اصلی پیشرفت 
باید  کشور و حل مشکلات مردم است که 
به آن کمک کرد. او گفته که شاید در حال 
خیلی  مردم  مشکلات  رفع  برای  حاضر 
تاثیرگذار نباشیم اما می توانیم پیشنهادات 
خود را به افرادی که مسئول هستند منتقل 
کنیم. به گزارش ایسنا، روحانی در بخشی 
مدت  این  طی  »من  گفت:  سخنانش  از 
معظم  مقام  با  مکاتبه  به صورت  یا  تلفنی 
را  مواردی  مسئولان کشور،  دیگر  و  رهبری 
ما  داده ام.  پیشنهاداتی  و  کرده ام  منتقل 
و  می دانیم  خودمان  از  را  نظام  و  کشور 
به توسعه  وظیفه ملی و وجدانی ما کمک 
و ارتقای ایران و حل مشکلات مردم است، 
مطلوب  اثربخشی  ما  حرف های  اینکه  ولو 
راهکارهایی که  و  تجارب  اما  باشد  نداشته 
و  نیمه کاره  طرح های  درباره  استانداران 
خود  خدمت  حوزه  استان  مشکلات  حل 
دارند، می تواند در اختیار مسئولان قرار داده 
دوازدهم  دولت  »در  تاکید کرد:  او  شود.« 
دولت  برای  را  بهترین مسیر  تلاش کردیم 
را  برجام  کردیم  کنیم.تلاش  آماده  بعد 
می دانستیم  اینکه  با  برسانیم.  نتیجه  به 
اجرایی شدن برجام به دولت بعد می رسد 
و پول آن در دولت بعد به خزانه کشور واریز 
می شود، اگر برخی موانع پیش نمی آمد ما 
تمام  را  اسفند 99 تحریم  در  می توانستیم 
کنیم. در گزارش رسمی که وزارت خارجه به 
مجلس داد روشن است که ما در مذاکرات، 
به چه رسیده بودیم. بر خلاف آنچه تحویل 
دادیم.  تحویل  پر  را  خزانه  بودیم،  گرفته 
دلار  میلیون  صد  چند  را  ارزی  موجودی 
دلار  میلیارد  چند  با  ولی  گرفتیم  تحویل 
میلیون   ۲۰۰ خرید  برای  دادیم.  تحویل 
وقتی  و  کردیم  اقدام  کرونا  واکسن  دوز 
ورود  جریان  می دادیم،  تحویل  را  دولت 
شده  شروع  شده،  خریداری  واکسن های 
بود که در ماه های بعد ادامه یافت.« به گفته 
در  را  برجام  دوازدهم  دولت  »در  روحانی، 
مقابل حملات فراوان نگه داشتیم، لازم بود 
فریز شود تا زنده بماند. دولت سیزدهم اگر 
شدن  اجرایی  از  می توانست  می خواست، 
برجام به خوبی استفاده کند. اگر بخواهند 
یک  دهد  رخ  تحول  اقتصادی  مسائل  در 
تحریم  تا  است.  برجام  احیای  آن  شرط 
نیابد،  بهبود  دنیا  با  رابطه  و  نشود  برداشته 
نمی شود.  برطرف  اقتصادی  سختی های 
برخی فکر می کنند با تعامل، نفوذ خارجی 
نفوذ  انزواست که  این  اما  می شود،  ایجاد 

می کند.« ایجاد 
با  همچنین  ایران  پیشین  رئیس جمهوری 
ایران،  و  اسلامیت  اینکه »جمهوریت،  بیان 
گفته  هستند«،  انقلاب  اصلی  پایه  سه 
حفظ  اسلام  بخواهیم  اینکه  »برای  است: 
داریم.  نگه  زنده  را  جمهوریت  باید  شود، 
اگر جمهوریت از دست برود، اسلام صدمه 
می خورد و اگر این دو دچار آسیب شوند، 
ایران ضربه خواهد خورد. ایران کشور بزرگ 
و مقتدری است که باید مورد احترام همه 
جهان باشد. باید دید الان چه وضعی پیدا 
کردیم؟ آیا احترام ایران حفظ شده است؟ 
سرزمینی  تمامیت  که  است  ملی  وحدت 
و  اقوام  همه  باید  می کند.  حفظ  را  ایران 
بتوانیم  تا  باشند  داشته  وحدت  مذاهب 
دفاع کنیم.  به وجب خاک کشور  از وجب 
شده  حفظ  وحدت  این  امروز  ببینیم  باید 
باید  ما  است؟  آمده  جامعه  در  شکاف  یا 
به همه مردم ایران احترام بگذاریم و همه 
اگر  بود که  این  ما  تلاش  جذب کنیم.  را 
به  تبدیل  تدریج  به  است،  معاند  کسی 
به موافق  تبدیل  را  مخالف شود و مخالف 
را کم کم  موافق  می شود؟  چه  الان  کنیم. 
می کنیم مخالف و مخالف می شود معاند.« 
مشکلات  »حل  گفت:  همچنین  روحانی 
بازگشت  گرو  در  سیاسی  و  اجتماعی 
گفت:  است،  رای  صندوق های  به  جاذبه 
اگر مردم پای صندوق آرا آمدند جمهوریت 
از مردم پای  نیمی  اگر  آیا  ایجاد می شود. 
صندوق نیامدند جمهوریت ایجاد می شود؟ 
افتخار ما این بود که در انتخابات یازدهم و 
دوازدهم ریاست جمهوری، ۷۳ درصد مردم 
رای دادند و تعداد آرای باطله بسیار کم بود. 
باطله  آرای  تعداد  و  مردم  مشارکت  میزان 

است.« انتخابات  در  اصلی  مساله  دو 

 وزیر امور خارجه در جریان دیدار 
با پادشاه عمان، پیام مکتوت رئیس دولت را 

به او تحویل داد

 رایزنی برای گسترش 
همکاری های تهران-مسقط

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی که شامگاه سه شنبه 
راهی مسقط پایتخت عمان شده بود و بدو ورود به این 
شهر گفته بود که حامل پیام رییس جمهوری ایران برای 
پادشاه عمان است، در جریان دیدار با سلطان هیثم بن 
طارق پیام مکتوب ابراهیم رئیسی را به پادشاه عمان 
تحویل داد. حسین امیرعبداللهیان همچنین در حالی 
در جریان این سفر با شماری از مقام های عمانی دیدار 
و گفت وگو کرد که خبرگزاری رسمی عمان اعلام کرده 
روز  این کشور صبح  پادشاه  بن طارق،  سلطان هیثم 
چهارشنبه، در کاخ البرکه از وزیر امور خارجه ایران استقبال 
کرده و دو طرف با هم دیدار و گفت وگو کرده اند. او در 
حالی پیام ابراهیم رئیسی را تحویل پادشاه عمان داد که 
در گزارش خبرگزاری رسمی این کشور، درباره محتوای 
این پیام به موضوع »همکاری میان تهران و مسقط در 
زمینه های مختلف در چارچوب روابط دوجانبه« اشاره 
و این روابط، »مثبت« ارزیابی شده است. وزیر خارجه 
ایران همچنین با ابلاغ سلام ابراهیم رئیسی به سلطان 
عمان، برای او آرزوی صحت و سلامتی و برای ملت 
عمان آرزوی پیشرفت و آسایش کرد و این در حالی بود 
که سلطان عمان نیز در این دیدار، برای ابراهیم رئیسی 
آرزوی سعادت و خوشبختی و برای ملت ایران آرزوی 

پیشرفت و شکوفایی کرده است.
در خصوص  دیدار  این  در  دو طرف  این گزارش،  بنابر 
راه های  و  عمان  و  ایران  بین  مشترک  همکاری های 
تحولات  آخرین  درمورد  همچنین  و  آن  گسترش 
منطقه ای و بین المللی تبادل نظر کردند. در این دیدار بدر 
بن حمد البوسعیدی، وزیر خارجه عمان و علی نجفی، 
سفیر ایران در مسقط نیز حضور داشتند. امیرعبداللهیان 
یادآوری دستاوردهای سفر چندی پیش  با  همچنین 
ابراهیم رئیسی به عمان، بر اهمیت اجرایی شدن کامل 
توافق های به عمل آمده در جریان آن سفر تاکید کرد و 
توسعه همه جانبه روابط و همکاری های میان دو کشور 
را در زمینه های تجاری، اقتصادی، انرژی، گردشگری و 
حمل و نقل و سایر زمینه ها، مورد تاکید قرار داد. این 
در حالی بود که سلطان عمان نیز در این دیدار، ابراز 
امیدواری کرد در آینده نزدیک به ایران سفر کند و با 
این دیدار، موضوعات در دستور کار مناسبات دو کشور 
توسعه بیش از پیش یابد. وزیر امور خارجه جمهوری 
امور  وزیر  با  عمان،  سلطان  با  دیدار  بجز  اما  اسلامی 
خارجه سلطنت عمان نیز دیدار و گفت وگو کرد. حسین 
عمانی اش  همتای  با  دیدار  جریان  در  امیرعبداللهیان 
دوجانبه،  موضوع های  درباره  البوسعیدی  بدر  سید  با 
منطقه ای و بین المللی گفت وگو و تبادل نظر کرد. سید 
بدر البوسعیدی نیز در این دیدار، وجود اراده سیاسی 
برای گسترش مناسبات از جمله در بخش همکاری های 
اقتصادی به ویژه حمل و نقل و ترانزیت را مبنای مهم 
تعمیق مناسبات دو کشور خواند و عزم راسخ و آمادگی 
کشورش را برای همکاری در زمینه های مختلف از جمله 
مقابله با قاچاق مواد مخدر و سایر جرایم سازمان یافته 
ابراز داشت. امیرعبداللهیان بعد از ظهر دیروز و پس از 
دیدار با مقام های عمانی در ارتباط با نتایج سفر خود 
به این کشور عربی،  گفت: این سفر با هدف پیگیری 
موضوع  های مربوط به مناسبات دوجانبه انجام شد و در 
واقع این مسئله، هدف اصلی این سفر بود. او پس از 
تاکید بر اهمیت رایزنی با مقام های عمانی درباره اهمیت 
صلح و ثبات و پیشرفت در منطقه از طریق همکاری های 
با  ارتباط  در  پرسشی  به  پاسخ  در  منطقه،  کشورهای 
مذاکرات لغو تحریم ها و ارتباط این سفر با این مذاکرات 
و نقش عمان در این زمینه گفت: در مورد مذاکرات برای 
لغو تحریم ها، هفته گذشته آقای باقری با آقای مورا در 
اردن گفت وگو داشتند. خود من نیز در حاشیه اجلاس 
بغداد ۲ با آقای بورل رایزنی و گفت وگو کردم. در آنجا 
توافق هایی داشتیم و رایزنی ها و تبادل دیدگاه صورت 
گرفت. او همچنین گفت: »در دیدار با مقامات عمان ما 
تاکید کردیم که ما مذاکره برای مذاکره نکردیم، ماه ها 
مذاکره انجام شد، برای رسیدن به توافق تاکید بر این 
کردیم که پنجره رسیدن به توافق از سوی ایران همیشه 
باز نخواهد بود. این پنجره امروز باز است و اگر طرف های 
مقابل به ویژه آمریکایی ها دست از ریاکاری برندارند و 
غربی ها واقع بینانه برخورد نکنند معلوم نیست پنجره ای 

که امروز باز است فردا هم باز بماند.«

دولت لایحه بودجه ۱۴۰۲
را ارائه کرد، مجلس 
اعلام وصول نمی کند

لایحه  ارائه  تأیید  با  مجلس  رئیسه  هیئت  سخنگوی 
اسلامی، گفت:  به مجلس شورای  آینده  بودجه سال 
بودجه سال ۱۴۰۲  لایحه  نامه ای  رئیس جمهوری طی 
به  است.  ارسال کرده  اسلامی  شورای  مجلس  به  را 
گزارش مهر، سیدنظام الدین موسوی گفت: بر اساس 
آنچه قبلًا رئیس مجلس شورای اسلامی گفته است، 
مجلس تا زمانی که تکلیف برنامه ۵ ساله هفتم توسعه 
مشخص نشود، لایحه بودجه سال آینده را اعلام وصول 
و بررسی نمی کند. او تصریح کرد: هر زمانی که تکلیف 
برنامه هفتم توسعه مشخص شد، آن موقع مجلس 
شورای اسلامی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ را اعلام وصول 
می کند و وارد بررسی آن می شود. موسوی تاکید کرد: 
بنابر قانون، لوایح بودجه سنواتی باید مطابق برنامه های 
۵ ساله توسعه تدوین شود و از آنجایی که هنوز برنامه 
وارد  نمی توانیم  است،  نشده  تصویب  توسعه  هفتم 
برنامه  تکلیف  آنکه  مگر  شویم،  بودجه  لایحه  بررسی 

هفتم توسعه روشن شود.

آیت الله نوری همدانی در این 
دیدار با بیان اینکه »منظور از 
جمهوری اسلامی، یعنی همین 
مردم«، گفت: همانطور که امام 
فرمودند: اصل همین مردم 
هستند و باید عنایت و توجه 
شما به همین مردم باشد که 
همیشه پشتیبان انقلاب و نظام 
اسلامی هستند. باید نظام ما 
در رسیدگی به مردم الگویی 
مناسب در جهان باشد 

رئیس مجلس در حالی برای دیدار با شماری از مراجع تقلید، به قم سفر کرد که تقریباً تمامی مراجع حاضر در این دیدارها 
از عملکرد مسئولان و وضعیت حاکم بر کشور گلایه کردند. این در حالی بود که قالیباف از سفرهای پیشین خود به این شهر 
مذهبی و دیدار با مراجع تقلید شیعه در سال های گذشته، چه سفرهایی که همچون سفر اخیر در قامت رئیس مجلس انجام 

شد و چه سفرهای پیش از آن که به عنوان شهردار پایتخت انجام شده بود، خاطره چندان خوشی ندارد.

پیام خبر

|  
ت

مل
ه 

خان
  |
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 چهارم دی این خبر به نقل از وکیل حقابه داران 
زاینده رود روی خروجی ایرنا قرار گرفت: دیوان 
عدالت اداری دستور توقف پروژه بهشت آباد را لغو 
کرد. این طور که عباس مزروعی گفته، دفاعیات 
دیوان  عمومی  هیئت  در  زاینده رود  حقابه داران 
عدالت اداری پذیرفته شد و دوازدهم مهر امسال 
طی یک رای عمومی اعلام شد که دستور توقف 
پروژه بهشت آباد از سوی رئیس وقت سازمان 
قاعده  وضع  متضمن  زیست،  محیط  حفاظت 
الزام آور نیست و از این رو دولت باید ادامه پروژه 
انتقال آب بهشت آباد را در دستور کار قرار دهد. 
این رای، یک ماه پیش برای استاندار و نمایندگان 
ارسال شده تا »برای جذب بودجه و ادامه پروژه 
انتقال آب بهشت آباد تلاش کنند«. به گفته او، 
موسسه نظام صنفی کارهای کشاورزی، مجمع 
ملی احیای دائمی زاینده رود، جمعیت دوستداران 
محیط زیست طبیعت یاران استان اصفهان، امید 
دوستداران زاینده رود، کانون هماهنگی و حمایتی 
اصفهان،  استان  کشاورزی  بخش  تشکل های 
انجمن خبرگان کشاورزی استان اصفهان، کانون 
انجمن همبستگی  اصفهان،  خبرگان کشاورزی 
خانواده های شهدا و ایثارگران اصفهان شاکیان 
دستور توقف پروژه انتقال آب بهشت آباد از سوی 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  وقت  رئیس 

بوده اند که به این واسطه متوقف شده است.
طرح انتقال آب بهشت آباد عنوانی است که برای 
برده  به کار  سرشاخه های کارون  از  آب  انتقال 
می شود و قرار بود با اجرای آن، سالانه حدود ۶۰۰ 
میلیون متر مکعب آب به فلات مرکزی ایران 
منتقل شود. اما فروردین ۱۴۰۰ عیسی کلانتری، 
رئیس وقت سازمان حفاظت محیط زیست در 

نامه ای به رئیس دولت دوازدهم، پروژه انتقال 
آب از طریق تونل بهشت آباد را به دلیل نداشتن 
محیط  تبعات  داشتن  و  لازم  فنی  مطالعات 
زیستی، فاقد راهکارهای فنی مناسب و گزینه 
انتقال آب از طریق لوله را گزینه مناسب تر برای 
طرح انتقال آب خوانده بود. از سوی دیگر مدیر 
وقت حفاظت و مدیریت آب و خاک سازمان 
بود که  اعلام کرده  حفاظت محیط  زیست هم 
طرح تونل بهشت آباد ۶۰ کیلومتر در نظر گرفته 
شده است و قسمت ابتدایی تونل از محل سد 
بهشت آباد که تا حدود ۱۲ کیلومتر مسیر انتقال 
در نظر گرفته شده، حساس ترین جای مسیر در 
این طرح است و بنابراین سازمان محیط زیست 
به هیچ عنوان با احداث تونل موافقت نمی کند 
و باید مجری طرح به فکر انتقال آب از طریق 

خط لوله باشد.
با این همه وکیل حقابه داران زاینده رود درباره نامه 
است:  بهشت آباد گفته  توقف طرح  و  کلانتری 
»اعتقاد ما این بود که سازمان حفاظت محیط 
زیست نمی تواند مصوبات هیئت دولت را باطل 
یا متوقف کند و دوم اینکه با اسناد موجود، این 
دستورالعمل نمی تواند ناقض موارد پیشین باشد؛ 
چراکه این پروژه عملیات اجرایی داشته است و با 
توقف آن خسارت غیرقابل تحمل به بیت المال و 
حقابه داران و مردم اصفهان وارد می کند. این پروژه 
دارای مصوبات، گردش های مالی و بودجه های 
مصوب در مجلس شورای اسلامی بوده است و 
بر همین اساس نسبت به توقف پروژه انتقال آب 
بهشت آباد اعتراض و در دیوان عدالت اداری برای 
ابطال این مصوبه اقدام کردیم.« از نگاه او »وزنه 
حقوقی و شرعی« به طرف حقابه داران زاینده رود 

است و توقف آن به دلیل »برخی ملاحظه کاری ها 
و تعلل ها« بوده و »بیشتر از اینکه همت قضایی 

بخواهد همت اجرایی می خواهد«.
 این گفته ها در حالی است که یوسف فرهادی 
بابادی، عضو کمپین مردمی حمایت از زاگرس 
مهربان به »پیام ما« می گوید: »اصل بر این است 
که هر پروژه ای باید قبل از شروع عملیات اجرایی، 
محیط  مجوز های  مثل  لازم  قانونی  مجوز های 
زیست، میراث فرهنگی و منابع طبیعی و سایر 
مجوزهای قانونی را دریافت کند اما بهشت آباد و 
موارد بسیاری مثل آن، این روند قانونی را طی 

نکرده اند.«
او با تاکید بر اینکه برای تحلیل حقوقی و دقیق 
رای ادعایی ضروری است حکم ادعایی منتشر 
و دستگاه قضایی اصالت آن را تایید کند، ادامه 
می دهد: »من به شخصه از مفاد رای دیوان عدالت 
اداری اطلاعی ندارم و هر چه می دانم اظهارات 
غیرمستند وکیل حقابه داران است. با این همه 
یا  اداری  عدالت  دیوان  آرایی که  پیداست که 
دستگاه قضایی می دهد، نمی تواند مغایر با قانون 
باشد. وقتی قانون می گوید هر پروژه ای باید با 
نمی تواند  دیوان  بگیرد،  زیستی  محیط  مجوز 

دخالت کند.«
دستگاه  اقدامات  این  او  به گفته  همه  این  با 
قضایی مسبوق به سابقه است و پروژه کوهرنگ 
۳ مصداقی از این روند است: »بعضا مشاهده 
کردیم که دستگاه قضایی، خلاف اصل تفکیک 
قوا و خارج از روند قانونی دستور ادامه کار و اجرا 
پروژه هایی را صادر می کند. مثل پروژه کوهرنگ 
۳ که با دخالت مستقیم قوه قضاییه و بدون 
هیچ گونه روند قانونی، اجرای آن تحمیل شد. 

خوب است که در رابطه با بهشت آباد رای دیوان 
عدالت اداری را داریم. این در حالی است که در 
پروژه کوهرنگ۳ اصلا روند قضایی و قانونی طی 
نشده و صرفا بر اساس فشار و توصیه پیش رفته 
بود.« این فعال حوزه آب، با این گفته ها اضافه 
می کند: »بنابراین روندی که در حال وقوع است 
ناقض اصل تفکیک قواست و به نظر من رئیس 
قوه قضاییه باید با قاطعیت در برابر این روند قرار 

بگیرد.«
پروژه  سرگیری  از  درباره  تازه  خبرهای 
بهشت آباد از سوی دیگر در شرایطی است که 
نبوده  کم  طرح،  این  به  شده  وارد  اشکالات 
کل  اداره  گزارش  موارد  این  جمله  از  است. 
حفاظت محیط  زیست چهارمحال و بختیاری 
گزارش  بند،   9۷ در   ،99 تیرماه  در  که  است 
انتقال  طرح  محیطی  زیست   اثرات  ارزیابی 
آب بهشت آباد را رد می کرد. در بخشی از این 
از  آبرسانی  طرح  »عنوان  است:  آمده  گزارش 
بهشت آباد برای کمبود آب شرب ۱۴ شهرستان 
استان اصفهان ذکر شده است. این در حالی 
شرب  آب  با کمبود  اصفهان  استان  است که 
بلکه در صورت مدیریت منابع  مواجه نیست، 
آب درون حوضه نیازی به آب بهشت آباد ندارد و 
لزومی به اجرای طرح کوهرنگ ۳ نیز نیست.« 
»تجربیات  همچنین  گزارش  این  اساس  بر 
مشابه انتقال آب در همین حوضه نشان داده 
تونل های  قبیل  از  متعدد  طرح های  اجرای  با 
اول، دوم و سوم کوهرنگ و خدنگستان، نه تنها 
مشکلات آبی مقصد مرتفع نشده است، بلکه 
رودخانه  باعث کوتاه ترشدن  بیشتر  آب  انتقال 
گاوخونی  تالاب  به  آب  نرسیدن  و  زاینده رود 

متعدد  مصارف  طریق  از  چراکه  است.  شده 
کشاورزی، صنعت و شهری به امید آب انتقالی، 
توهم آبی ایجاد و بارگذاری های بیشتری روی 
حوضه انجام و مشکلات دوچندان شده است.« 
از سوی دیگر »هفت شهر بزرگ و ۱۲ روستا در 
مسیر تونل و ۲۰ شهر و ۳۵ روستا در شعاع 
۲۰ کیلومتری محور تونل قرار گرفته اند، اما در 
گزارش ارزیابی فقط اجتماعات محدود بلافصل 
آن هم به صورت گذرا و کم اهمیت جلوه داده 
شده. علاوه بر این، نقشه های ارائه  شده بسیار 

گنگ و مبهم دانسته شده است.«
این بخشنامه علیه فعالیت مدنی است

موضوع دیگر، بخشنامه ای است که تیرماه 
امسال از سوی محمد مصدق، معاون اول قوه 
قضاییه صادر و در روزهای اخیر خبری شده است. 
در این بخشنامه خطاب به رئیس دیوان عدالت 
اداری و روسای کل دادگستری های سراسر کشور 
آمده است که در راستای اجرای تاکیدات رئیس 
قوه قضاییه »پیرامون مسائل حوزه صنعت آب 
اعمال  به ضرورت  عنایت  »با  و  برق کشور«  و 
مدیریت و سیاستگذاری صحیح و توام با تدابیر 
درباره  عمومی  مصالح  رعایت  هدف  با  خاص 
تامین آب و برق آحاد کشور به ویژه در ایام اوج 
مصرف« و »با توجه به توسعه مراکز جمعیتی، 
صنعتی و کشاورزی و به تبع آن افزایش مصارف 
آب و برق کشور و نیز خشکسالی های پی در پی 
که موجب کاهش منابع آب قابل استحصال شده 
دیوان  محترم  »رئیس  دارد:  ضرورت  است«، 
عدالت اداری و روسای محترم کل دادگستری ها 
به منظور  کشور  محترم سراسر  دادستان های  و 
مصوبات  اجرای  از  لازم  پشتیبانی  و  حمایت 
شورای عالی آب و همچنین سیاستگذاری های 
انجام شده جهت تامین آب و برق پایدار، نظارت 
و اهتمام لازم را اعمال تا دستورات قضایی خلاف 
نگردد.  صادر  عمومی  مصالح  و  اتخاذی  تدابیر 
مسئولیت نظارت بر حسن اجرای این بخشنامه 

بر عهده مقامات قضایی مذکور می باشد.«
عضو کمپین مردمی حمایت از زاگرس مهربان با 
اشاره به اینکه در رابطه با آب تلاش هایی از طریق 
کمیسیون اصل نود مجلس، پیگیری هایی در 
غالب تحقیق و تفحص و همچنین پیگیری های 
حال  در  مجوز  بدون  پروژه های  درباره  قضایی 
انجام است، درباره این بخشنامه می گوید: »طبق 
این بخشنامه آینده همه تلاش ها برای خروج 
پروژه های فاقد مجوز از بودجه، با ابهام روبه رو 
می شود، چون در عمل هر یک از این پروژه ها با 
داشتن مصوبه هیئت دولت، به شکلی رنگ قانون 

می گیرند.«
بخشنامه  »این  ادامه می دهد:  بابادی  فرهادی 
خود محل ایراد است چون گفته آرای مغایر با 
مصوبات شورای عالی آب صادر نشود. اولا این 
مصوبات تا آنجا که اطلاع داریم، تصمیم هستند، 
نه قانون. طبق مصوبات شورای عالی آب روند 
اصل ۱۳۸ را طی نکرده. بلکه یک سری تصمیم 
است. در واقع قوه قضاییه در این بخشنامه گفته 
که دستگاه ها رای مغایر با تصمیم های شورای 
قضاییه  قوه  بخشنامه  یعنی  ندهند.  آب  عالی 
مبتنی بر قانون نیست، بلکه مبتنی بر تصمیمی 

است که اصالت ندارد.«
نکته مهم دیگر درباره بخشنامه قوه  او  نگاه  از 
هر  اساسی  قانون  طبق  است که  این  قضاییه 
کسی حق دارد که اعلام جرم کند، در حالی که 
این بخشنامه ایجاد انسداد در پیگیری حقوقی 
است. این فعال حوزه آب اضافه می کند: »سال ها 
تلاشمان این بوده اعتراضات را به مجاری قانونی 
بیاوریم و حالا با بخشنامه ای روبه رو شده ایم که 
باعث انسداد در فعالیت های مدنی تشکل های 
محیط زیستی خواهد شد. به نظر من در موقعیت 
کنونی که جامعه دارای التهاب است و احساس 
خورده،  بن بست  به  حقوقی  نظر  از  می کند که 

چنین بخشنامه ای محل سوال است.«

 پروژه های بدون مجوز حوزه آب با بخشنامه دیوان عدالت اداری چه وضعیتی پیدا می کنند؟

چراغ سبز به طرح  های آبی پرحاشیه 
وعده تازه سلاجقه در حاشیه 

جلسه هیأت دولت

تا پایان سال شاهد 
اتفاقات خوبی درباره 

اجرای قانون هوای پاک 
خواهیم بود 

رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست گفت: 
دولت با رویکردی جامع به سمت و سویی رفت 
که تمام دستگاه هایی که در قانون هوای پاک 
مکلف هستند، کار خود را انجام دهند و حتماً 
درباره  خوبی  اتفاق های  شاهد  سال  پایان  تا 
اجرای این قانون خواهیم بود. به گزارش ایرنا، 
»علی سلاجقه« روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 
به  اشاره  با  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیأت 
اجرای »قانون هوای پاک« اظهار داشت: دولت 
رفت که  و سویی  به سمت  رویکردی جامع  با 
تمام دستگاه هایی که در قانون هوای پاک مکلف 
هستند، کار خود را انجام دهند. او همچنین از 
تشکیل ستاد هوای پاک تهران در هفته گذشته 
خبر داد و افزود: یازده دستگاه اصلی در قانون 
هوای پاک مسئولیت های مهمی را پذیرفتند و 
حتماً تا پایان ۱۴۰۱ شاهد اتفاق های خوبی درباره 
اجرای این قانون خواهیم بود. رئیس سازمان 
تخصیص  درباره  زیست  محیط  از  حفاظت 
اعتبارات لازم برای اجرای این قانون گفت: بعضی 
از دستگاه ها مانند وزارت نفت در بحث سوخت و 
یا وزارت صمت تأثیرات مهم تری در قانون هوای 
پاک دارند و طبعاً اعتبارات بیشتری نیز به دلیل 
نوع مسئولیت این دستگاه ها لازم است در نظر 

گرفته شود.

معاون اجرایی 
طرح انتقال آب کانی سیب:

۱6۰۰میلیارد تومان برای 
اتمام طرح انتقال آب به 
دریاچه ارومیه نیاز است 
معاون اجرایی طرح انتقال آب کانی سیب گفت: 
9۰درصد  سیب  کانی  سد  از  آب  انتقال  طرح 
پیشرفت فیزیکی دارد. میکائیل بهادری دیروز 
در حاشیه بازدید خبرنگاران از طرح انتقال آب 
کانی سیب پیرانشهر با بیان اینکه کل پیشرفت 
سیب  کانی  سد  از  آب  انتقال  طرح  فیزیکی 
تاکنون 9۰ درصد و پیشرفت فیزیکی تونل انتقال 
نیز 9۷درصد است، افزود: اعتبارات هزینه شده 
برای کل طرح انتقال آب از کانی سیب تاکنون 
۳ هزار و ۴۰۰میلیارد تومان است و برای اتمام 
است.  نیاز  اعتبار  نیز  تومان  ۱۶۰۰میلیارد  طرح 
معاون اجرایی طرح انتقال آب از سد کانی سیب 
با اشاره به اینکه پایداری و مقاومت تونل انتقال 
بی نظیر است، اظهار کرد: ۸۰۰ متر از تونل نیاز به 
ترمیم داشت که تاکنون ۵۵۰ متر آن ترمیم شده 
و ۲۵۰متر باقی مانده که تا پایان سال جاری به 
اتمام می رسد. او یادآور شد: در فاز نخست طرح 
۳۰۰میلیون متر مکعب و در فاز دوم ۱۸۰میلیون 
متر مکعب آب از طریق تونل به دریاچه ارومیه 

منتقل خواهد شد.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور:

66 درصد از محیط کشور 
بر روی گسل قرار دارد 

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور گفت:۶۶ 
درصد از محیط کشور بر روی گسل قرار دارد.

به گزارش مهر، محمدحسن نامنی ظهر چهارشنبه 
در همایش زلزله و ساختمان ناایمن در مشهد 
با اشاره به تعداد بالای ساختمان های ناایمن در 
بر  از محیط کشور  کشور، اظهار کرد: ۶۶ درصد 
روی گسل قرار دارد و از این رو توجه به کیفیت 
مصالح ساختمانی، محیط ساخت و ساز و نظارت 
بر سازه جهت افزایش امنیت زندگی شهروندان 

اهمیت دارد.
بیان  با  بحران کشور  مدیریت  سازمان  رئیس 
اینکه ۶۴ نوع بلای طبیعی و انسانی در کشور 
بی کیفیت،  مصالح  افزود:  است،  شده  تعریف 
تغییر نادرست کاربری ها و تراکم بی مورد جمعیت 
جغرافیایی، مهمترین دلایل افزایش تلفات در 
حوادث و بلایای طبیعی است که باید مورد توجه 

ویژه قرار گیرد.
او بیان کرد: با مقاوم سازی سازه های ساختمانی 
در برابر زلزله هشت ریشتری، زمین لرزه دیگر یک 
بلای طبیعی نخواهد بود و این اقدام یک ضرورت 

برای مقابله با این رخداد طبیعی در کشور است.
نامنی افزود: طی ۲۰۰ سال اخیر زلزله بیش از 
هفت و نیم ریشتر در کشور به ثبت نرسیده است، 
از این رو اگر بناهای ساختمانی جدید کشور بر 
زلزله  برابر  در  جهان  روز  استانداردهای  اساس 
هشت ریشتر مقاوم سازی شوند، این پدیده دیگر 
هراسی ندارد و می توان برای بهره مندی از انرژی 

آزاد شده آن برنامه ریزی کرد.
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور ادامه داد: 
پایگاه های  ضعف در آموزش همگانی و کمبود 
افزایش آسیب های  نیز در  لرزه نگاری در کشور 

جانی و مالی حاصل از زلزله مؤثر است.

طرح انتقال آب بهشت آباد 
عنوانی است که برای انتقال 

آب از سرشاخه های کارون به 
کار برده می شود و قرار بود با 
اجرای آن، سالانه حدود ۶۰۰ 

میلیون متر مکعب آب به فلات 
مرکزی ایران منتقل شود

|پیام ما| در حالی که بودجه دهی به طرح های بدون ارزیابی محیط زیست با مخالفت ها و تلاش بسیار حذف شده بود، انتشار بخشنامه ای 
از سوی قوه قضاییه نگرانی دوباره فعالان حوزه آب را به دنبال داشته است. این بخشنامه از سوی معاون اول قوه قضاییه خطاب به 
رئیس دیوان عدالت اداری و روسای کل دادگستری های کل کشور، خواستار این است که علیه پروژه هایی که مصوبه شورای عالی 
آب را دارد، رای داده نشود. این موضوع در حالی است که اوایل هفته نیز وکیل حقابه داران زاینده رود خبر داد که دیوان عدالت اداری 
دستور توقف پروژه بهشت آباد را لغو کرده است؛ پروژه ای که تا فروردین ۱۴۰۰ که سازمان محیط زیست مقابل آن بایستد، برای سال ها 

محل اختلاف بود.

یوسف فرهادی بابادی، عضو 
کمپین مردمی حمایت از 

زاگرس مهربان به »پیام ما« 
می گوید: اصل بر این است که 
هر پروژه ای باید قبل از شروع 

عملیات اجرایی، مجوز های 
قانونی لازم مثل مجوز های 

محیط زیست، میراث فرهنگی 
و منابع طبیعی و سایر 

مجوزهای قانونی را دریافت 
کند اما بهشت آباد و موارد 

بسیاری مثل آن، این روند 
قانونی را طی نکرده اند |  

منا
 ای

 |

اداره کل  وحش  حیات  بر  نظارت  اداره  مسئول 
حفاظت محیط زیست خراسان رضوی و مسئول 
باغ  پلنگ  »ارس«  تخصصی  امور  به  رسیدگی 
حال  اکنون  خوشبختانه  گفت:  مشهد  وحش 
عمومی ارس در وضعیت ثابتی است و منتظر 
نتایج آزمایشات و نمونه گیری انجام شده از این 

پلنگ در اوایل هفته آینده هستیم.
این  اعلام  با  روز چهارشنبه  آبیز  ایمان محمدی 
خبر به ایرنا توضیح داد: در شرایط کنونی تجویز 
تنها  »ارس«  بی حالی  درمان  برای  دامپزشکان 
پلنگ این باغ وحش، تداوم درمان قبل تا زمان 
دریافت و اعلام نتایج آزمایشات و نمونه برداری ها 
است. او بیان کرد: در پی تشکیل تیم تخصصی 
که شامل دامپزشکان توانمند و برجسته استان 
خراسان رضوی و سازمان حفاظت محیط زیست 
کشور بود، طی روز سه شنبه روند تشخیص بیماری 
این گونه ارزشمند با انجام بیهوشی سبک و انجام 
نمونه گیری خونی، رادیولوژی و سونوگرافی از ارس 

انجام شد.
روند  خوشبختانه  داشت:  بیان  آبیز  محمدی 
طی  خوبی  به  ارس  بیهوشی  از  بعد  ریکاوری 
شد و با غذاخوردن تنها پلنگ باغ وحش مشهد 
بعد از بازگشت از بیهوشی شاهد خوشحالی تیم 

بودیم. متخصص 
مسئول رسیدگی به امور تخصصی ارس با بیان 

و  دامپزشکان  سوی  از  اولیه  تشخیص  اینکه 
درمان  تداوم  افزود:  نشده،  انجام  متخصصان 
با  تشنج(  درمان  جهت  ارس)  دارویی گذشته 
رژیم غذایی پیشنهادی دامپزشک تا زمان دریافت 

آزمایشها در دستور کار است. نهایی  نتایج 
او با بیان اینکه احتمال عوارض داروهای مصرفی 
ارس مدنظر دامپزشکان قرار دارد، گفت: تشخیص 
تیم  حضور  با  »ارس«  حالی  بی  برای  درمانی 
تخصصی متشکل از ۱۰ دامپزشک و متخصص 

انجام می شود.
گفتنی است ارس از هفته پیش دچار بی حالی و 
گوشه نشینی بی دلیل شده است که با هدف حفظ 

جان این گونه ارزشمند تلاش ها برای نجاتش از 
بیماری احتمالی با توجه به سابقه تشنج از سوی 
اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی 

آغاز شده است.
به  کشور  در  بار  نخستین  برای   ۱۳9۷ سال  در 
روی ارس پلنگ باغ وحش مشهد که به تازگی 
از شکارچیان کشف شده بود، مراحل MRI انجام 
پذیرفت که مشخص شد این گونه ارزشمند دچار 
بیماری عصبی شده است. این گونه چندین سال 
است که سیر درمانش زیر نظر جدی دامپزشکان 
دانشگاه  دامپزشکی  دانشکده  و  متخصص 

فردوسی مشهد در جریان است.

مسئول رسیدگی به امور تخصصی تنها پلنگ باغ وحش مشهد:

حال عمومی »ارس« در وضعیت ثابتی است

حیات وحش

بررسی بارش از ابتدای سال 
زراعی تاکنون نشان دهنده 
آن است که استان تهران 

هفتمین استان کشور بوده 
که بیشترین کاهش بارش را 

داشته است

زمستانی گرم و کم بارش در انتظار تهران

خشکسالی ادامه دارد
با  تهران  استان  هواشناسی  اداره  مدیرکل 
آذر  طی  تهران  بارش  و  دما  از  ارائه گزارشی 
ماه، گفت: طی سه ماه آینده دمای هوا یک 
درجه بیش از حد نرمال و متوسط بارش ها 
نیز در بهترین شرایط در حد نرمال پیش بینی 
می شود. با توجه به فرایند خشکسالی از سال 
گذشته، بارش های چند روز گذشته نیز برای 
جبران کم بارشی ها کمکی نکرده و خشکسالی 
و  بهینه  مصرف  لزوم  و  ادامه  همچنان 

دارد. وجود  آب  در  صرفه جویی 
مازیار غلامی درباره پیش بینی دما و بارش طی 
سه ماه آینده به ایسنا گفت: تحلیل جدیدترین 
نقشه های پیش بینی فصلی بیانگر آن است 
که طی سه ماه آینده متوسط دمای هوا در 
سطح استان حدود ۰.۵ تا یک درجه بالاتر از 
نرمال برآورد شده است و متوسط بارش استان 
پیش بینی  نرمال  در حد  بهترین شرایط،  در 

می شود.
او ادامه داد: از نظر توزیع ماهانه نیز این انتظار 
وجود دارد که به تدریج طی دی و بهمن ماه 
بارش به شرایط نرمال گرایش داشته باشد. 
در عین حال با توجه به کاهش بارش انباشته 
شده از ماه های قبل، بارش های رخ داده چندان 
لزوم  و  جبران کند  را  نمی تواند کم بارشی ها 
صرفه جویی مصرف آب در بخش های مختلف 
عمومی مردم و اختصاصی نظیر بخش های 

مختلف کشاورزی، صنعتی و ... کماکان وجود 
دارد. همچنین مدیریت دقیق منابع و مصارف 
آب توسط بخش های مختلف اجرایی توصیه 

می شود.
او ادامه داد: بررسی بارش از ابتدای سال زراعی 
تاکنون نشان دهنده آن است که استان تهران 
هفتمین استان کشور بوده که بیشترین کاهش 

بارش را داشته است.
تهران  استان  هواشناسی  اداره  مدیرکل 
همچنین درباره میزان بارش ها طی چند روز 
اخیر در تهران، عنوان کرد: قبل از این بارندگی ها 
تهران با حدود ۷۰ درصد نسبت به دوره آماری 
بلندمدت با کاهش بارندگی روبه رو بود که این 
بارش ها این آمار را به ۶۱ درصد کاهش داد و 

حدود ۸ درصد به بهبود شرایط کمک کرد.
بارندگی  و  اینکه وضعیت آب  بر  تاکید  با  او 
همچنان در شرایط نامطلوبی قرار دارد، گفت: 
این بارش ها بخش  کوچکی از کاهش بارش را 
جبران کرد اما همین ۶۱ درصد کم بارشی موجود 
نسبت به بلندمدت میزان چشمگیری است و 
اساس  بر  دارد.  ادامه  همچنان  خشکسالی 
آمارهای جدید می توان گفت تهران نسبت به 
سال گذشته حدود ۵۰ درصد کاهش بارندگی 
دارد و با توجه به اینکه سال گذشته نیز بسیار 
تهران  در  بود، کم بارشی  خشک  و  کم بارش 

همچنان وجود دارد.
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بیش  چم شیر  سد  آبگیری  روزها  این 
سد  این  است.  شده  ساز  خبر  گذشته  از 
ساخت  حال  در  برقابی  پروژه  بزرگ ترین 
 ۲۵ در  که  است  زهره  رودخانه  روی 
حجم  با  و  شده  واقع  کیلومتری گچساران 
سد  بزرگ ترین  مکعب  متر  میلیون   ۱.۳

است. خاورمیانه   RCC
چندی پیش مجری طرح سد چم شیر گفته 
بود: مطالعات طرح از سال ۷۳ شروع و سال 
و  واگذار  پیمانکار  به  و  رفت  مناقصه  به   ۷۶
در سال ۸۸ به شرکت آب نیرو منتقل شد 
و به واسطه محدودیت مالی از خط اعتباری 
استفاده کردیم. گشایش  چینی  پیمانکار  و 
اعتبار اسنادی سال 9۱ انجام و اجرای قرارداد 
آغاز شد. هدف احداث سد مدیریت و بهبود 
کیفی آب زهره، تامین آب کشاورزی و تولید 

۴۸۲ گیگاوات برق در سال است.
با توجه به پیشرفت حدود 9۴ درصدی سد، 
در  آبگیری سد  آمادگی  از  اجرایی  مسئولان 
می شود  گفته  چنانکه  داده اند  خبر  دی ماه 
احتمال آبگیری سد در اواسط دی ماه بسیار 

است. زیاد 
و  سد  اجرایی  معاون  فاضل،  محمدرضا 
پایان  تایید  با  گچساران،  چم شیر  نیروگاه 
گفت:  »ایلنا«  به  سد  این  آبگیری  مراحل 
به  آبگیری سد مصمم هستیم چراکه  برای 
اخیر  سال  چند  طی  مطالعاتی که  کارهای 
حدود  داریم.  اعتماد  و  ایمان  صورت گرفته 
گرفته  انجام  پروژه  روی  کار  سال  بیست 
و  مشاور  مهندسی  متعدد  شرکت های  و 
شرکت  پروژه  این  در  دانشگاهی  موسسات 
داشتند. کار پروژه نیز به مرحله ای رسیده که 

هستیم. سد  آبگیری  آماده 
می شود که  مطرح  حالی  در  صحبت ها  این 
تا  زیستی گرفته  از مسائل محیط  نقدهایی 
موضوعات فنی و… درخصوص آبگیری سد 
مسائل  کنار  در  اما  است.  مطرح  چم شیر 

محیط زیستی، یکی از جنبه های آسیب رسان 
موضوع  چم شیر  همچون  سدهایی  ساخت 
باستانی  محوطه های  نابودی  و  شدن  غرق 
مورد  در  گذشته  سال های  طی  که  است 
گتوند،  فارسی،  سلمان  سیوند،  سدهای 

است. داده  رخ  دیگر  مواردی  و  سیمره 
گفته می شود، در محدوده آبگیر سد چم شیر، 
محوطه  و  اثر   ۱۴۰ از  بیش  باستان شناسان 
باستانی شناسایی کرده اند که قرار بود از میان 
قرار  مورد کاوش گسترده  محوطه   ۳۰ آن ها 
 ۸ فقط کاوش  تاکنون  حال،  این  با  گیرد. 
با ضرب الاجلی  و  است  شده  انجام  محوطه 
سال  دی ماه  برای  مذکور  سد  مسئولان  که 
فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  داده اند،  جاری 
در روزهای گذشته گروه هایی را برای کاوش 
محوطه های پشت این سد اعزام کرده است 
با این حال زمان اندکی که برای این کاوش ها 
در نظر گرفته شده، انتقاد باستان شناسان را 

به دنبال داشته است.

۱۸ تیم باستان شناسی 
در حال کاوش

چم شیر  نیروگاه  و  سد  اجرایی  معاون 
با  که  سوال  این  به  پاسخ  در  گچساران 
به نقدهایی که در مورد زیر آب رفتن  توجه 
محوطه های باستانی با آبگیری سد چم شیر 
مطرح است، مجریان این طرح چه برنامه ای 
برای آبگیری سد در نظر گرفته اند، گفت: در 
کارهای  از  یکی  سدسازی،  پروژه های  تمام 
نجات  و  کاوش  می شود  انجام  که  مهمی 
با  قراردادهایی  راستا  این  در  است.  بخشی 
میراث  وزارت  و  باستان شناسی  پژوهشکده 
بسته می شود. مطابق فرایندی که پروژه های 
زیر  و  مخزن  ایجاد  واسطه  به  سدسازی 
هستند،  روبه رو  آن  با  محوطه ها  رفتن  آب 
از  گروهی  و  می شود  منعقد  قراردادهایی 
باستان شناسان برای انجام کاوش به محوطه 

می شوند. اعزام 

چم شیر  سد  مورد  در  هرچند  داد:  ادامه  او 
باستانی  سایت های  که  می شود  گفته 
نیست  بد  اما  دارد  وجود  سد  محوطه  در 
بگیرد.  این خصوص صورت  در  بازدیدهایی 
اصحاب رسانه و کارشناسان امر می توانند با 
انجام هماهنگی برای تهیه گزارش و دیدن 
محوطه به این منطقه بیایند و ممانعتی نیز 
صحبت  هنگامی که  نخواهد گرفت.  صورت 
از سایت باستانی می شود، گاها تصورات به 
سمت یک شهر زیرزمینی یا سایتی خاص 
در  می شود  باستانی کشیده  ویژگی های  با 
حالی که چنین تصوری درباره سد چم شیر 
آن  محدوده  در  باستانی  محوطه های  و 
که  سایت هایی  هرچند  نیست.  درست 
سوی  از  باید  می شود  صحبت  آن  مورد  در 
و  گیرد  قرار  بررسی  مورد  امر  متخصصان 
درباره آن اعلام نظر شود اما چیزی که دیده 
می شود و انتظاری که وجود داشت، اینگونه 
نیست که شهر باستانی را قرار است زیر آب 
کارهایی  مطابق  قاعدتا  حال  این  با  کنیم. 
مجوز  می شود،  انجام  طرح ها  سایر  در  که 
به همین  باستان شناسی صادر خواهد شد. 
شده  انجام  باستان شناسی  عملیات  منظور 
مورد  دارد،  وجود  قدیمی  محوطه ای  اگر  و 

است. گرفته  قرار  بررسی 
فاضل در پاسخ به این سوال که آیا اطلاعی 
از میزان و نتایج کاوش های باستان شناسی 
در  انجام گرفته  محوطه سد چم شیر  در  که 
اختیار دارد یا خیر، گفت: این گزارشات باید 
تاکنون  و  شود  اعلام  میراث  وزارت  توسط 
است.  نشده  اعلام  ما  به  نهایی  گزارش 
نخست  فاز  که  کرد  فراموش  نباید  البته 
آغاز   ۱۳۸9 سال  در  کاوش باستان شناسان 
شد. دو قرارداد نوشته شد و اکنون کار تکمیلی 
تیم   ۱۸ حاضر  حال  در  و  است  جریان  در 
باستان شناسی با حضور ۷۰ باستان شناس در 

است. کاوش  حال 

کاوش  با  باستان شناسان  گزارش،  بنابراین 
فصلی  استقرار  فرضیه  چم شیر،  حوضه  در 
ساسانی  دسکره  یا  تفرجگاه  زمستانی، 
پیشین  کاوش های  کرده اند.  مطرح  را 
با  آثاری  به  محوطه  این  در  باستان شناسان 
قدمت بیش از ۱۶ تا ۱۰ هزار سال از دوره های 
دوره های  همچنین  و  سنگی  فراپارینه 
نوسنگی، عیلام میانه و اسلامی رسیده بود. 
در سال ۱۳9۶ در نتیجه گمانه زنی و ارزیابی 
اولیه باستان شناسان در محدوده آبگیری سد 
چم شیر، ۱۲۰ محوطه باستانی شناسایی شد. 
موقت  استقرارگاه های  همچنین،  کاوشگران 
زیادی متعلق به عشایر کوچ رو را شناسایی 

کرده اند.
نیروی  و  آب  منابع  توسعه  »شرکت  البته 
ایران« اخیراً طی قراردادی با پژوهشگاه مبلغ 
برای  تومان  میلیون  دویست  و  میلیارد  پنج 
انجام کاوش های باستان شناسی سد چم شیر 
مبلغ  این  از  بود  قرار  است.  داده  تخصیص 
حدود ۳۰ درصد یا بیشتر را پژوهشگاه میراث 
فرهنگی به عنوان بالاسری کسر کند و مابقی 

را به کاوش ها اختصاص دهد.
کاوش های  بودجه  تامین  تایید  با  فاضل 
مجری  توسط  چم شیر  سد  محوطه های 
قراردادی  اساس  بر  گفت:  طرح،  این 
پروژه  با  باستان شناسی  پژوهشکده  که 
کاوش  هزینه های  دارد،  چم شیر  سد 
باستان شناسان توسط ما تامین می شود. در 
و  است  اینگونه  سدسازی  پروژه های  تمام 
ما ملزم هستیم که با وزارت میراث قرارداد 
باستان شناسی  بررسی های  انجام  برای 
ببندیم. البته در مراحل نخست با توجه به 
چگونگی کار  مورد  در  چندانی  اطلاع  اینکه 
بود  آن  نداشتیم، تصورمان  باستان شناسان 
که ممکن است باستان شناسان در تکه تکه 
و تمام بخش های محوطه سد کاوش داشته 
به  توجه  با  البته  بزنند که  و گمانه  باشند 
وسعت محوطه بعید به نظر می رسید. بعدها 
دیدیم که باستان شناسان بر اساس بررسی 
کاوش  دارند،  خودشان  که  فرضیاتی  و 
می کنند و به دنبال آثار باستانی می گردند. 
البته در خصوص نتایج این کاوش ها باید از 

بپرسید. سوال  امر  متخصصان 

نمی توانند بگویند مجوز نمی دهیم
چم شیر  نیروگاه  و  سد  اجرایی  معاون 
گچساران در پاسخ به این سوال که با توجه 
سد  آبگیری  زمان  می شود  گفته  اینکه  به 
نزدیک است، اما آیا مجوزهای لازم از سوی 
آغاز  برای  باستان شناسی  و  فرهنگی  میراث 
آبگیری صادر شده است، گفت: مجوز قاعدتا 
تا چند روز دیگر که کار باستان شناسان تمام 
اعتقاد  اینکه  دلیل  شد.  خواهد  صادر  شود، 
از  زودی صادر می شود  به  مجوز  این  داریم 
آن جهت است که در صحبت های اولیه این 
در  عموما  است.  شده  داده  ما  به  اطمینان 
بزرگی  پروژه های  آغاز  اولیه  همان سال های 
کارهای  و  بررسی ها  سدسازی،  همچون 
صورت  محوطه  مورد  در  اولیه  کارشناسی 
می شود که  عنوان  موارد  برخی  در  می گیرد. 
بررسی ها و مطالعات باستان شناسی صورت 
گرفته و مستندسازی ها انجام و مانعی برای 
آبگیری سد وجود ندارد و در برخی موارد نیز 
ممکن است محوطه عظیم باستانی به دست 
آید که قاعدتا آبگیری سد را متوقف خواهد 
در محوطه  اولیه  اساس کاوش های  بر  کرد. 
محوطه  این  در  شد که  عنوان  چم شیر  سد 
و  است کاوش  نیاز  ولی  نیست  آثار خاصی 
مطالعات انجام شود و بعد از آن مانعی برای 
آبگیری سد وجود ندارد. در حال حاضر مجوز 
محیط زیست و کارهای مطالعاتی را در اختیار 

داریم.
میراث  اگر  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
آیا  نکند  صادر  را  آبگیری  مجوز  فرهنگی 
را  سد  آبگیری  بود  خواهند  حاضر  مجریان 
متوقف کنند، گفت: ما مطمئن و بر این باور 
هستیم این مجوز حتما صادر می شود چراکه 
در سال ۱۳۸9 و قبل از شروع عملیات های 
اجرایی سد گفته شد که اینجا محوطه خاصی 
وجود ندارد و در برخی جاها نیازمند مطالعات 

دوره های  در  بدانیم  تا  هستیم  بیشتری 
محوطه  این  در  زندگی  نوع  چه  تاریخی 
جریان داشت. اکنون دیگر نمی توانند بگویند 

نمی دهیم. مجوز  که 

مسئولان سد: آب به محوطه نمی رسد، 
پژوهشکده: محوطه زیر آب خواهد رفت
هیئت  )سرپرست  امیرحاجلو  سعید 
باستان شناسی کاوش محوطه تاریخی شماره 
یکی  چم شیر( که  آبگیر سد  حوضه  در   ۱۰۶
شده،  کاوش  که  است  محوطه ای   ده ها  از 
این  محوطه گفت:  این  یافته های  مورد  در 
محوطه تقریبا در دورترین محوطه نسبت به 
دیواره سد چم شیر است و حرف و حدیث ها 
در خصوص زیر آب رفتن این محوطه با آغاز 
آبگیری سد متفاوت است و این امر بستگی 
به میزان آبگیری دارد. مسئولان سد معتقد 
به آن محوطه نخواهد رسید  هستند که آب 
است  معتقد  باستان شناسی  پژوهشکده  اما 
خود  آبگیری  میزان  حداکثر  در  سد  اگر  که 

رفت. خواهد  آب  زیر  محوطه  فعال شود، 
ادامه داد: در این محوطه که تقریبا مهم  او 
بود شواهدی از ساختارهای معماری سنگی، 
سده های  تا  ساسانی  دوران  سفال  قطعات 
شیشه ای  و  سنگی  اشیاء  اسلامی،  میانی 
می توان  شد.  مستندنگاری  و  شناسایی 
در  فصلی  اقامتگاه  یک  محوطه  این  گفت 
بوده است. وجود ۲ استودان  دوره ساسانی 
محوطه،  به  مشرف  جنوبی  صخره های  در 
می تواند فرضیه های استقرار فصلی زمستانی، 
مطرح  را  ساسانی  دسکره  یک  یا  تفرّجگاه 
کند، با این حال این بدان معنا نیست که یک 
محوطه شاخص یا شهر باستانی کشف شده 
باشد. اما کیفیت استقرار در دوره اسلامی در 

می شود. ضعیف  منطقه  این 

کاوش های  به  اشاره  با  باستان شناس  این 
میدانی و بررسی هایی که سایر باستان شناسان 
در محوطه های سد چم شیر داشته اند، گفت: 
هرچند اطلاع چندانی از نتیجه آن کاوش ها 
ندارم و سرپرستان کاوش باید گزارش خود 
بررسی های  در  می دانم که  اما  دهند  ارائه  را 
انجام گرفته محوطه هایی مربوط به دوره های 
اما  است  آمده  بدست  هخامنشی  و  ایلامی 
دوره  اواسط  استقرارهای  محوطه ها  سایر 
اسلامی را نشان داده اند. اما ساختار معماری 
خیلی قوی نیست. به نظر می رسد که بسنده 
کردن به مطالعات و مستندنگاری های فعلی 
کافی است. بازهم تاکید می کنم که تاکنون 
شده  کاوش  محوطه ها  از  محدودی  تعداد 

است.
این  مطالعات  اینکه  به  اشاره  با  امیرحاجلو 
داشت،  خواهد  ادامه  آینده  سال  تا  پروژه 
شواهدی  اما  یافته  پایان  میدانی  گفت: کار 
گیاهی،  دانه های  مانند  آمده  بدست  که 
گرده شناسی و… برای آزمایش ارسال شده اند 
و پس از کسب اطلاعات و پژوهش های لازم 

یافت. خواهد  ادامه  مطالعاتی  کار 

با کرونا  مقابله  علمی کشوری  عضو کمیته 
با تاکید بر لزوم تشدید مراقبت های مرزی 
برای جلوگیری از ورود افراد بیمار به کشور، 
بار  به کاهش  توجه  با  موضوع  این  گفت: 
کمتر  گذشته  به  نسبت  کشور  در  بیماری 
باید  که  درحالی  می گیرد؛  قرار  توجه  مورد 
پایانه های مرزی به ویژه در مورد کسانی که از 
آسیای جنوب شرقی وارد کشور می شوند به 

شود. رصد  دقیق  شکل 
دکتر مهرداد حق ازلی در گفت وگو با ایسنا، 
درباره آخرین وضیعت بروز کرونا در دنیا و 
دنیا  کشورهای  از  قسمتی  در  ایران، گفت: 
شاهد  چین  و  شرقی  آسیای  در  به ویژه 
بوده ایم  بیماری  بروز  قابل توجه  افزایش 
ولی تاکنون این افزایش منجر به افزایش 

است. نشده  میر  و  مرگ  بروز  گزارش 
از بیماری هنوز در  او تاکید کرد: این موج 

قسمت های غربی که به سمت ایران است 
نداده و خوشبختانه ما نسبت  بروز  را  خود 
تغییری  ماه گذشته  چند  و  هفته  چند  به 
نداشته ایم،  بیماری در کشور  بروز موارد  در 
چند  طی  که  دارد  وجود  انتظار  این  ولی 
هم  ما  کشور  کرونای  موارد  آتی  هفته 

شود. افزایشی 
حق ازلی افزود: همچنان سویه غالب کرونا 
است   BA۵ و   BA۴ اومیکرون  ایران  در 
 BQ۱ اما، در بُعد جهانی صبحت از کرونای
مطرح می شود که هنوز اطلاعات دقیقی از 
آن وجود ندارد اما طبق آخرین گزارش های 
 ۴۸ ظرف  که  جهانی  بهداشت  سازمان 
نظر  به  است  شده  منتشر  گذشته  ساعت 
بیماری زایی  نظر  از  هم   BQ۱ که  می رسد 

ندارد. اومیکرون  سویه  با  تفاوتی  خیلی 
مراقبت های  تشدید  لزوم  بر  تاکید  با  او 

بیمار  افراد  ورود  از  جلوگیری  برای  مرزی 
به کشور، تصریح کرد: این موضوع با توجه 
به  نسبت  کشور  در  بیماری  بار  کاهش  به 
می گیرد؛  قرار  توجه  مورد  کمتر  گذشته 
درحالی که باید پایانه های مرزی به ویژه در 
مورد کسانی که از آسیای جنوب شرقی وارد 
شود. رصد  دقیق  شکل  به  می شوند  کشور 
او افزود: در عین حال خود مردم هم میزان 
استفاده  و  اجتماعی  فاصله گذاری  مراقبت، 
کاهش  محسوسی  شکل  به  را  ماسک  از 
داده اند که توصیه می شود مجددا بر رعایت 

ورزند. اهتمام  بهداشتی  پروتکل های 
در  کرونا  علمی  کمیته  داخلی  بورد  دبیر 
بروز  از  پیش بینی  درباره  سوالی  به  پاسخ 
توجه  با  کرد:  بیان  کرونا،  هشتم  موج 
نظر  به  گرفته  صورت  واکسیناسیون  به 
موج های  گذشته  مانند  دیگر  نمی رسد 

اما  کنیم،  تجربه  را  کرونا  از  گسترده ای 
افزایش بروز محدود بیماری ممکن است.

حق ازلی همچنین گفت: افزایش بروز بالای 
ناگهانی  تغییر  علت  به  چین  در  بیماری 
اما  است  بیماری  کنترلی  سیاست های 
شواهد  به  توجه  با  احتمالا  دیگر  کشورهای 
فعلی، پیکی مشابه چین را تجربه نمی کنند 
مورد  در  بدانیم  است که  مهم  نکته  این  اما 

بود. نخواهد  قطعی  پیش بینی  هیچ  کرونا 
او درباره تزریق دزهای یادآور واکسن کرونا، 
سازمان  توصیه  حاضر  حال  در  کرد:  تاکید 
بهداشت جهانی این است که اگر یک  سال 
از آخرین تزریق واکسن افراد گذشته است 
و  کنند  اقدام  یادآور  دز  تزریق  برای  حتما 
خوشبختانه در کشور ما هم واکسن به میزان 

دارد. وجود  کافی 

معاون اجرایی سد و نیروگاه چم شیر گچساران: سال ۱۳۸۹ و قبل از شروع عملیات های اجرایی سد گفته شد 
که اینجا محوطه خاصی وجود ندارد 

حفظ آثار تاریخی پیش از غرق شدن

عضو کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا مطرح کرد

تاکید بر تزریق دز یادآور  واکسن کرونا 

خانه تاریخی »رکابی« 
اجازه مرمت ندارد

یک دوستدار میراث فرهنگی با تاکید بر نیاز 
صد درصد به مرمت اضطراری خانه تاریخی 
هشدار  بارها  گفت:  بهبهان  در  »رکابی« 
داده ایم که این بنا به مرمت نیاز دارد و در 
پی درپی  سال   ۲ اضطراری  مرمت  راستای 
را  مرمتی  کارهای  اجرای  برای  لازم  اعتبار 
دریافت کردیم اما چون ملک شخصی است 

نمی شود. داده  ما  به  اجازه ای  چنین 
ایسنا،  با  گفت وگو  در  ابوعلی  کبری 
فرهنگی  میراث  اینکه  با  کرد:  خاطرنشان 
بهبهان آمادگی خود را برای مرمت و بازسازی 
عمارت به صورت مکرر اعلام می کرد و اعتبار 
تغییر  اجازه  بود،  یافته  اختصاص  نیز  لازم 
در این بنای تاریخی که از زیباترین بناهای 
به جای مانده تاریخی از دوره قاجار-پهلوی 

داده نشد. ما  به  است 
او یادآور شد: بارها هشدار دادیم که خطری 
برای این بنا وجود دارد و در راستای مرمت 
اضطراری با دادستان نیز مکاتبه کردیم اما 
چون ملک شخصی است چنین اجازه ای به 

ما داده نمی شود.
و  تلاش ها  با  کرد:  امیدواری  اظهار  او 
احیای  برای  گرفته  صورت  پیگیری های 
بهترین  در  که  پهلوی-قاجار  دوران  یادگار 
و  تغییر  از  قبل  شده  واقع  بهبهان  از  نقطه 
برسد. نتیجه  به  تدریجی  تخریب  حتی 

در گذشته اعتباری برای مرمت ورودی بنا، 
سبک  سازی بام ها، ترمیم تیرچوب  های بام 
اختصاص  مناسب  رطوبتی  عایق  ایجاد  و 
یافته بود اما ظاهرا و با عدم توافق مالکان 
شخصی اقدام مرمتی در این خانه تاریخی 

نگرفت. صورت 
بافت  در  واقع  رکابی  تاریخی  خانه 
در   ۱۵۰۲9 ثبت  شماره  با  بهبهان  تاریخی 
به  آثار ملی  ۱۳ اسفند ۱۳۸۴ در فهرست 

است. رسیده  ثبت 

وزیر برای ثبت نام اتباع 
در مدارس شرط گذاشت:

اتباع باید »کد شناسه« 
داشته باشند 

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به سوالی 
از  برخی  می رسد  نظر  به  اینکه  بر  مبنی 
ایران  در  افغانستانی  اتباع  دانش آموزان 
نتوانسته اند در مدارس ثبت نام کنند،  هنوز 
ثبت نام  برای  اتباع  دانش آموزان  گفت: 
آنهایی  باشند.  داشته  شناسه  یک  باید 
انجام شده  آنها  نام  که شناسه دارند ثبت 
است و ممکن است آنچه که به آن اشاره 
برگردد که شناسه  دانش آموزانی  به  کردید 
نداشته اند چرا که این شناسه هویت آنها را 

می کند. مشخص 
ذیربط  مقامات  از  ما  اینکه  بیان  با  او 
برای  زودتر  چه  هر  درخواست کرده ایم که 
این دانش آموزان شناسه صادر شود، تصریح 
کرد: به همکاران خود نیز تاکید کرده ایم که 
این  اختیار  در  منابع  غیر رسمی  صورت  به 
حل  زمان  تا  شود  داده  قرار  دانش آموزان 
مشکل بتوانند از این منابع استفاده کنند و 
وقتی که این مشکل حل شد و وارد مدرسه 
شدند چندان در این زمینه مشکلی نداشته و 

نباشند. عقب  دیگر  دانش آموزان  از 
رعایت  مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  او 
بهداشتی  پروتکل های  و  دستورالعمل ها 
گفت:  مدارس،  در  دانش آموزان  سوی  از 
سوی  از  دستورالعمل ها  و  پروتکل ها 
و  می شود  رعایت  مدارس  و  دانش آموزان 
رعایت  این  آموزشی  حوزه های  در  نظرم  به 
و  توصیه ها  به  ما  و  است  انجام  حال  در 
مصوبات ستاد کرونا و کمیته آلودگی هوا در 

داریم. توجه  زمینه  این 
لایحه  کلیات  اینکه  بیان  با  همچنین  او 
شورای  مجلس  به  دولت  سوی  از  بودجه 
اما  گفت:  است،  شده  ارسال  اسلامی 
جداول و منابع کلی است و هنوز جزئیات 
تعیین  آن  در  پرورش  و  آموزش  بودجه 
پیشنهادات خود  از  برخی  ما  نشده است ، 
تحول  حوزه  در  جمله  از  زمینه  این  در  را 
و  پرورش  و  آموزش  حوزه  در  بنیادین 

کرده ایم. ارائه  دیگر  مسائل 
با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  نوری 
انتخاب استاندار استان خوزستان  اشاره به 
که  سابقه ای  به  توجه  با  امیدوارم  گفت: 
دارند،  پرورش  و  آموزش  حوزه  در  ایشان 
شاهد توجه بیشتری در استان خوزستان در 
حوزه آموزش و پرورش باشیم و به مسائل 
زیرساختی و انسانی در این حوزه در استان 

شود. بیشتری  توجه  خوزستان 

محمدرضا فاضل: در تمام 
پروژه های سدسازی، یکی از 
کارهای مهمی که انجام می شود 
کاوش و نجات بخشی است. 
در این راستا قراردادهایی با 
پژوهشکده باستان شناسی و 
وزارت میراث بسته می شود

دبیر بورد داخلی کمیته علمی 
کرونا در پاسخ به سوالی درباره 
پیش بینی از بروز موج هشتم 
کرونا، بیان کرد: با توجه به 
واکسیناسیون صورت گرفته به 
نظر نمی رسد دیگر مانند گذشته 
موج های گسترده ای از کرونا را 
تجربه کنیم، اما افزایش بروز 
محدود بیماری ممکن است

|پیام  ما| زمان آبگیری سد چم شیر در گچساران نزدیک است. با وجود نقدهایی که به آبگیری این سد وارد شده اما یکی از مهم ترین 
نقدها در کنار مسائل محیط زیستی، موضوع غرق شدن و نابودی محوطه های باستانی است که طی سال های گذشته در موارد دیگری 
رخ داده. زمان اندک برای کاوش های باستان شناسی در محدوده آبگیری چم شیر نیز انتقادهایی را به دنبال داشته است. حالا معاون 
اجرایی سد و نیروگاه چم شیر گچساران در مورد نقدهای مطرح شده درباره زیر آب رفتن محوطه های باستانی با آبگیری سد چم شیر به 

»ایلنا« توضیحاتی ارائه می دهد.

خبر

سعید امیرحاجلو: این محوطه 
تقریبا در دورترین محوطه نسبت به 
دیواره سد چم شیر است و حرف و 
حدیث ها در خصوص زیر آب رفتن 

این محوطه با آغاز آبگیری سد 
متفاوت است و این امر بستگی به 

میزان آبگیری دارد

|  
رنا

 ای
 |

آگهی مفقودی 
 ۱۳۹۰ مدل  زامیاد  وانت  سبز  -برگ  مفقودی 
شاسی  شماره   6۲6۷۰۲ موتور  شماره  به  رنگ 
NAZPL۱۴۰TBP۳۴۴۱۴۳ شماره پلاک ۷۴ی۱۹۴ایران 
65 متعلق به احسان فاتحی راویز مفقود گردیده واز درجه 

. است  گردیده  ساقد  اعتبار 
رودبار جنوب
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گزارش »پیام ما« از معطلی مردم 6 روستا که از ۱5 سال پیش قرار است با ساخت یک سد جا به جا شوند

کوچِ بلاتکلیف ساکنان »چایلی«
مدیر بنیاد مسکن مراوه تپه: شرکت آب منطقه ای گلستان تاکنون اعتباری برای جا به جایی روستاها پرداخت نکرده است 

شاه قربان خوجه، یکی از 
اهالی روستای خوجه گلدی: 

یک آغل نمی توانیم برای 
دام هایمان اضافه کنیم چه 

برسد خانه و زندگی. کوچه و 
پس کوچه را هم آباد نمی کنند. 

می گویند چون در طرح کوچ 
هستید پس طرح  هادی 

برایتان اجرا نمی شود. باید در 
روستای جدید طرح  هادی 

جدید بازنویسی شود. یعنی 
اگر ۱۰ سال دیگر هم این سد 

ساخته نشویم و ما هم از 
روستاهایمان جا به جا نشود ما 

باید در خاک یا گل زندگی کنیم 
و کوچه و خیابان مان یک متر 

جدول نداشته باشد

محمد منتظری کارشناس 
توسعه روستایی: گلستان 

یک الگو و درس آموخته به 
نام فراغی را در خود دارد. 

جابه جایی روستایی ها به منظور 
ساخت شهر فراغی به اینجا 
منتج شد که هر شب وقتی 

سری به روستاهای ادغام شده 
می زنیم که قاعدتا باید خالی 
از سکنه باشند می بینیم چراغ 

خانه ها روشن است. یعنی 
اهالی هیچ وقت روستاها 
را کامل ترک نکردند. این 

اتفاق مسلما پس از آبگیری 
سد چایلی نخواهد افتاد اما 
می تواند منجر به مهاجرت 

شود. یعنی اهالی در روستاهای 
جدید سکونت نکنند

| روزنامه نگار  |

| ستاره حجتی |

|  
ان

ست
 گل

ی
دار

تان
س

  ا
|

کنفرانس بین المللی 
انرژی های تجدیدپذیر 

ایران 
بین المللی  کنفرانس  و  نمایشگاه  هفتمین 
انرژی های  ملی  جایزه  دوره  چهارمین  و 
انرژی های  انجمن  همت  به  ایران  تجدیدپذیر 
و  نیرو  وزارت  حمایت  و  ایران  تجدیدپذیر 
تاریخ  در  مربوطه  سازمان های  دیگر  و  ساتبا 
مرکز  محل  در  جاری  سال  بهمن ماه   9 و   ۸
صداوسیما  سازمان  بین المللی  همایش های 
نمایشگاه  و  کنفرانس  این  می شود.  برگزار 
پیشرو  چالش ها  بررسی  هدف  با  بین المللی 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر و ارائه راهکارهای 
برگزار  حوزه  این  کار  کسب  و  فضای  بهبود 
شده  مطرح  موضوعات  مهم ترین  از  می شود. 
بررسی  به  می توان  بین المللی  رویداد  این  در 
تجدیدپذیر،  نیروگاه های  مناقصات  اثربخشی 
نیروگاه های  توسعه  مکانیزم های  بررسی 
خورشیدی کوچک مقیاس، بررسی چرایی عدم 
تجدیدپذیر،  سوخت  و  حرارت  انرژی  توسعه 
برنامه هفتم توسعه کشور و آسیب شناسی عدم 
تحقق برنامه های پیشین، بررسی سیاست های 
بررسی  صنعت،  به  شکل دهی  و  بومی سازی 
بازار  و  فناوری  توسعه  روندهای  و  تحولات 
انرژی  توسعه  دنیا،  تجدیدپذیر  انرژی های 
چشم انداز  و  منطقه  و  کشور  در  هیدروژن 
در  همچنین  اشاره کرد.  آینده  در  انرژی  این 
حاشیه این کنفرانس دو روزه در نمایشگاهی 
ارائه  به  حوزه  این  در  فعال  شرکت های 
پرداخت.  خواهند  خود  خدمات  و  محصولات 
ثبت نام  و  بیشتر  اطلاعات  جهت  علاقه مندان 
کنند. مراجعه  کنفرانس  سایت  به  می  توانند 

رئیس سازمان بهره وری ایران

۳۰ درصد محصولات 
کشاورزی کشور
به هدر می رود 

رئیس سازمان بهره وری کشور با تاکید بر ضرورت 
افزایش بهره وری در همه بخش ها گفت: سالانه 
حدود ۳۰ درصد محصولات کشاورزی در زنجیره 
تولید تا مصرف به هدر می رود. به گزارش ایرنا، 
میرسامان پیشوایی بیان کرد: یکی از پیامدهای 
مقدار محصول کشاورزی،  این  رفتن  هدر  مهم 
فرایند  در  آب  مکعب  متر  9میلیارد  تلف شدن 
تولید محصولات کشاورزی است. او افزود: یکی 
استفاده  در کشور،  بهره وری  افزایش  راه های  از 
از تدبیر و نوآوری در بخش های گوناگون است 
توان  از  باید  هدف  این  به  رسیدن  برای  که 
دانشگاه ها، پارک های علم و فناوری و شرکت های 
دانش بنیان استفاده کرد. رئیس سازمان بهره وری 
کشور تامین امنیت را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
تاکید  اولویت مهم،  این  راه های تحقق  از  یکی 
بر بهره وری در بخش کشاورزی است. پیشوایی 
ادامه داد: در حال حاضر ۱۲۵ میلیون تن محصول 
کشاورزی در کشور تولید می شود که این رقم با 
توجه به نیاز جامعه باید به ۱۸۰ میلیون تن برسد.

او گفت: یکی از راه های افزایش تولید کشاورزی، 
افزایش سطح کشت که قابلیت اجرا ندارد اما یک 
راه دیگر آن ارتقای بهره وری است. رئیس سازمان 
بهره وری ایران بیان کرد: به عنوان مثال، میانگین 
تولید گندم در کشور ۴.۲ میلیون تن است اما 
رکورد تولید این محصول ۱۴ تن در هکتار است که 
باید تلاش کرد رقم میانگین کشوری را با استفاده 

از ظرفیت بهره وری افزایش داد.

اقساطی شدن بیمه 
کشاورزی با رعایت 

الگوی کشت 
عضو هیئت مدیره صندوق بیمه کشاورزی گفت: 
ارائه تخفیف بیمه و پرداخت اقساطی بیمه ویژه، 
برای کشاورزانی که الگوی کشت را رعایت می کنند 

در نظر گرفته شده است.
جهاد  وزارت  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
مدیره  هیئت  عضو  سعیدی  تورج  کشاورزی 
صندوق بیمه کشاورزی با بیان اینکه برای حل 
مشکلات بیمه گذاران راهکارهایی پیشنهاد شده 
پرداخت  و  بیمه  تخفیف  ارائه  گفت:  است،  
الگوی  برای کشاورزانی که  بیمه ویژه،  اقساطی 
است. گرفته شده  نظر  در  می کنند،  رعایت  را  کشت 
او افزود: از ابتدای سال تاکنون، دو هزار میلیارد 
تومان غرامت به خسارت دیدگان بخش کشاورزی 
پرداخت شده است و میزان خسارت های وارد 
شده به کشاورزان بیمه گذار، تاکنون ۵ هزار میلیارد 

تومان برآورده می شود.
پایان  تا  نیز  باقی خسارات  ادامه داد:  سعیدی 

شد. خواهد  پرداخت  به کشاورزان  سال 
در  بیمه کشاورزی  صندوق  مدیره  هیئت  عضو 
ادامه بیان کرد: در سال زراعی جدید در برخی از 
مناطق، نگرانی هایی اقلیمی پیش بینی شده است 
به همین منظور از کشاورزان دعوت می کنیم برای 
ضمانت، محصولات کشاورزی خود را بیمه کنند.
بیمه گذاران  این در حالی است که کشاورزان و 
به  پرداخت  عدم  و  بیمه  نرخ  بالای  قیمت 
نکردن  بیمه  اصلی  دلایل  از  را  خسارت  موقع 

می کنند. عنوان  محصولاتشان 

تصویب طرح ساخت  از  با گذشت ۱۵ سال 
روستای   ۶ جابه جایی  بر  قرار  و  چایلی  سد 
مستقر در این سد، همچنین تامین اعتبارات 
متعدد ملی و استانی برای تکمیل این طرح 
و به بهره برداری رساندن آن، هم سد معطل 

است و هم روستاها و اهالی شان.
حالا و در دی ۱۴۰۱ فرماندار شهرستان مراوه 
تپه  از برگزاری نشستی به منظور تبادل نظر 
با اهالی روستای آق تقه گوگلان، قزل اتاق، 
اویلی  بیش  چشمه،  گل  خوجلر،  کورک، 
بخش  قجه،  بق  کسن،  قولاق  هی  محله 
گلیداغ در خصوص طرح کوچ این روستاها 
به همراه مدیرکل بحران استانداری گلستان 

می دهد. خبر 

دستور؛ تسریع است
وضعیت  آخرین  مورد  در  قربانی  لقمان 
این  برای جابه جایی  انجام شده  اقدامات  از 
روستاها به »پیام  ما« می گوید: »با گذشت 
۱۵ سال تاکنون هیچ کار مؤثری در خصوص 
کوچ ساکنان این روستا انجام نشد تا اینکه با 
دستور استاندار این پروژه اولویت دار در دستور 
انجام  هماهنگی های  از  بعد  گرفت.  قرار  کار 
شده ۳9۰ هکتار عرصه برای ساخت مسکن به 
بنیاد مسکن تحویل شد و با پیگیری مدیرکل 
بنیاد مسکن گلستان طرح هادی سه سایت 
جاده  جدید  مسیر  است.  شده  تایید  مذکور 
فنی  نظریه  و  بررسی  سایت  به  دسترسی 

ادارات  سایر  باید  همچنین  می  شود.  اعلام 
هزینه های  و  پروژه  طرح های  خدمات رسان 
آبرسانی، گازرسانی و برق رسانی را بررسی و 

اعلام کنند.«
او ادامه می دهد: »همچنین مقرر شد با توجه 
به تحویل قطعی عرصه سایت و تصویب طرح  
هادی آن، بلافاصله پیمانکار زیرساخت سایت 
توسط بنیاد مسکن و آب منطقه ای مشخص 

شود.«
مسکن  بنیاد  مدیر  فرامرزی  غلامعلی 
»پیام  ما«  به  نیز  اسلامی  مراوه تپه  انقلاب 
واقع  روستای   ۶ »جابه جایی  می گوید:  
آب  شرکت  وظیفه  چایلی  سد  کاسه  در 
را  خود  آمادگی  نهاد  این  و  است  منطقه ای 
این شرکت اعلام کرده  به  به عنوان پیمانکار 
مطالعات  این  از  پیش  بنیاد مسکن  است. 
را  کوچ  طرح  روستاهای  تفکیکی  طرح  و 
سوی  از  اعتباری  تاکنون  اما   کرده  آماده 
اجرای  برای  منطقه ای گلستان  آب  شرکت 
آماده سازی سایت مدنظر پرداخت  عملیات 
نشده است. بنیاد مسکن آمادگی لازم برای 
نظر  مورد  زمین  آماده سازی  عملیات  انجام 
جابه جایی ۶ روستا را به شرط تامین اعتبار 

دارد.«

اعتبارهای بعید
منطقه ای  آب  عمومی  شرکت  روابط 
اعلام  »پیام  ما«  پیگیری  در   نیز  گلستان 

می کند که به زودی کلیه اعتباراتی که به سد 
به این  را  چایلی اختصاص داده شده است 

می کند. اعلام  رسانه 
روستاها   این  طرح کوچ  اجرای  بلاتکلیفی   
طی این ۱۵ سال شرایطی را رقم زده است 
که بر اساس آن حدود ۴ هزار نفر از اهالی ۶ 
روستای »قربان پیکار«، »سوزش«، »ساری 
و  قاشلی«  »قره  »شورجه«،  قمیش«، 
»خوجه گلدی« شهرستان مراوه تپه گلستان 
سد  ساخت  و  به  امید کوچ  سال هاست که 
این روستاها  اهالی  چایلی معطل مانده اند. 
از بسیاری  به دلیل قرارگیری در طرح کوچ 
از خدمات دولتی و همچنین امکاناتی مانند 
امکان  حتی  و  هستند  محروم  گاز  و  برق 
تشکیل  هدف  با  جدید  خانه ای  ساخت 
خانواده و استقلال از خانه پدری نیز برایشان 

نیست. فراهم 
با این وجود فرماندار این شهرستان می گوید 
که همت دولت سیزدهم بر تکمیل این طرح 
است. در همین حین محمد زنگنه،  استاندار 
برای  نیاز  مورد  اعتبار  کرده  اعلام  گلستان 
 ۱۸ از  بیش  را  مراوه تپه  چایلی  سد  تکمیل 
هزار میلیارد ریال و اعتبار مورد نیاز برای پروژه 
با  کاسه سد  در  واقع  روستای  جابه جایی ۶ 
بیش از ۷۰۰ خانوار، ۶ هزار میلیارد ریال است. 
اعدادی که بعید به نظر می رسد از سوی دولت 

قابل تامین باشد.

مهاجرت؛ آخرین راه مانده
به  صبرشان  گویی  روستاها  اهالی  اما 
لب رسیده و فکر می کنند اگر قرار است در 
یا  باشد  بهتر  پاشنه بچرخد شاید  بر همین 
دولت از خیر سد بگذرد یا آنها از خیر خانه 
و کاشانه. بسیاری از این اهلی فکر می کنند 
مهاجرت به شهر تنها گزینه پیش روی آنان 

است.
روستای  اهالی  از  یکی  خوجه،  قربان  شاه 
خوجه گلدی در مورد وضعیت بلاتکلیفی که 
بیش از ۱۵ سال است متحمل آن هستند به 
»پیام  ما« می گوید: »دو پسرم را داماد کردم 
ما  بسازم. چون  خانه  برایشان  نتوانستم  اما 
در طرح کوچ هستیم اجازه نداریم کاری کنیم 
که روستا بزرگ شود. یکی از پسرهایم رفت 
گنبدکاووس زندگی کند؛ برای آن دیگری در 
زندگی  ساختم   اتاق  دو  خودم  خانه  حیاط 

کند.«
وضعیت  است  »سال ها  می دهد:  ادامه  او 
روستای   ۵ بلکه  ما  فقط  نه  است.  همین 
را دارند. یک آغل  دیگر هم همین وضعیت 
چه  اضافه کنیم  دام هایمان  برای  نمی توانیم 
را  و پس کوچه  زندگی. کوچه  و  برسد خانه 
طرح  در  چون  می گویند  نمی کنند.  آباد  هم 
اجرا  برایتان  هادی  طرح   کوچ هستید پس 
نمی شود. باید در روستای جدید طرح  هادی 
سال   ۱۰ اگر  یعنی  شود.  بازنویسی  جدید 

دیگر هم این سد ساخته نشود و ما هم از 
روستاهایمان جا به جا نشویم ما باید در خاک 
یا گل زندگی کنیم و کوچه و خیابان مان یک 

باشد.« نداشته  جدول  متر 
محمد دوجی نیز یکی از اهالی قربان پیکار 
قربان  شاه  مشابه  گلایه هایی  نیز  او  است. 
دارد. محمد می گوید: »سال های گذشته گاز 
به روستاهای ما نمی کشیدند و می گفتند کم 
البته آن سال ها مثل حالا  جمعیت هستید. 
اینقدر هم از روستا مهاجرت نکرده بودند اما 
هستید.  حال  می گفتند که کم خانوار  هر  به 
حالا می گویند در طرح کوچ هستید. هر چند 
وقت یک بار می آیند با مردم حرف می زنند. 
روستاها  مردم  نماینده  عنوان  به  را  عده ای 
مدیران  تا  استاندار می آید  از  جمع می کنند. 
شهرستانی. اما فایده ای ندارد. این  همه آمد و 
رفت تاثیری به حال ما ندارد. زندگی ما همان 
یک خشت  اختیار  بلاتکلیف!  بود؛  است که 
برایمان  حقیقی  فکری  هم  نداریم. کسی  را 

نمی کند.«

طرح پیوست های لازم را ندارد
توسعه  کارشناس  منتظری  محمد  اما 
جابه جایی  که  است  معتقد  روستایی 
روستاییان هم دردی از آنان دوا نمی کند. او 
می گوید: »متاسفانه در طرح کوچ و جابه جایی 
روستاها هیچ پیوست فرهنگی و اجتماعی در 
نظر گرفته نشده است. یعنی آنچه فقط مدنظر 
و  زمین  قطعه  یک  کردن  پیدا  بوده  دولت 
تامین اعتبار برای این جابه جایی بوده است.«
او ادامه می دهد: »گلستان یک الگو و درس 
آموخته به نام فراغی را در خود دارد. جابه جایی 
به  فراغی  منظور ساخت شهر  به  روستایی ها 
به  اینجا منتج شد که هر شب وقتی سری 
روستاهای ادغام شده می زنیم که قاعدتا باید 
خالی از سکنه باشند می بینیم چراغ خانه ها 
روشن است. یعنی اهالی هیچ وقت روستاها 
را کامل ترک نکردند. این اتفاق مسلما پس از 
آبگیری سد چایلی نخواهد افتاد اما می تواند 
در  اهالی  یعنی  شود.  مهاجرت  به  منجر 

نکنند.« روستاهای جدید سکونت 
پیوست های  تهیه  است  معتقد  منتظری 
اجتماعی و فرهنگی برای هر طرح عمرانی که 
چنین مستقیم زندگی مردم را تحت تاثیر قرار 
در هیچ  متاسفانه  اما  است.  واجب  می دهد 
سراسر  در  روستایی  طرح های کوچ  از  یک 
کشور چه به دلیل سدسازی بوده چه به دلیل 

است. نشده  لحاظ  مخاطرات 
به  با توجه  بود   سال ۸۵ دولت اعلام کرده 
احداث یک  منطقه  در  و خشکسالی  کم آبی 
حل کند.  را  مشکل  از  بخشی  می تواند  سد 
زمان  همان  گلستان  منطقه ای  آب  شرکت 
اعلام کرد که در این منطقه، تنها منبع تامین 
آب در منطقه رودخانه اترک است که آن هم 
به دلیل سدهایی که بر روی آن ساخته شده، 
هم اکنون خشک شده است و به همین علت 
اترک  آبی  منابع  به  زیاد  سدچایلی  ساخت 

نیست. وابسته 
همچنین بنا به اعلام این نهاد در همان زمان 
برگزار  سد  این  برای  مناقصه   ۸۵ سال  در 
بانک های  نکردن  همکاری  علت  به  اما  شد 
مناسبی  پیمانکار  نتوانستند  استان گلستان 
پیدا کنند. همچنین از محل اعتباراتی که از 
شهرهای  برای  رهبری  معظم  مقام  سوی 
مرزی در نظر گرفته شده، بیش از ۵ میلیارد 
پیش بینی  طرح  این  اجرای  برای  تومان 
با  چایلی  خاکی  سد  ساخت  بود.  شده 
حجم بیش از ۴۸ میلیون متر مکعب در ۲۰ 
اجراست  کیلومتری غرب مراوه تپه در حال 
و با بهره برداری از آن به ۱۱ هزار و ۵۰۰ هکتار 

می شود. آبرسانی  اراضی  از 

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: کشت 
محصولات آب بر در بخش های بحرانی کشور 
مانند فلات مرکزی ایران ناشی از بی برنامگی 

و فقدان مصلحت اندیشی است.
به گزارش مهر، احد آزادی خواه درباره بازدهی 
و راندمان پایین آب در بخش کشاورزی گفت: 
موضوع آب یک مسئله فرادولتی و فراوزارتی 
است و نگاه به آب باید یک نگاه حاکمیتی 
باشد، بر این اساس ضروری است کل کشور 

برای رفع بحران کم آبی بسیج شوند.
او تأکید کرد: شورای عالی آب باید بالاتر از همه 
شوراها باشد و به صورت ویژه مورد توجه قرار 
گیرد، چون جنگ آینده ملت ها جنگ آب است 
و شکل حکمرانی بر آب در کشور نیاز به بازنگری 

و اصلاح دارد.
آزادی خواه با اشاره به بالا بودن میزان مصارف 
کرد:  تصریح  مختلف  بخش های  در  آب 
نگهداشت آب شیرین در کشور به خصوص در 
بخش های جنوبی باید مورد توجه ویژه باشد و 
مانع برون رفت آب شیرین از طریق آب های 
آزاد شویم، بنابراین ضروری است منابع آب را 
به شیوه مهندسی اصولی هدایت و کنترل کرده 
و آب های شیرین رودها و رودخانه ها را برای 

مصارف داخلی حفظ و نگهداری کنیم.
به  اشاره  با  یازدهم  مجلس  نماینده 
فرا وزارتخانه ای شدن سند اصلاح الگوی کشت 

اضافه کرد: آموزش همگانی مدیریت مصرف 
خصوص  به  و  خانگی  بخش  شرب،  آب  در 
بخش کشاورزی از مهم ترین اولویت هاست و 
برای استفاده بهینه مصرف آب باید جدیدترین 

شود. الزام  به کشاورزان  آبیاری  شیوه های 
او اضافه کرد: مطمئناً در صورت فراهم کردن 
تسهیلات مناسب، کشاورزان تمایل به استفاده 
از روش های جدید آبیاری را خواهند داشت.

در  آب بر  محصولات  کشت  آزادی خواه 
بخش های بحرانی کشور مانند فلات مرکزی را 
ناشی از بی برنامگی و عدم مصلحت اندیشی 
عنوان کرد و کاشت و صادر کردن محصولات 

جالیزی را نوعی صادرات مجازی آب دانست.
ادامه  مجلس  کشاورزی  کمیسیون  عضو 
داد: سالانه حدود ۲۰ میلیارد دلار برای وارد 
هزینه  کشور  استراتژیک  محصولات  کردن 
با  همراه  دقیق  برنامه ریزی  اگر  می شود، 
ایجاد امکانات ضروری از قبیل آموزش های 
کاربردی، ماشین آلات، تجهیزات و تسهیلات 
بانکی در اختیار کشاورزان قرار گیرد، منجر 
جلوگیری  و  کشاورزان  انگیزه  افزایش  به 
کشورهای  از  محصولات کشاورزی  ورود  از 
به معنای  و  اوکراین شده  و  برزیل  آمریکا، 

می شویم. خودکفا  واقعی 

 عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 

کشت محصولات آب بر در مناطق کم آب ناشی از بی برنامگی است

خبر

انتقاداتی که به برخی از این 
اظهارات وارد است اینکه 

هنوز در سطوحی از وزارت 
نفت مدعی و دنبال این 

هستند که غیرواقع گرایی 
و آرمان گرایی زیان بار را در 

وزارت نفت وارد کنند، به 
گونه ای موضع می گیرند 

که انگار همچنان در حوزه 
نفت مشکلی نداریم و 

ناهم ترازی ها هم وجود ندارد

 زمستان سخت؛ از ناترازی گاز تا چالش بنزین
نماینده سابق مجلس گفت: قبلا زنگنه در 
سال های 9۷-9۶ نسبت به وضعیت گاز 
بود  عنوان کرده  و  داده  در کشور هشدار 
که اگر سرمایه گذاری خارجی جذب کنیم 
سرمایه گذاری  بخش  این  در  نتوانیم  و 

کنیم دچار مشکل جدی می شویم.
درباره  میرزایی  جلال  ایلنا،  گزارش  به 
در حوزه حامل های  نفت  وزارت  عملکرد 
انرژی و کسری گاز و سوخت در کشور 
بیان کرد: در هفته های اخیر اظهاراتی از 
سوی وزیر و سایر مسئولان وزارت نفت 
مطرح شد که بخشی از این اظهارات را 
باید به فال نیک گرفت چون نشانه ای از 
واقع گرایی در صنعت نفت و اقتصاد ایران 
از  مسائل  برخی  منکر  قبلا  آنها  است. 
جمله احتمال چالش گاز در کشور بودند 
سرمایه گذاری  اگر  شد  اینکه گفته  یا  و 
مواجه  مشکلات  با  حوزه  این  در  نشود 
می شویم، همچنین گفته شده طی ۴-۵ 
آینده برای حل مشکلات خودمان  سال 
واردات  سمت  به  باید  سوخت  حوزه  در 

برویم.
او افزود: این تغییر رویه ها مثبت است، 
اما انتقاداتی که به برخی از این اظهارات 
از  سطوحی  در  هنوز  اینکه  است  وارد 
وزارت نفت مدعی و دنبال این هستند که 
غیرواقع گرایی و آرمان گرایی زیان بار را در 
به گونه ای موضع  وارد کنند،  وزارت نفت 

می گیرند که انگار همچنان در حوزه نفت 
مشکلی نداریم و ناهم ترازی ها هم وجود 

ندارد.
قبلا  گفت:  مجلس  سابق  نماینده  این 
به  نسبت   9۶-9۷ سال های  در  زنگنه 
وضعیت گاز در کشور هشدار داده و عنوان 
خارجی  سرمایه گذاری  اگر  بود که  کرده 
بخش  این  در  نتوانیم  و  نکنیم  جذب 
سرمایه گذاری کنیم دچار  مشکل جدی 
می شویم و این جدید نیست، اما در این 
سال ها شاهد بودیم که منکر این قضیه 
شدند و تصور می کردند با همان شعارها 
امیدوار  مدتی  برای  را  مردم  می توانند 
نگه دارند، مدتی باز هم همان شعارها را 
تکرار کردند و در حالی که دیگر خاصیتی 
مواجه  واقعیت  با  که  امروز  و  نداشت 

توجیه کنند. چگونه  نمی دانند  شده اند 
نفت تحت  وزیر  اکنون  اینکه  بیان  با  او 
قرار گرفته است، خاطرنشان کرد:  فشار 
اکنون زمزمه هایی در مورد استعفا و کنار 
عده ای  و  می شود  شنیده  او  گذاشتن 
هستند،  قدرت  دنبال کسب  قدرت طلب 
اما  داشته  اشتباهاتی  هم  اوجی  البته 
اکنون واقعیات را بیان می کند و نسبت 
به وقوع بحران در سال های آینده اعتراف 
عده ای  شرایط  این  به  توجه  با  می کند 
دنبال این هستند که او را کنار بگذارند و 

بیاورند. را بر سر کار  افراد شعاری 

سال ۱۳۸5 ساخت سد چایلی در مراوه تپه استان گلستان به منظور تامین آب شرب اهالی شرق این استان مصوب و بلافاصله مقرر 
شد تا 6 روستای مستقر در کاسه ای سد جابه جا شوند. با وجود تصمیم سریع و مصوبات مرتبط با این موضوع که در فاصله کوتاهی از 
سوی دولت انجام شد و دهه ۸۰  و ۹۰ هم به پایان رسید، نه سد تکمیل شد نه روستاهایی که حالا طرح کوچ داشتند جابه جا شدند. آنچه 
برای ساکنان این روستاها از این طرح بزرگ عمرانی به ارمغان آورده شد بلاتکلیفی حاصل از طرح کوچ بود که انجام هرگونه عملیات 

توسعه و آبادانی، حتی ساخت خانه و کاشانه جدید را منوط به طرح کوچ کرده است.
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نخواهیم  مواجه  انرژی  با کمبود  »زمستان 
مجلس  رئیس  قالیباف،  گفته  این  بود« 
شورای اسلامی درست در روزی منتشر شد 
سی ان جی  جایگاه داران  اتحادیه  رئیس  که 
از قطعی گاز در جایگاه  ها خبر داد. دادرس، 
سی ان جی  داران  جایگاه  اتحادیه  رئیس 
طی  شرکت گاز  داد که   خبر  دی ماه   ۶ در 
ابلاغیه ای اعلام کرده که گاز جایگاه داران از 

شد. خواهد  قطع  هفته  این 
با این حال دولت راغب به استفاده از واژه 
در  چه  و  سطح کشوری  در  چه  قطعی گاز 
اخیراً سخنگوی  نیست.  سطح شهرستان ها 
وزارت صنعت، معدن و تجارت  نیز در توییتر 
سیمان  کارخانه های  »تمام  نوشت:  خود 

فعال اند و از گاز و مازوت )در صورت نیاز( 
دی ماه(   ۴( یکشنبه  روز  می کنند.  استفاده 
عرضه  تن سیمان  هزار   ۱۵۰ و  میلیون  یک 
 ۱۳( کلینکر  ذخیره  سال  آخر  تا  و  شد 
انتظار  دارد.  وجود  واحدها  در  تن(  میلیون 
برخورد  آن  با  و  نداریم  رسانه ای  جوسازی 

می کنیم.«
معدنی  صنایع  دفتر  مدیرکل  آن،  از  پس 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
علی رغم کاهش گاز تحویلی به کارخانه های 
سیمان، اما با تحویل سوخت دوم )مازوت(، 
برنامه های تولید به قوت خود باقی است و 
کمبودی در این زمینه وجود ندارد، گفته بود: 
»قطعی گاز کارخانه ها به هیچ عنوان صحت 

با  و  یافته  تحویلی کاهش  بلکه گاز  ندارد، 
برنامه برای صنایع فولادی و سیمانی اعمال 
تعامل  در  و  تابستان گذشته  در  اما  شده، 
سوخت  تامین  به  نسبت  نفت  وزارت  با 
کارخانه های  برای  )مازوت(  جایگزین 

است.« شده  اقدام  سیمان 
ممتازان  کرمان،  سیمان  کارخانه   ۳ کرمان 
دو  در  تولید سیمان  . میزان  دارد  ماهان  و 
کارخانه سیمان کرمان و سیمان ممتازان ۳ 
هزار و ۳۰۰ تن در روز و در کارخانه سیمان 
فلاح،  منوچهر  است.  تن   ۸۰۰ ماهان حدود 
رئیس شرکت گاز استان کرمان در خصوص 
به  حاضر  صنایع  این  برای  گاز  تامین 
به »پیام ما« می گوید:  او  مصاحبه نیست. 

نباشد  موافق  هم  کرمان  استاندار  »شاید 
این  برای  شود.  رسانه ای  اطلاعات  این  که 
امر باید با حراست هماهنگ شود و بازتاب 
این موارد در جامعه چندان خوب نیست.« 
هماهنگی  برای  ما«  »پیام   پیگیری های 
برای  مجموعه  عمومی  روابط   و  حراست  با 
فلاح  است.  بی نتیجه  امر  این  در  مصاحبه 
پیش  از این در طی نشست خبری خود نیز 
استان کرمان  صنایع  در  قطعی گاز  بار  زیر 
واژه مدیریت و محدودیت  از  او  بود.  نرفته 
گاز برای صنایع استفاده کرده و تاکید کرده 
بود که شرکت گاز در قرارداد با صنایع ۸ ماه 
خود را مکلف به تامین گاز دانسته و ۴ ماه 
سوخت  مصرف  توانمندی  صنایع  باید  بعد 

باشند. داشته  را  مایع 

محدودیت گاز بازی با کلمات است
با جملات خبری مسئولان  اما  واقعیت 
رئیس  فرمانی،  حمید  نمی خواند.  دولتی 
هیئت مدیره انجمن صنفی صنعت سیمان، 
طی مصاحبه ای با خبرگزای بازار استفاده از 
واژه محدودیت به جای قطعی گاز را بازی با 
رابطه  این  در  فرمانی  است.  کلمات خوانده 
را  با کلمات  بازی  »تولیدکننده  است:  گفته 
بلد نیست؛ در شرایط عادی، مصرف روزانه 
متر  میلیون   ۲۷ سیمان  صنایع  برای  گاز 
مکعب است اما در حال حاضر حداکثر گاز 
شش  سیمان،  صنعت  کل  به  تخصیصی 
میلیون متر مکعب است. گفته می شود که 
این محدودیت گاز است نه قطعی آن. اینها 

با کلمات است.« بازی 

یک ماه است که از مازوت 
استفاده می کنیم

 طبق اطلاعات »پیام ما« گاز صنایع سیمان 
از یک ماه گذشته قطع بوده است. صنایعی 
واحد   ۵۴ به  کل کشور  در  تعدادشان  که 
عامل  مدیران  می رسد.  سیمان  اقتصادی 
صنایع سیمان کرمان و ماهان در این رابطه 
ربانی،  محمد  نیستند.  مصاحبه  به  حاضر 
اما  ممتازان  سیمان  کارخانه  مدیرعامل 
صنایع سیمانی  در  قطعی گاز  تایید  ضمن 
ماه  یک  »حدود  می گوید:  »پیام ما«  به 
را  سیمان  کارخانه های  اکثر  گاز  که  است 
استفاده  از مازوت  قطع کردند و گفتند که 
نفت  شرکت  از  رفتیم  ما  طبیعتا  کنید. 
مازوت  تامین  اما   مازوت گرفتیم،  حواله 
از  را  و مازوت  نیست  راحتی  ها  این  به  هم 
پالایشگاه های مختلف می دهند. هفته قبل 
می گرفتیم  مازوت  اصفهان  پالایشگاه   از 
مازوت  شیراز  پالایشگاه  از  الان گفتند  ولی 

تامین کنید.« را 
به  تعطیلی  از  جلوگیری  برای  کارخانه ها 
کردن  پیدا  حالا  و  رفتند  مازوت  سمت 
و  شده  دردسر  برخی  برای  نیز  مازوت 
است.  رفته  بالا  شدت  به  تولید  هزینه های 
ربانی درباره هزینه سوخت مازوت می گوید: 
می فروشند  قیمت گاز  به  فعلا  را  »مازوت 

ولی هزینه حمل با خودمان است؛ یعنی از 
برای  حمل  تومان کرایه   ۸۰۰ تا   ۷۰۰ شیراز 
هر لیتر است. اگر چه قیمت مازوت، قیمت 
است،  معادل گاز  تقریبا  و  پالایشگاه  تایید 
و  گاز  قیمت  برابر   ۲ حمل  قیمت  با  ولی 

می آید.« در  بیشتر  قدری 

مصرف بنزین 5 تا ۱۰ میلیون 
افزایش می یابد

سیمان  شده  تمام  قیمت  فقط  گاز  قطعی 
را بالا نبرده است. در حال حاضر مهم ترین 
تاکسی دارها،  سی ان جی  مصرف کنندگان 
اینترنتی  تاکسی های  و  آژانس ها  رانندگان 
که  هستند  درآمدی  پایین  دهک های  و 
هزینه  آنها  برای  بنزین  سوخت  از  استفاده 
مشکل زا  قطع  طور  به  و  می تراشد  زیادی 
جایگاه ها  قطع گاز  به  تصمیم   بود.  خواهد 
در شرایطی گرفته شده که مصرف بنزین در 
آن  تولید  از  لیتر  میلیون   ۱.۵ حدود  کشور 
بیشتر است که به این ترتیب با ادامه سرما 
باید شاهد افزایش قیمت حمل و نقل برای 

بود. نیز  شخصی  خودروهای 
هوا  آلودگی  افزایش  امر  این  دیگر  بعد 
صنعت  در  مازوت سوزی  از  غیر  به  است. 
به  گاز  شرکت  ابلاغیه  اجرای  با  سیمان، 
بین  بنزین  مصرف  سی ان جی،  جایگاه های 
۵ تا ۱۰ میلیون افزایش می یابد. بنزین در 
دو مرحله می تواند در آلایندگی نقش داشته 
نگهداری،  هنگام  در  احتراق  از  قبل  باشد. 
از  پس  و  گیری  سوخت  انتقال،  و  نقل 

احتراق.

ادعای شرکت گاز کذب از کار درآمد

قطع گاز صنایع سیمان به یک ماه رسید
مدیرعامل سیمان ممتازان: سیمانی ها مازوت می سوزانند

 انسداد ۹۸6 حلقه چاه 
غیر مجاز در تهران

در حالی که وضعیت تامین آب شرب در پایتخت 
با شروع سال آبی جدید به مرحله ای رسید که 
هشدار نسبت به کمبود آن از مهر امسال منتشر 
شد و متولیان تامین آب تهران را بر آن داشت تا 
با اعلام رسمی پایان صد روزه برای آب در صورت 
استاندارد،  حدود  از  پیش  و  بالا  مصرف  تداوم 
شهروندان و سایر بخش ها را به مصرف کمتر 
دعوت کنند؛ این بار معاون حفاظت و بهره برداری 
شرکت آب منطقه ای تهران اعلام کرده است که 
با برداشت بی رویه آب امسال با شدت  مقابله 
انجام شد. او از انسداد بیش از  9۸۶ حلقه چاه 
آب غیرمجاز طی 9 ماه گذشته خبر داد. به گفته 
رضا کیانی پور با این اقدام  از تخلیه سالانه بیش از 
9 میلیون و 9۴۲ هزار مترمکعب آب از سفره های 

زیرزمینی در استان تهران جلوگیری شد.
ایرنا، کیانی پور  از  نقل  به  و  پیام ما  به گزارش 
ماه   9 طی  داد:  ادامه  خبر  این  اعلام  از  پس 
امسال برای طرح احیا و تعادل بخشی آب های 
در  غیرمجاز  چاه  حلقه   9۸۶ تعداد  زیرزمینی، 
مجموع به عمق ۴۴ هزار و ۶۸۴ متر و میزان 
آبدهی ۷۵۱.۵۲ لیتر بر ثانیه، توسط امور منابع 
آب تهران، شهریار، شهرری، رباط کریم، فیروزکوه، 
دماوند، اسلام شهر، ورامین، پاکدشت و شمیرانات 
مسدود شد. انسداد این تعداد چاه ها از تخلیه 
سالانه بیش از 9 میلیون و 9۴۲ هزار متر مکعب 
در سال در محدوده عملکرد استان جلوگیری کرد 
ضمن آنکه بیشترین تعداد چاه های مسدود شده 
به ترتیب توسط امور منابع آب تهران، شهریار و 
ورامین انجام شد. او اضافه کرد:  برای مدیریت و 
کنترل میزان بهره برداری از چاه های دارای پروانه 
بهره برداری، تعداد ۵۷۶ دستگاه کنتور هوشمند نیز 
روی چاه های مجاز توسط امور منابع آب نصب 
شد. طی مدت یاد شده با تلاش گروه های گشت 
و بازرسی امور منابع آب و اخذ دستور قضایی، 

۸۷۳ حلقه چاه غیرمجاز شناسایی شد.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
تهران با بیان اینکه منابع آب های زیرزمینی از 
منابع استراتژیک و مهم کشور محسوب می شود 
با  باید  آب،  منابع  امور  همه  این  اساس  بر  و 
هوشیاری و اهتمام جدی به حفظ و حراست از 
این منابع بپردازند، گفت: همچنین ۳ هزار و ۷۷۷ 
چاه کشاورزی مورد کنترل و نظارت بر بهره برداری 
از آنها قرار گرفت. همچنین ۴ هزار و ۲۵۴ حکم 
قضایی صادر و ۱۱۵۷ دستور قضایی نیز اخذ شده 
است و با تلاش ماموران گشت و بازرسی امور 
منابع آب شهرستان و با اخذ حکم قضایی، بیش 
از ۲۰ هکتار از اراضی بستر و حریم رودخانه های 
استان تهران در 9 ماه سال جاری رفع تصرف و از 

ید متصرفین خارج شد.
او ضمن هشدار به سودجویانی که اقدام به حفر 
غیرمجاز چاه ها و برداشت آب از آن می کنند، 
امور  همه  بازرسی  و  اکیپ های گشت  گفت: 
منابع آب استان تهران، در جهت عمل به رسالت 
آب های  منابع  از  حفاظت  یعنی  خود  بزرگ 
سطحی و زیرزمینی، همواره در حال گشت و 
بازرسی در منطقه هستند و به محض شناسایی 
دستگاه  با کمک  غیرمجاز،  شده  حفاری  چاه 
قانون  اعمال  و  آنها  انسداد  به  نسبت  قضایی 
اقدام فوری خواهند کرد. کیانی پور همچنین بر 
لزوم فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در کشور و 
آگاه سازی مردم از وضعیت بحرانی منابع آبی و 
خطرات و پیامدهای ناشی از این بحران تأکید 
و گفت: شناسایی و برخورد با چاه های غیرمجاز 
امور منابع آب به شمار  از وظایف اصلی همه 
منابع  تعادل بخشی  و  احیا  در طرح  و  می رود 
آب های زیرزمینی باید وضعیت بحرانی منابع 
آبی را با بهبود مصرف آب در بخش های مهم از 
جمله کشاورزی که مهم ترین و پرمصرف ترین 

به شمار می رود، کنترل کرد.

 ۳۰۰۰ مگاوات نیروگاه 
بادی احداث می شود

سخنگوی سازمان ساتبا از احداث ۳۰۰۰ مگاوات 
از سوی  مجوز  در صورت صدور  بادی  نیروگاه 
نصب  و گفت:  داد  خبر  اقتصاد  عالی  شورای 
۱۵ هزار پنل خورشیدی در ۱۲ استان کشور به 
به نقل  به گزارش پیام ما  توافق رسیده است. 
جعفر  نیرو،  وزارت  اطلاع رسانی  وب سایت  از 
برنامه های  به  اشاره  با  سیگارودی  محمدنژاد 
انرژی های  از  استفاده  و  تولید  برای  دولت 
مگاوات  هزار   ۱۰ احداث  گفت:  تجدیدپذیر، 
انرژی تجدیدپذیر در دوره چهار ساله از جمله 
برنامه های دولت است و برنامه ریزی و اقدامات 
لازم برای تحقق این مهم از سال گذشته آغاز 
انرژی های  سازمان  سخنگوی  است.  شده 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق ایران در این 
باره افزود: سازمان ساتبا با توجه به ظرفیت و 
برنامه ریزی،  کشور ضمن  در  موجود  پتانسیل 
تقسیم بندی های لازم را صورت داد که مقرر شد 
تولید ۷۰۰۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر به بخش 
انرژی  طریق  از  مگاوات   ۳۰۰۰ و  خورشیدی 
زیست توده  انرژی  مانند  منابع  سایر  و  بادی 
تأمین  برای  گیرد.  قرار  کار  دستور  در  غیره  و 
۷۰۰۰ مگاوات انرژی خورشیدی، در اواخر سال 
طریق  از  را  پیشنهادی  ساتبا  سازمان  گذشته 
وزارت نیرو به شورای اقتصاد ارائه و ارسال کرد؛ 
در ابتدای سال جاری در جلسه شورای اقتصاد، 
مجوز احداث ۴۰۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی 
انتظار  و  در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ صادر شد 
انرژی  مگاوات   ۳۰۰۰ تأمین  مجوز  می رود 

شود. اخذ  آینده  سال های  برای  خورشیدی 

رئیس انجمن صنفی صنعت 
سیمان: در شرایط عادی، مصرف 
روزانه گاز برای صنایع سیمان ۲۷ 
میلیون متر مکعب است اما در 
حال حاضر حداکثر گاز تخصیصی 
به کل صنعت سیمان، شش 
میلیون متر مکعب است. گفته 
می شود که این محدودیت گاز 
است نه قطعی آن. اینها بازی با 
کلمات است

رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که زمستان تنش انرژی نداریم. سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت هم در حساب توییتر 
خود قطعی گاز را جوسازی رسانه ای خواند. با این حال حدود یک ماه است که گاز اکثر کارخانه های سیمان قطع است. محمد ربانی، 
مدیرعامل کارخانه سیمان ممتازان در گفت وگو با »پیام ما« از مازوت سوزی در کارخانه های سیمان خبر می دهد. سوختی که هم عوارض 
محیط زیستی بالایی دارد و هم با هزینه حمل  و نقل  قیمتش بیش از دو برابر قیمت گاز تمام می شود. گاز به یک مسئله بحرانی و امنیتی 

تبدیل شده و بعد از صنایع نوبت به جایگاه های سی ان جی رسیده که گازشان را قطع کنند.

انجمن صنفی روزنامه نگاران 
در ادامه می گوید نگرانی 
زمانی بیشتر می شود 
که برخی اخبار رسمی و 
غیررسمی حکایت از این 
دارد که جهت گیری این 
متون عمدتاً مبتنی بر تشدید 
محدودیت های نظام گردش 
اطلاعات در رسانه های 
حرفه ای و فضای مجازی 
بوده و ناقض حقوق و آزادی 
روزنامه نگاران است

|پیام ما| انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران با 
انتشار بیانیه ای به »اصرار بر پنهان نگه داشتن طرح 
نمایندگان مجلس در مورد فضای مجازی و لایحه 
جامع روزنامه نگاری در دولت« انتقاد کرد و با اعلام 
اینکه اهداف این طرح ها و لوایح با خواست عمومی 
و حقوق روزنامه نگاران ناسازگار است، درباره گسترده تر 
شدن بحران مرجعیت رسانه هشدار داد. در این بیانیه 
آمده است: »در روزهای اخیر دو خبر، یکی در مورد 
تنظیم طرحی در مورد فضای مجازی در مجلس و 
فعالیت  خصوص  در  دولت  در  لایحه ای  دیگری 
را  تازه ای  نگرانی های  و  پرسش ها  روزنامه نگاری، 
برانگیخته است. با توجه به اینکه تا امروز متن این 
طرح و آن لایحه منتشر نشده ، به نظر می رسد تلاش 
بر این است که این مقررات مهم تا زمان طرح در 
صحن مجلس از دید مردم و خصوصاً اهالی رسانه و 
روزنامه نگاران مکتوم و پوشیده بماند و زمان مؤثری 
برای واکنش های کارشناسی منتقدان باقی نگذارد.«

می گوید  ادامه  در  روزنامه نگاران  صنفی  انجمن 
نگرانی زمانی بیشتر می شود که برخی اخبار رسمی 
و غیررسمی حکایت از این دارد که جهت گیری این 
متون عمدتاً مبتنی بر تشدید محدودیت های نظام 
فضای  و  حرفه ای  رسانه های  در  اطلاعات  گردش 
مجازی بوده و ناقض حقوق و آزادی روزنامه نگاران 
است. این بیانیه نگرانی ها را این طور شرح می دهد: 
»در قانون گذاری متعارف و عقلانی، اصل بر  است 
که قانون در وهله نخست باید در پی تحقق حقوق 
اساسی ملت و مبتنی بر واقعیت های روز باشد و 
چنین هدفی حاصل نمی شود مگر با مشارکت عامه 
و خصوصاً همکاری فراگیر و گسترده گروه صنفی 
ذی نفع در تدوین و تنظیم آنها، اما اصرار بر پنهان نگه 

داشتن طرح نمایندگان در مورد فضای مجازی و لایحه 
را تشدید  این گمان  در دولت،  روزنامه نگاری  جامع 
می کند که مقاصد و اهداف دیگری دنبال می شود که 
سازگار با خواست عمومی و حقوق روزنامه نگاران نبوده 
و بر تحدید و تولید تنگناهای بیشتر برای روزنامه نگاران 
و فعالان فضای مجازی تأکید دارد. این دیدگاه نه 
فقط به حقوق عامه و حقوق رسانه ها و روزنامه نگاران 
آسیب می زند بلکه در زمانه ای که رقابت رسانه ای نقش 
مهمی در امنیت ملی ایفا می کند، بحران مرجعیت 
رسانه ای ایران را گسترده تر ساخته و آثار ناخوشایندی 
برای امنیت ملی در پی دارد.« بر اساس این بیانیه، 
انجمن صنفی روزنامه نگاران پیش از این اولین قدم 
برای خروج رسانه از وضعیت غیرقابل قبول فعلی را 
با بهره گیری از تجارب روزنامه نگاران، دانش اساتید 
دانشگاهی و توجه به منافع ملی، حقوق اساسی و 
واقعیت های اکنون دنیای رسانه برداشت و اقدام به 
تهیه پیش نویس سند ملی رسانه کرد و با وجود ارسال 
آن برای نهادهای مختلف از جمله وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و مجلس شورای اسلامی، متأسفانه 
کمترین پاسخی دریافت نکرد. انجمن صنفی روزنامه 
ابراز نگرانی شدید از  با  نگاران استان تهران در آخر 
نبود اطلاع رسانی دقیق در مورد طرح و لایحه مذکور 
و تلاش برای این شیوه قانون نویسی، خواستار آن 
شده است که هرچه سریع تر متن طرح نمایندگان در 
مورد فضای مجازی و لایحه مورد نظر دولت درباره 
روزنامه نگاری، انتشار عمومی یافته و فرصت مناسب 
برای نقد و بررسی آن توسط کارشناسان مرتبط فراهم 
شود تا موارد ناقض حقوق رسانه ها و نیز موارد مغایر با 
واقعیت های نظام گردش اطلاعات در این متون آشکار 

و احتمالًا برطرف شود.

محدودیت در گردش اطلاعات، ناقض آزادی روزنامه نگاران است

|  
رنا

  ب
|

| روزنامه نگار |

| مرضیه قاضی زاده |

معاون وزیر نفت: امسال ۱۰.۵ 
میلیارد دلار ارز پتروشیمی در 
سامانه نیما برای مصارف بازرگانان 
عرضه شده، پارسال هم ۱۵ میلیارد 
دلار ارز از صنعت پتروشیمی 
به دست آمده که بسیار مهم است

خبر

عمده صنایع پتروشیمی ایران گازپایه است
اینکه سیاست دولت  بیان  با  معاون وزیر نفت 
سیزدهم توسعه متوازن صنعت پتروشیمی است 
اعلام کرد که عمده صنایع پتروشیمی ما گازپایه 
است. مرتضی شاه میرزایی با اعلام این خبر ادامه 
داد:  بنابراین سیاست ما تشویق سرمایه گذاران 
اگر  است،  مایع  خوراک  از  بیشتر  استفاده  به 
خوراک  سمت  به  نو  واحدهای  سرمایه گذاران 
مایع بروند به علت ماهیت خوراک مایع، تنوع 

یافت. افزایش خواهد  محصولشان 

داد:  ادامه  او  مهر  از  نقل  به  پیام ما  به گزارش 
و  آماده  سرمایه گذاری  بسته های  در  برنامه ای 
ابلاغ کردیم که می تواند ما را به تکمیل زنجیره 
مجتمع های  به  را  بسته ها  نزدیک کند.  ارزش 
پایین دست بسته به اینکه کدام یک از هلدینگ ها 
و سرمایه گذاران این صنعت، چه خوراکی از بالا 
به  ارزش،  زنجیره  به  توجه  با  دارند  نیاز  دست 
کرد:   اضافه  شاه میرزایی  کردیم.  معرفی  آنها 
آن  دنبال  جد  به  ترسیم کرده ایم  افقی که  در 

هستیم دانش فنی یعنی نسخه اجرای طرح ها 
را داخلی سازی کنیم. دانش فنی باید بومی شود 
تا کالا و تجهیزات و… نسخه ایرانی داشته باشند 
و تولیدکنندگان داخلی بتوانند آن را تولید کنند. 
تجهیزات  و  فنی کالا  دانش  به  البته دستیابی 
به ۵ تا ۶ سال تلاش مداوم نیاز دارد. رویکرد 
این پس سفارش ساخت  از  این است که  ما 
مهندسی  با  و  باشیم  داشته  داخلی  سازنده  از 
معکوس و طراحی داخلی به افق چرخه کامل 

صنعت پتروشیمی در داخل برسیم. واحدهای 
آب بر  و  انرژی بر  پتروشیمی  صنعت  بالادست 
است و باید در مناطقی که مجاور آب های فراوان 
است، احداث شوند. در گذشته الگو، دریافت آب 
از سدها و رودخانه ها بود، اما الگوی امروز این 
است که فاضلاب هایی که ارزش و اهمیتی ندارد، 
تصفیه و به سمت واحدهای پتروشیمی هدایت 
شود و آب آنها تامین شود. همچنین واحدهایی 
هم در مناطق خشک مثل مورچه خورت اصفهان 
در حال احداث بود که منتقل شد و تلاش شده 
می شود  تعریف  منطقه  هر  در  که  واحدهایی 
متناسب با شرایط اقلیمی آنجا باشد. بسیاری 

بازنگری و غربالگری  را بر این مبنا  از مجوزها 
می کنیم. او افزود: برای اینکه واحدهای پایین 
دست بتوانند از محصولات پتروشیمی استفاده 
کنند تفاهم نامه ای با وزارت صمت امضا شد و 
صنایع  ملی  شرکت  پایین دستی  صنایع  مدیر 
پتروشیمی را مأمور کردم که استان به استان 
و  مشکلات  صمت  وزارت  نمایندگان  با  همراه 
موانع را بررسی و برطرف می کنند.  امسال ۱۰.۵ 
میلیارد دلار ارز پتروشیمی در سامانه نیما برای 
 ۱۵ هم  پارسال  شده،  عرضه  بازرگانان  مصارف 
به دست  پتروشیمی  صنعت  از  ارز  دلار  میلیارد 

آمده که بسیار مهم است.

قطعی گاز فقط قیمت تمام شده 
سیمان را بالا نبرده است. در حال 

حاضر مهم ترین مصرف کنندگان 
سی ان جی تاکسی دارها، رانندگان 

آژانس ها و تاکسی های اینترنتی و 
دهک های پایین درآمدی هستند 
که استفاده از سوخت بنزین برای 

آنها هزینه زیادی می تراشد و به 
طور قطع مشکل زا خواهد بود. 

تصمیم  به قطع گاز جایگاه ها در 
شرایطی گرفته شده که مصرف 

بنزین در کشور حدود ۱.۵ میلیون 
لیتر از تولید آن بیشتر است که به 

این ترتیب با ادامه سرما باید شاهد 
افزایش قیمت حمل و نقل برای 

خودروهای شخصی نیز بود

آگهي مناقصه عمومي
اداره كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار سرویس ایاب و 

ذهاب از طریق مناقصه عمومی  یک مرحله ای اقدام نماید. از کلیه اشخاص حقوقی واجد شرایط که دارای فعالیت ها و 
تخصص های مرتبط با امر فوق بوده و تمایل به شرکت در مناقصه فوق را دارند و همچنین دارای گواهی صلاحیت معتبر 
در امور خدمات عمومی از وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی می باشند و تمایل به شرکت در مناقصه فوق را دارند، دعوت 
 www.setadiran.ir به عمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

مراجعه نمایند.

اداره کل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران

الف ( شرايط مختصر كار:
سرويس دهي اياب و ذهاب كاركنان  اداري با خودرو هاي اتوبوس، ميني بوس، ون و سواری با نظر كارفرما در 

شهر تهران و حوزه استحفاظي تابعه اداره كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران
اعتبار  با  بانكي  نوع ضمانت نامه  از  ۲/۲5۰/۰۰۰/۰۰۰ریال  مبلغ  ارجاع کار:   فرآیند  در  تضمين شركت  مبلغ  ب( 
پرورش  و  آموزش  اداره کل  وجه  به شماره حساب ۴۰۷۴۰۳۱۲۰۷۸655۱۸در  نقدی  واریز  فیش  یا  ماهه  سه 

شهرستان های استان تهران) بنام تمرکز وجوه سپرده بودجه عمومی(نزد بانک مرکزی می باشد. 
ج( محل دريافت اسناد مناقصه: 

انجام   http://setadiran.irآدرس به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  اسناد:  دريافت  محل 
می پذیرد.

 د( مهلت ارسال اسناد و زمان و مكان گشايش پيشنهادها : 
- مهلت ارسال اسناد:  ۱۰ روز پس از انتشار آگهی و ثبت در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد(.       

 - زمان و مكان گشايش پيشنهادها و نيز ساير شرايط و توضيحات در اسناد مناقصه قيد گردید.
به آدرس الکترونیکی دولت  از طریق سامانه تدارکات  ارائه پیشنهادها  توجه:کلیه مراحل دریافت اسناد و 

http://setadiran.ir انجام می شود.
www.teo.ir  تلفن تماس 55۰۴۳5۹6 آدرس اينترنتي
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آذربایجان  شرقی

 مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان  شرقی گفت: در جریان 
پایش مصارف گاز ادارات و سازمان های دولتی، جریان 
مشترکان  سایر  و  شامل گرماتاب ها  مشترک   ۱۰۰ گاز 

پرمصرف قطع شده است.
این  کرد:  اظهار  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  کمالی  نادر 
شرکت با پایش مصارف گاز ۳ هزار و ۷۰۶ سازمان های 

دولتی و ادارات، ۱۵۸ اخطار قطع صادر کرده است.  
انرژی  مهم ترین  طبیعی  گاز  اینکه  به  اشاره  با  وی 
زمستان  در  است، گفت:  خانگی  بخش های  مصرفی 
سرد سال، افت فشار و یا احتمال قطعی جریان گاز 
استان  و کوهستانی  سرد  موقعیت  لحاظ  با  طبیعی 
امری بحرانی بوده و این شرکت برای حفظ پایداری 
در حوزه مصارف خانگی تمام توان و ظرفیت خود را به 
کار بسته و با مشترکان پرمصرف برخورد خواهد کرد.
وی ادامه داد: گاز سرمایه ملّی است که متاسفانه مصرف 
درست از این نعمت الهی در جامعه فرهنگ سازی نشده 
است  اهمیّت  حائز  بسیار  نکته  این  داشتن  نظر  در  و 
روند  چنین  تداوم  و  نیستند  همیشگی  منابع گاز  که 
مصرفی بدون شک نسل آینده کشور را با مشکل مواجه 

خواهد کرد.
درجه(،   ۱۸( رفاه  دمای  رعایت  کرد:  تصریح  کمالی 
شعله  تناسب  خانه،  در  ضخیم  لباس های  بکارگیری 
اجاق گاز و ظرف کوچکترین نکاتی است که رعایت آن 

بزرگ ترین تأثیر را در مدیریت مصرف گاز طبیعی به 
ارمغان خواهد داشت. وی با اشاره به اقدامات مدیریت 
انرژی در زمستان گفت: این شرکت تمام ابزار و توان 
را در راستای حفظ پایداری جریان گاز تمام مشترکان 

بخش خانگی بکار می بندد.
گاز  افزود:  شرقی،  آذربایجان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
منظور  به  رویه  تداوم  صورت  در  پرمصرف  مشترکان 
سایر  گاز  فشار  افت  از  جلوگیری  و  عدالت  حفظ 

شد. خواهد  قطع  عزیز  هم استانی های 
روابط عمومی شرکت گاز  از  نقل  به  ایسنا،  به گزارش 
آذربایجان شرقی، وی در خصوص اقدامات شرکت گاز 
استان به منظور کاهش هدررفت گاز طبیعی اظهار کرد: 
پایش روزانه مصارف گاز ادارات و سازمان های دولتی 
مصرف  بهینه سازی  کارشناسی،  راهنمایی های  ارائه  و 
صنعتی،  بخش های  محدودیت  اعمال  موتورخانه ها، 
اطلاع رسانی ضرورت مدیریت مصرف توسط مشترکان 
در  اقدامات  از جمله  و...  انبوه  پیامک  ارسال  خانگی، 
راستای تامین پایدار جریان گاز مشترکان خانگی است.

برودت  با  اخیر  هفته های  طی  اینکه  بیان  با  وی 
کل  درصد   ۶۰ خانگی  مشترکان  استان،  هوای 
داده اند،  اختصاص  خود  به  را  استان  گاز  مصارف 
 ۲۰ از  بیش  روزانه مصرفی  خانگی  مشترکان  گفت: 

دارند. مکعب  متر  میلیون 

قطع گاز ۱۰۰ مشترک پرمصرف 
در آذربایجان شرقی

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین از بیمه ۸۸ هزار و ۸۸۶ هکتار از 
مزارع کشاورزی تحت پوشش محصولات زراعی پاییزه در این استان تاکنون خبر داد.

حسن جلیلوند اظهار کرد: محصولات زراعی بیمه شده شامل جو آبی و دیم، گندم 
آبی و دیم، کلزا آبی و نخود دیم بوده که در سطح مزارع شهرستان های این استان 

اجرا شده است.
بنا بر اعلام روابط عمومی جهاد کشاورزی قزوین، به گفته وی ۴ هزارو ۵۱ بیمه نامه 
نیز طی این مدت در مزارع کشاورزی شهرستان های استان قزوین به انجام رسید.

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین خاطرنشان کرد: از این میزان مزارع 
کشاورزی بیمه شده،۱۷۶۷ هکتار جو آبی، ۳۱۷۱ هکتار جو دیم، چهار ۴۴۷۶ هکتار 

گندم آبی و ۷۸ هزار و 9۵۴ هکتار نیز گندم دیم بوده است.
جلیلوند اضافه کرد: ۵۰۱ هکتار کلزا آبی و ۱۵ هکتار نخود دیم نیز در مزارع کشاورزی 

این استان تحت پوشش بیمه قرار گرفتند.
به گزارش ایسنا، بالغ  بر ۸۰ هزار بهره بردار قزوینی در بخش کشاورزی فعال هستند. 
این استان دارای ۴۸9 هزار هکتار اراضی کشاورزی است که از این میزان ۷۵ هزار 

هکتار آن باغ میوه و سایر مزارع است.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرمانداری شهرستان حاجی آباد گفت: در صورت 
مشاهده بیماری پرندگان اقدامات لازم از جمله گزارش به موقع تلفات غیرعادی 
پرندگان، آزمایش و تشخیص بیماری، معدوم سازی طیور موجود در کانون بیماری و 

ضدعفونی و پاکسازی کانون بیماری در دستور کار قرار گیرد.
محمد سالاری پور در نشست ستاد پیشگیری و مقابله با بیماری های پرندگان در 
حاجی آباد، افزود: از ظرفیت ها و امکانات ادارات و دستگاه های اجرایی شهرستان 
برای پیشگیری و مقابله با این بیماری ها استفاده شود. وی با بیان اینکه همکاری 
و اطلاع رسانی عمومی، نقش مهمی در جلوگیری از شیوع بیماری دارد، با تاکید 
بر رصد و پایش تالاب ها و استراحتگاه های پرندگان مهاجر، اظهار کرد: در صورت 
مشاهده بیماری اقدامات لازم از جمله گزارش به موقع تلفات غیرعادی پرندگان، 
آزمایش و تشخیص بیماری، معدوم  سازی طیور موجود در کانون بیماری و ضدعفونی 
و پاکسازی کانون بیماری در دستور کار قرار گیرد. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
فرمانداری شهرستان حاجی آباد اضافه کرد: دستگاه های مربوطه ضمن اطلاع رسانی 
به بخشداران، دهیاران و مردم، وضعیت روستاها را بررسی و در صورت مشاهده موارد 

مشکوک گزارش کنند.

 استاندار اردبیل در بررسی میدانی پیشرفت تصفیه خانه فاضلاب پارس آباد از تزریق 
۳۰ میلیارد تومان اعتبار تا پایان سال جاری خبر داد.

سید حامد عاملی در آغاز سومین دور سفرهای شهرستانی به شهرستان پارس آباد از 
میزان پیشرفت تصفیه خانه فاضلاب شهرستان پارس آباد بازدید کرد.

در جریان این بازدید آخرین وضعیت پیشرفت و مشکلات پروژه تصفیه خانه فاضلاب 
شهری در این شهرستان به  صورت میدانی بررسی و مقرر شد ۳۰میلیارد تومان تا 
پایان سال به این پروژه تزریق شود. همچنین در این بازدید از ۲ پروژه گلخانه ای در 
مجموعه ۱۶۰۰ هکتاری گلخانه های پارس آباد، گازرسانی به ۵ روستای بخش اسلام آباد 
و نشست صمیمی با نخبگان شهرستان از دیگر برنامه های استاندار اردبیل بود. وی 

همچنین از شرکت کشت و صنعت گلدشت بازدید خواهد کرد.
سید حامد عاملی در جریان این سفر با همراهی نماینده مردم پارس آباد، بیله سوار 
فرمانداری  پیشنهادی  عمرانی  احداث طرح های  از محل  در مجلس،  اصلاندوز  و 
شهرستان پارس آباد مغان بازدید کرد. طرح جهش تولید مسکن، پروژه پمپاژ سربند 
از جمله پروژه هایی است که امروز مورد بازدید قرار می گیرد. در قالب پروژه سربند قرار 

است ۵ متر مکعب آب از رود ارس برداشت شود.

۸۸ هزار هکتار از مزارع 
کشت پاییزه قزوین بیمه شدند

رصد و پایش تالاب ها و استراحتگاه های 
پرندگان مهاجر در حاجی آباد

تزریق ۳۰میلیارد تومان تا پایان سال 
به تصفیه خانه فاضلاب پارس آباد

| قزوین  | | هرمزگان  | | اردبیل |

انجام رایزنی برای بازگشایی 
موزه جانورشناسی کرج 

میراث  فرهنگی،  کل  اداره  سرپرست  البرز- 
افتتاح  گفت:  البرز  دستی  صنایع   و  گردشگری 
با  کارشناسان  نظر  طبق  جانورشناسی  موزه  
تعداد  گرفتن  نظر  در  و  محدودیت ها  برخی 
و  است  مدنظر  هفته  در  معدود  روزهای 
هستیم.  کشاورزی  پردیس  با  رایزنی  درصدد 
بازدید  به  توجه  با  کرد:  اظهار  دارایی  یحیی 
یکی  موزه  این  مجموعه،  این  از  صورت گرفته 
ایران  موزه های  کامل ترین  و  بی نظیرترین  از 
چنین  ایجاد  و  است  جانورشناسی  لحاظ  از 

است. تخصصی  کاری  موزه ای 
میراث  فرهنگی، گردشگری  اداره کل  سرپرست 
لحاظ  از  داد:  ادامه  البرز  صنایع  دستی  و 
رفت  برای  محدودیت ها  برخی  کارشناسی 
باید  که  دارد  وجود  موزه  این  در  زیاد  آمد  و 
اینکه  به  اشاره  با  همچنین  وی  شود.  رعایت 
فرهنگی  و  تاریخی  طبیعی،  لحاظ  از  استان 
گفت:  است،  بی بدیل  ظرفیت های  دارای 
برای  خوبی  فرصت  تهران  جمعیتی  ظرفیت 
اظهار  دارایی  است.  البرز  در  گردشگری  رونق 
منحصربه فرد  جاذبه های  از  همزمان  البرز  کرد: 
زیبای  جاده  کویر،  کوهستان،  چون  طبیعی 
فرهنگی  و  تاریخی  آثار  و  کرج-چالوس 
از  گذرگاه،  عنوان  به  همچنین  است.  برخوردار 
تهران-قزوین   اتوبان  مواصلاتی چون  جاده های 
میراث  اداره  کل  سرپرست  است.  برخوردار 
 فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی البرز ادامه 
است  نزدیک  پایتخت  به  طرفی  از  البرز  داد: 
مطرح  فرصت  هم  و  تهدید  عنوان  به  هم  که 
می شود. به گفته دارایی ظرفیت های گردشگری 
رونق  باعث  می تواند  تنهایی،  به  تهران  جمعیت 

باشد. استان  گردشگری 

فارس در تولید دام 
سبک، اول است 

فارس- مدیرکل مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات 
دامی کشور گفت: استان فارس به لحاظ دام سبک 
جایگاه اول را در کشور دارد و ظرفیت بسیار مطلوبی 
را در حوزه عشایر و دام روستایی برای تولید دام 

سبک داراست.
بررسی  نشست  حاشیه  در  شریف  اکبری  عباس 
به  اشاره  با  قرمز،  قراردادی گوشت  تولید  شرایط 
دستور وزیر جهادکشاورزی برای ایجاد فرایندهای 
استان  قطعا  قرمز، گفت:  قراردادی گوشت  تولید 
فارس می تواند شرایط بسیار مطلوبی را برای تولید 

باشد. دارا  قرمز  قراردادی گوشت 
کشاورزی  جهاد  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
فارس، اکبری شریف با بیان اینکه نشست های 
بسیار خوبی با رئیس جهاد کشاورزی و مدیران 
متولیان  عنوان  به  عشایر  امور  و  دامپزشکی  کل 
فارس  استان  در  قرمز  گوشت  قراردادی  تولید 
شرایط  برای  است  مقرر  گفت:  است،  داشته 
هزار   ۱۵۰ حداقل  بازار  غیرمطلوب  و  مطلوب 
تولید  قالب  در  استان  این  در  سبک  دام  راس 

شود. وارد  قراردادی 
و  تولید  از  مدل  این  قطعا  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
این نوع قرارداد نفع اولش برای دامدار و به سود 
دامداری است که منابع مالی محدودی دارد، افزود: 
به  دامدار  مالی  منابع  یارانه ها  هدفمندسازی  با 
شدت محدود شده و این محدودیت سبب شده 
که دامدار برای استمرار دوره پرواربندی دچار یک 

شود. مشکلات  سری 

 رئیس اداره حفاظت محیط 
زیست شهرستان اسفراین 

از افزایش ۳۳ درصدی 
گونه های جانوری در پارک 

ملی ساریگل خبر داد

خراسان  رضوی - معاون محیط زیست و خدمات 
اجرایی  عملیات  آغاز  از  مشهد  شهرداری  شهری 

داد. خبر  کشور  بیوگازسوز  نیروگاه  بزرگترین 
علی نجفی در مراسم آغاز عملیات اجرایی بزرگترین 
نیروگاه بیوگازسوز کشور اظهار کرد: مباحث محیط 
و  لوکس  موضوعی  قبل  سال  چند  تا  زیستی 
تجملاتی تلقی می شد اما با گسترش صنعت و آثار 
منفی آن در زندگی مردم به امری ضروری و چالشی 

سیاسی تبدیل شده است.
تعهدات  قالب  در  موضوع  این  امروز  افزود:  وی 
از  کشورها  از  بسیاری  و  شده  مطرح  بین المللی 
این طریق امتیازاتی اخذ می کنند و اگر دانشی در 
این زمینه وجود باشد، از آن به عنوان سلاح برنده 

می کنند. استفاده 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
مشهد بیان کرد: در کشور ما نیز حساسیت نسبت 
به موضوعات محیط زیستی افزایش پیدا کرده و 
اقدامات مدیریت شهری نیز به منصه ظهور رسیده 

است.

آسیا  غرب  نیروگاه  اولین  خاطرنشان کرد:  نجفی 
صنعتی  مجتمع  اولین  و  سال ۸۸  اردیبهشت  در 
در  بهداشتی  زباله  بزرگترین محل فن  و  بازیافت 

است. شده  ایجاد  عملیاتی  صورت  به  مشهد 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
بزرگترین  اجرایی  آغاز عملیات  به  اشاره  با  مشهد 
نیروگاه بیوگازسوز کشور تصریح کرد: ۲۰ سال است 
تاکنون ۶  و  دفن می شود  زباله  مکان  این  در  که 
میلیون تن زباله دفن شده و از روزهای آغازین تمام 
مباحث مهندسی لحاظ شده و با شرایط استحصال 

گاز و تولید انرژی این کار انجام می شود.
شهرداری  اطلاع رسانی  پایگاه  اساس گزارش  بر 
از  حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  نجفی  مشهد، 
با  می شود، گفت:  استفاده  ارتفاعی  دفنی  روش 
مگاوات  سه  و  نیروگاه  اسمی  ظرفیت  به  توجه 
در سال، ۳۰۰ هزار تن از انتشار دی اکسید کربن 
نیز  امیدواریم سایر شهرها  جلوگیری می شود و 
زیست  محیط  زیرا  بگیرند  الگو  فرایند  این  از 

نیست. مشهد  به  محدود 

خراسان  شمالی- رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان اسفراین از افزایش ۳۳ درصدی گونه های 

جانوری در پارک ملی ساریگل خبر داد.
علی فرجی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: پارک ملی 
و منطقه حفاظت شده ساریگل با مساحت ۲۸ هزار 
و ۳۴۶ هکتار در شرق شهرستان اسفراین واقع شده 
که شامل ارتفاعات کوهستانی، تپه ماهورها و منطقه 
متعددی  رودخانه های  و  چشمه ها  قله ها،  دشتی، 

است.
چشم اندازهای  و  جاذبه ها  مهم ترین  از  گفت:  وی 
طبیعی منطقه می توان به آبشار ایزی، رودخانه و دره 
اردغانی، روستای سرچشمه و چشمه انداز پشت سد 

اشاره کرد. اسفراین 
فرجی افزود: طی سرشماری پاییزه حیات وحش در 
سال ۱۴۰۱، شاهد رشد ۳۳ درصدی گونه های جانوری 

در منطقه بودیم.
وی با بیان اینکه گونه قوچ و میش اوریال به عنوان 

این  در  ایران  ارزشمند  و  مهم  گونه های  از  یکی 
سرشماری بطور قابل محسوسی افزایش یافته است، 
افزود: در این سرشماری، تعداد ۴ قلاده پلنگ و سایر 
گونه های جانوری منطقه توسط محیط  بانان به صورت 

مستقیم مشاهده شد.
تهدیدهای  و  چالش ها  مهم ترین  کرد:  اظهار  فرجی 
و  تصرفات  طریق  از  زیستگاه ها  تخریب  منطقه، 
تغییر کاربری اراضی، شکار و صید غیرمجاز و چرای 
مفرط دام است و  امید داریم با آموزش، آگاهی و 
کمک رسانی همیاران محیط زیست اهالی روستاهای 
حاشیه مناطق تحت مدیریت، گامی در جهت حفظ و 
حراست از گونه های جانوری و گیاهی مناطق به منظور 

برداریم. پایدار  توسعه 
شامل  ساریگل  شده  حفاظت  منطقه  و  ملی  پارک 
حیات وحش غنی از جمله گرگ، کل و بز، کاراکال، 
روباه، کفتار، گراز و... و همچنین پرندگانی از جمله هما، 

کرکس، عقاب طلایی، شاه بوف، دلیجه و... است.

آغاز عملیات اجرایی بزرگترین نیروگاه بیوگازسوز کشور

افزایش ۳۳ درصدی گونه های جانوری در پارک ملی ساریگل

معاون محیط زیست و خدمات 
شهری شهرداری مشهد  : با توجه 

به ظرفیت اسمی نیروگاه و سه 
مگاوات در سال، ۳۰۰ هزار تن از 
انتشار دی اکسید کربن جلوگیری 
می شود و امیدواریم سایر شهرها 
نیز از این فرایند الگو بگیرند زیرا 
محیط زیست محدود به مشهد 

نیست

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

سند   ، سبز  برگ  میدارد  اعلام  بدینوسیله 
به  صندوقدار  پراید  خودرو  و کارت  کمپانی 
شماره ۷۴5د۲۳ایران6۸ با مالکیت خانم 
نغمه فاطمی مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

است. ساقط 

برگ سبز )شناسنامه( و کارت خودروی سواری سایپا  هاچ 
بک تیپ MT کوییک سفید مدل ۱۴۰۰شماره انتظامی 
۴۹6 ل ۱۴ ایران ۴۹ به شماره موتور M۱5/۹۴۳۲۷6۸ و 
شماره شاسی NAS۸۴۱۱۰۰M۳۳۸5۳۹۳ به نام فرحناز 
حاتمی فرد مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

 ۱۳۹۹ مدل  پژو۴۰5  سواری  کمپانی  وسند  سبز  برگ 
 ۱۲۴K۱۴۱۷۹5۴ خاکستری -متالیک رنگ به شماره موتور
شماره شاسی NAAM۰۱CE۴LK5۳۱۷۳5 شماره پلاک 
66س۷۲۹ایران ۳۰متعلق به ناهید قدیری مفقود گردیده 

واز درجه اعتبار ساقد گردیده است . 

 مفقودی -برگ سبزسواری پژو۴۰5 جی ال ایکس ۱.۸ 
شماره   ۱۲۴۸۸۳۱۹6۹۳ موتور  شماره  به  رنگ  ای  نقره 
پلاک  شماره   NAAM۰۱CA۸AR۳۲۷۱۱۰ شاسی 
۴۱ط۸۲۲ایران ۷5متعلق به زهرا حسنخانی فرد مفقود 

 . است  ساقد گردیده  اعتبار  درجه  واز  گردیده 

رودبار جنوب

رودبار جنوب

کهگیلویه و بویراحمد

آگهی فقدان سند  
مالكیت

واحد  قطعه  یك     -۱
با  طلق  ملك  نوع  تجاری 
كاربری تجاری به پلاك ثبتی ۱۵ فرعی 
از ۲۴۸۸ اصلی ، مفروز و مجزا شده از ۳ 
فرعی از اصلی مذكور قطعه ۱۲ در طبقه ۲ 
و واقع در بخش ۰۱ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت 
قزوین  استان  قزوین  یك  منطقه  ملك 
مالكیت  مربع  متر   ۱۱9.۴ مساحت  به 
بتول / حاجی سید جوادی فرزند سید 
مهدی شماره شناسنامه ۶۱۳ تاریخ تولد 
دارای  قزوین  از  صادره   ۱۳۲۸/۰۸/۲۰
شماره ملی ۴۳۲۲۵۵۴9۵۴ با جز سهم 
۶ از كل سهم ۶ بعنوان مالك ششدانگ 
عرصه و اعیان با شماره مستند مالكیت 
خانه  دفتر  تاریخ۱۴۰۰/۰۷/۱۸   ۷۲۵۵۵
قزوین  شهر   ۲۰ شماره  رسمی  اسناد 
مالكیت  سند  موضوع  قزوین  استان 
سری   ۸۷۴۶۶۶ چاپی  بشماره  اصلی 
الكترونیكی  دفتر  شماره  با   99 سال  ج 
گردیده  ثبت   ۱۴۰۰۲۰۳۰9۰۰۱۰۰۷۸۴۵

است .
۲-   یك قطعه واحد تجاری نوع ملك 
ثبتی  پلاك  به  تجاری  كاربری  با  طلق 
۱۶ فرعی از ۲۴۸۸ اصلی مفروز و مجزا 
قطعه  مذكور  اصلی  از  فرعی   ۳ از  شده 
۱۳ در طبقه ۲ و واقع در بخش ۰۱ ناحیه 
قزوین  یك  منطقه  ملك  ثبت  حوزه   ۰۰
متر   ۷۰.۶۵ مساحت  به  قزوین  استان 
مربع مالكیت بتول / حاجی سید جوادی 
فرزند سید مهدی شماره شناسنامه ۶۱۳ 
تاریخ تولد ۱۳۲۸/۰۸/۲۰ صادره از قزوین 
با   ۴۳۲۲۵۵۴9۵۴ ملی  شماره  دارای 
جز سهم ۶ از كل سهم ۶ بعنوان مالك 
ششدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 

مالكیت ۷۲۵۵۵ تاریخ۱۴۰۰/۰۷/۱۸ دفتر 
خانه اسناد رسمی شماره ۲۰ شهر قزوین 
مالكیت  سند  موضوع  قزوین  استان 
سری   ۸۷۴۶۶۷ چاپی  بشماره  اصلی 
الكترونیكی  دفتر  شماره  با   99 سال  ج 
گردیده  ثبت   ۱۴۰۰۲۰۳۰9۰۰۱۰۰۷۸۴۶

است .
۳-   یك قطعه واحد تجاری نوع ملك 
ثبتی  پلاك  به  تجاری  كاربری  با  طلق 
۱۷ فرعی از ۲۴۸۸ اصلی مفروز و مجزا 
قطعه  مذكور  اصلی  از  فرعی   ۳ از  شده 
۱۴ در طبقه ۲ و واقع در بخش ۰۱ ناحیه 
قزوین  یك  منطقه  ملك  ثبت  حوزه   ۰۰
متر   ۶۶.9۵ مساحت  به  قزوین  استان 
مربع مالكیت بتول / حاجی سید جوادی 
فرزند سید مهدی شماره شناسنامه ۶۱۳ 
تاریخ تولد ۱۳۲۸/۰۸/۲۰ صادره از قزوین 
با   ۴۳۲۲۵۵۴9۵۴ ملی  شماره  دارای 
جز سهم ۶ از كل سهم ۶ بعنوان مالك 
ششدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالكیت ۷۲۵۵۵ تاریخ۱۴۰۰/۰۷/۱۸ دفتر 
خانه اسناد رسمی شماره ۲۰ شهر قزوین 
مالكیت  سند  موضوع  قزوین  استان 
سری   ۸۷۴۶۶۸ چاپی  بشماره  اصلی 
الكترونیكی  دفتر  شماره  با   99 سال  ج 
گردیده  ثبت   ۱۴۰۰۲۰۳۰9۰۰۱۰۰۷۸۴۷

است .
۴-   یك قطعه واحد تجاری نوع ملك 
ثبتی  پلاك  به  تجاری  كاربری  با  طلق 
۱۸ فرعی از ۲۴۸۸ اصلی مفروز و مجزا 
قطعه  مذكور  اصلی  از  فرعی   ۳ از  شده 
۱۵ در طبقه ۲ و واقع در بخش ۰۱ ناحیه 
قزوین  یك  منطقه  ملك  ثبت  حوزه   ۰۰
متر   ۱۱۰.۶۵ مساحت  به  قزوین  استان 
مربع مالكیت بتول / حاجی سید جوادی 
فرزند سید مهدی شماره شناسنامه ۶۱۳ 

تاریخ تولد ۱۳۲۸/۰۸/۲۰ صادره از قزوین 
با   ۴۳۲۲۵۵۴9۵۴ ملی  شماره  دارای 
جز سهم ۶ از كل سهم ۶ بعنوان مالك 
ششدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالكیت ۷۲۵۵۵ تاریخ۱۴۰۰/۰۷/۱۸ دفتر 
خانه اسناد رسمی شماره ۲۰ شهر قزوین 
مالكیت  سند  موضوع  قزوین  استان 
سری   ۸۷۴۶۶9 چاپی  بشماره  اصلی 
الكترونیكی  دفتر  شماره  با   99 سال  ج 
۱۴۰۰۲۰۳۰9۰۰۱۰۰۷۸۴۸ ثبت گردیده است 
.)پلاكهای فوق رهن و بازداشت ندارند ( 

ارائه  با  سیاسی  حمیده  خانم  سپس 
وكالتنامه شماره ۵۷۶۳مورخ ۱۴۰۱/۰۳/۱۸ 
دفتر خانه ۱۴۱۸ تهران بوكالت از مالك با 
برگ فرم شهادت شهود مدعی  دو  ارائه 
مفقود  جابجایی  علت  به  سند  فقدان 
مالكیت  سند  صدور  تقاضای  و  گردیده 
المثنی خود را نموده كه مراتب به استناد 
ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی قانون ثبت 
اعلام می گردد تا هر كس به نحوی از هر 
انحاء نسبت به ملك مذكور حقی داشت 
و یا معاملاتی به نفع او شده و یا مدعی 
وجود سند نزد خود باشد از تاریخ انتشار 
این اگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه 
به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل 
سند مالكیت و سند معامله تسلیم نماید 
به  اعتراض  مقرر  مدت  چنانچه ظرف  و 
اعتراض  در صورت  یا  و  نرسد  اداره  این 
اصل سند مالكیت ارائه نشود اداره ثبت 
المثنی سند مالكیت را طبق مقررات صادر 
این  كرد  خواهد  تسلیم  متقاضی  به  و 
آگهی در یك نوبت به شرح ذیل منتشر 

خواهد شد .

 شعبان عسگری – مدیر واحد ثبتی حوزه 

ثبت ملك منطقه یك قزوین

آگهی ابلاغ مفاد  
صورت جلسه افرازی

  ۵۳۰۳ شماره  آگهی  پیرو 
منتشره در روزنامه حمایت به 
تاریخ۱۴۰۱/۲/۱۰ بدین وسیله صورت جلسه ی 
از ۲۷۶ اصلی بخش  افرازی ۲۲۲9 فرعی 
۱۳ مشهد ب شرح ذیل آگهی شایسته است 
.کلیه مالکین مشاعی پلاک مذکور چنانچه 
دارند  اعتراض  آن  نحوه  و  افراز  مورد  به 
واخواهی خود را ظرف مدت ده روز پس از 
و  تسلیم  صالح  دادگاه  به  آگهی  انتشار 
رونوشت آن را به این اداره ارسال نمایند در 
صورت عدم واخواهی سند مالکیت مفروزی 

بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد .
صورت مجلس افرازی پلاک۲۲۲9 فرعی از 

۲۷۶ اصلی
-۴۱۱ شماره  افرازی  دستور  اجرای  در   

۱۴۰۱/۲/۶ذیل تقاضای افراز آقای جمشید 
عزیزی زرکک مالک ثبتی مشاعی پلاک 
شهر  اراضی  اصلی   ۲۷۶ از  فرعی   ۲۲۲9
فریمان بخش ۱۳مشهد که تمامی مالکیت 
به  مشاعی در ذیل صفحه ۱۲9 قید ۳۰۸ 
هزار سهم  ده  از  مشاع  میزان ۲۳۷ سهم 
ششدانگ ثبت و سند  آن صادر و تسلیم 
شده است لذا پس از درخواست افراز نام برده 
میرزایی  این جانبان  به  موضوع  ارجاع  و 
و بلوچ به سمت نماینده و نقشه بردار این 
افراز  دعوت نامه  ابلاغ  آگهی  و  ثبتی  واحد 
روزنامه  در   ۱۴۰۱/۲/۱۰-  ۵۳۰۳ شماره 
به  فوق  آگهی  در  مقرر  موعد  در  حمایت 
و  مراجعه  تقاضا  مورد  ملک  وقوع  محل 
پس از مطابقت سوابق ثبتی با محل مورد 
افراز اقدام به نقشه برداری از مورد تقاضا 
به عمل آمد و سپس نقشه ترسیمی طی 
نامه شماره ۱۰۵۱-۱۴۰۱/۳/۱۲ به شهرداری 

فریمان ارسال گردید که شهرداری فریمان 
افراز   ۱۴۰۱/9/۲۸-99۳۴ شماره  نامه  طی 
مانع  بلا  را  نامبرده  تقاضای  مورد  قطعه 
اعلام نموده و نقشه ارسالی را نیز به مهر 
شهرداری ممهور نموده است و شعبه بایگانی 
نیز برای قطعه مزبور پلاک ۱99۴۳ فرعی را 
منظور نموده است لذا ذیلا نخست حدود و 
مشخصات قطعه مورد افراز و سپس حدود 
و مشخصات قطعه باقی مانده بدین شرح 

اعلام می گردد:
 : افراز  مورد  قطعه  مشخصات  و  حدود 
به مساحت  زمین  قطعه  ششدانگ یک 
۲۳۷ متر مربع دارای پلاک ۱99۴۳ فرعی 
مجزی شده تر ۲۲۲9 فرعی از ۲۷۶ اصلی 
واقع در اراضی فریمان بخش ۱۳ مشهد 
به حدود اربعه : شمالا بطول ۱۲ متر درب 
و دیواریست به خیابان شرقا بطول ۱9/۵ 
متر دیواریست به باقی مانده پلاک جنوبا 
بطول ۱۲/۱۰ متر به دیوار پلاک ۲۲۲۸ فرعی 
غربا بطول ۱9/۸۰ متر به دیوار پلاک ۲۲۲۲ 
سهم  در  ندارد)که  ارتفاقی  حقوق  فرعی 
آقای جمشید عزیزی زرکک    اختصاصی 

قرار میگیرد(.
 : باقیمانده  قطعه  مشخصات  و  حدود 
مساحت  به  زمین  قطعه  یک  ششدانگ 
باقی  پلاک  دارای  مربع  متر   9۳۶۷/۳۰
مانده ۲۲۲9 فرعی از ۲۷۶ اصلی واقع در 
اراضی فریمان بخش ۱۳ مشهد به حدود 
اربعه : شمالا بطول ۱۰۰ متر مرزیست به 
پلاک ۲۲۳۰ فرعی تفکیکی شرقا بطول ۱۰۰ 
متر مرزیست به جاده صحرایی جنوبا اول 
بطول ۸۷/9۰ متر مرزیست به پلاک ۲۲۲۸ 
فرعی دوم به طول ۱9/۵۰ متر)حالت غربی 
دارد(به دیوار قطعه مورد افراز پلاک ۱99۴۳ 
فرعی )متصرفی جمشید عزیزی زرکک(.
سوم بطول ۱۲ متر به دیوار قطعه مورد افراز 

آقای جمشید عزیزی پلاک ۱99۴۳ فرعی 
به پلاک  متر مرزیست  بطول ۸۰/۲۰  غربا 
۲۲۲۲ فرعی حقوق ارتفاقی در داخل پلاک 
و قطعه باقی مانده پلاکهای ۱9۶۳۶ فرعی و 
۱9۴۱9 فرعی و ۱۶۷۱۲ فرعی مفروز و سند 
مالکیت ششدانگ دریافت نموده اند که مورد 
هیچگونه  تقاضا  مورد  ضمنا  است  گواهی 
و  تداخل  و  نداشته  مجاورین  به  تجاوزی 
تعارض و جابجایی نیز با مجاورین ندارد و 
لذا مراتب به شرح فوق مستند به ماده ۴ 
آیین نامه قانون ثبت جهت صدور هرگونه 

دستور مقتضی گزارش و اعلام می گردد. 
مالک : جمشید عزیزی زرکک      نقشه 

بردار : بلوچ    نماینده : میرزایی
بسمه تعالی

در صورت   و  بلوچ  و  میرزایی  آقایان  دفتر 
انطباق مقدار تصرفات متقاضی افراز با مقدار 
مالکیت ثبتی مشاعی وی و مستند به مواد 
۵ و ۶ آیین نامه قانون افراز املاک مشاع 

رسیدگی و اقدام نمایید.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک فریمان 
محمدرضا رجایی مقدم 
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صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 دبیر آنلاین: سینا قنبرپور
 دبیر عکس: یاسر خدیشی 

 دبیر میراث فرهنگی و محیط زیست: مهتاب جودکی
 دبیر منابع طبیعی، آب و انرژی: فاطمه باباخانی

دبیر سیاسی: علیرضا کیان پور

خبرنگار میراث فرهنگی: فاطمه علی اصغر
 خبرنگار میراث فرهنگی و محیط زیست: فروغ فکری

 منابع طبیعی و جامعه محلی: ستاره حجتی
 صفحه آخر: صدف سرداری رفسنجانی

 شهر: سوگل دانائی 

 شبکه های اجتماعی: فاطمه آقاملایی
 صفحه آرایی: ندا صفاریان

رتبه روزنامه پیام ما :40.4     گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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زندگی در تالاب شادگان- تالاب شادگان در جنوب شهر شادگان در استان خوزستان قرار دارد و از معدود تالاب هایی است که در فهرست میراث طبیعی یونسکو ثبت شده و یکی 
از مهم ترین زیستگاه های حیات وحش ایران است./ عکس از فاطمه رحیماویان

عکس:  میزان

دنیا کوچکتر از آن است

که گم شده ای را در آن یافته باشی

هیچ کس اینجا گم نمی شود

آدم ها به همان خونسردی که آمده اند

چمدانشان را می بندند

و ناپدید می شوند

یکی در مه

یکی در غبار

یکی در باران

یکی در باد

و بی رحم ترینشان در برف

آنچه به جا می ماند

رد پایی است

و خاطره ای که هر از گاه پس میزند

مثل نسیم سحر

پرده های اتاقت را

عباس صفاری

ویراسته  »فوکوشیما«  کتاب  ایبنا: 
از مجموعه  عنوان  هفتمین   ایمل،  مایرا 
معاصر  تاریخ  از  »چشم اندازهایی 
کتاب های  مجموعه   است.  جهان« 
معاصر  تاریخ  از  »چشم اندازهایی 
از  را  دنیا  تاریخی  رویدادهای  جهان« 
و  تحلیل  ارائه  با  بعد  به  بیستم  قرن 
از دیدگاه های مختلف بررسی می کنند. 
بلشویکی«،  »انقلاب  »چرنوبیل«، 
استالینی«،  گسترده  »تصفیه های 
»بمباران اتمی هیروشیما و ناکازاکی«، 
و   »۱9۶۰ دهه  دانشجویی  »جنبش 
شش کتابی  خلیج فارس«  »جنگ 
هستند که پیش تر در قالب این مجموعه 

شده اند. منتشر  و  ترجمه 
گفت  باید  »فوکوشیما«  حادثه  درباره 
در ۱۱ مارس سال ۲۰۱۱ زمین لرزه ای که 
سال   ۱۰۰ قدرتمند  لرزه  زمین  پنجمین 
رخ  ژاپن  در  گذشته محسوب می شود، 
قدرتمندی  زنجیره ای  حوادث  که  داد 
این  از  ناشی  به دنبال داشت. سونامی 
زلزله هر چیزی را که بر سر راهش قرار 
داشت بلعید و در حالی که مردم تلاش 
از  مانده  برجای  خسارت  با  می کردند 
و  زلزله  کنند،  مقابله  سونامی  و  زلزله 
سپس سونامی، موجب انفجار شدیدی 
فوکوشیما  هسته ای  نیروگاه  که  شدند 

دایچی را لرزاند و در یکی از رآکتورهای 
این ترتیب  به  کرد.  ایجاد  نشتی  آن 
وحشت شدیدی از وقوع ذوب هسته ای 
بالا  تشخیص  با  گرفت.  بر  در  را  ژاپن 
تاسیسات،  در  تشعشع  میزان  بودن 
آلودگی در  برای کنترل بحران  تلاش ها 

شد.  متوقف  نیروگاه  این 
سال  »فوکوشیما«  کتاب  اصلی  نسخه 
هِوِن  گرین  انتشارات  توسط   ۲۰۱۴
)Greenhaven Press( منتشر شده 
است. این  کتاب هم مانند دیگر عناوین 
تاریخ  از  »چشم اندازهایی  مجموعه 
اصلی  بخش   ۳ دربردارنده  معاصر« 
پیش زمینه های  به ترتیب  که  است 
و  آن  پیرامون  مباحث  تاریخی،  حادثه 
روایت های شخصی را شامل می شوند. 

فوکوشیما

اجرای »عقاب« در تالار قشقایی
 نمایش »عقاب« به نویسندگی و کارگردانی ناصر آویژه که بر 
اساس شعر عقاب سروده استاد پرویز ناتل خانلری است، از روز 
نهم دی در تالار قشقایی مجموعه تئاتر شهر اجرای خود را آغاز 
می کند. به گزارش ایران تئاتر به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاتر 
شهر، »عقاب« عنوان یکی از تازه ترین آثار نمایشی تئاتر شهر است 
که از روز جمعه نهم پیش روی مخاطبان قرار می گیرد. در خلاصه 
داستان این اثر نمایشی آمده است: »استاد صمیمی کارگردان 
مطرح تئاتر که به بیماری سختی دچار است، تصمیم دارد آخرین 
اثر هنری گروه خود را در فضای یک پارک برای تماشاگران اجرا 
او اجرایش را بر اساس شعر عقاب سروده استاد پرویز  کند. 
ناتل خانلری آماده کرده است؛ اما در طول اجرا اتفاقاتی پیش  

می آید که مسیر نمایش را تغییر می دهد.«

»قورقوشوم« در میان 5 فیلم برتر 
جشنواره لهستان

و  نجاری  حسین  مشترک  کارگردانی  به  »قورقوشوم«  فیلم 
فاطیما سیاحتی و به تهیه کنندگی موسسه  فرهنگی مشکات که 
از بین ۴۱۰۰ فیلم از سراسر دنیا به مرحله  نهایی جشنواره گرندآف 
لهستان راه یافته بود، جزو ۵ فیلم برتر این جشنواره در بخش 
سینماتوگرافی شد. به گزارش مهر، مستند داستانی »قورقوشوم« 
با نگاهی تاریخی به معدن انگوران ساخته شده و ضمن اشاره به 
قدمت این معدن و بهره برداری مکانیزه  آن توسط زنده یاد مرتضی 
رستگار در قبل از انقلاب، به مشکلاتی پرداخته که در آن منطقه و 
معدن مشهود است. در این فیلم ضمن اشاره  به محرومیت های 
منطقه  انگوران، پررنگ بودن برخی باورهای سنتی از مسائلی است 

که در سکانس هایی از فیلم نشان داده می شود.

| تئاتر  |

| سینمای ایران |

| معماری |

حذف انتشار گازهای گلخانه ای از اتمسفر یکی از اهداف 
جهانی است که باید با سرعت بیشتر انجام شود تا جهان 
را به هدف کربن صفر تا ۲۰۵۰ نزدیک تر کند؛ به خصوص 
در صنایعی مانند بخش ساخت و ساز در سطح جهانی 
۳۵ درصد از مصرف انرژی، ۳۸ درصد از انتشار کربن 
مرتبط با انرژی و ۵۰ درصد از مصرف منابع را به خود 

اختصاص می دهند.
سال ۲۰۲۲  اساس گزارش  بر  هنرآنلاین،   به گزارش 
بسیار  هوا  و  آب  بحران  منفی  تاثیرات  ملل،  سازمان 
قبل  دهه  یک  از  دانشمندان کمتر  آنچه  از  سریع تر 
افزایش  افزایش است.  پیش   بینی می کردند در حال 
انتشار گازهای گلخانه ای می تواند به زودی از توانایی 
و  بگیرد  پیشی  سازگاری  برای  جوامع  از  بسیاری 
پیامدهای آن همچنان آسیب پذیرترین جمعیت جهان 
را تحت تاثیر قرار خواهد داد. همان طور که مارتن ون 
آلست، دانشمند آب و هوا می گوید: هر گونه تاخیر بیشتر 
در اقدام جهانی در زمینه سازگاری و کاهش، فرصت 
پایدار  و  زیست  قابل  آینده ای  تضمین  برای  را  کوتاه 
برای همه از دست خواهد داد. داده ها واضح است که 
برای محافظت از سیاره خود، باید از افزایش ۱.۵ درجه 
سانتیگراد دمای جهانی در این قرن جلوگیری کنیم. 
برای انجام این کار، جهان باید از سال۲۰۱۰ تا سال ۲۰۳۰ 
به کاهش ۴۵ درصدی در انتشار کربن جهانی دست یابد 
تا پس از آن تا سال۲۰۵۰ به وضعیت صفر خالص برسد. 
با این حال، بدیهی است که ما در مسیر دستیابی به 
این هدف هستیم و هر صنعتی باید سریع حتی رویای 
شهرهای سبزتر را در سر بپروراند. اگرچه این مسئله باید 
یک تلاش جهانی باشد، این امر به ویژه در مورد صنایعی 

مانند بخش ساخت و ساز که در سطح جهانی ۳۵ درصد 
از مصرف انرژی، ۳۸ درصد از انتشار کربن مرتبط با 
انرژی و ۵۰ درصد از مصرف منابع را به خود اختصاص 
تلاش های  است که  واضح  می کند.  صدق  می دهند، 
فعلی برای بازگرداندن این وضعیت کافی نیست، اما خبر 
خوب این است که شرکت های بیشتری در این زمینه 
به طور فزاینده ای در حال تلاش هستند. برخی از آنها 
با ردیابی و کاهش انتشار کربن تا حد امکان نزدیک 
به صفر، به دنبال انتقال به اقتصاد کم کربن و کاهش 
اثرات تغییرات آب و هوایی در این فرایند هستند. برای 
رسیدن به صفر خالص، شرکت ها باید انتشار گازهای 
گلخانه ای در محدوده یک، دو و سه را ردیابی و کاهش 
دهند، که همه بخشی از یک چارچوب استاندارد جهانی 
است.  پروتکل گازهای گلخانه ای  توسط  تعیین شده 
از  گلخانه ای  گازهای  انتشار  یک،  محدوده  گستره 

منابعی است که مستقیماً تحت کنترل یا متعلق به 
یک سازمان هستند، مانند بویلرها، کوره ها و فرایندهای 
مصرف  با  دو   محدوده  غیرمستقیم،  ماهیت  تولید. 
برق یک شرکت، از جمله انتشار گازهای گلخانه ای که 
از گرمایش، سرمایش و روشنایی ساختمان ها ایجاد 
می شود، مرتبط است. انتشارات محدوده سه، که به 
تا  نیز شناخته می شود،  ارزش  زنجیره  انتشار  عنوان 
9۰٪ از کل ردپای کربن یک سازمان را تشکیل می دهد 
است.  آن دشوارتر  و مدیریت  اندازه گیری  بنابراین  و 
آنها شامل ۱۵دسته مختلف، از جمله سرمایه گذاری، 
این  اصلی  هدف  هستند.  توزیع  و  نقل  و  حمل 
پروتکل ها کاهش انتشار کربن در عملیات تولیدی و 
تجاری است. این استراتژی شامل اجرای مجموعه ای 
در  را  محیط  سلامت  است که  اهداف  و  اقدامات  از 
انرژی های  از  استفاده  از  می دهد،  ارتقا  مراحل  تمام 
تجدیدپذیر و کاهش انتشار CO۲ از تامین کنندگان تا 

استفاده از مواد بازیافتی در محصولات.

کاهش کربن صفر در صنعت معماری تا ۲۰5۰

بلوار  پیاده روی  تکمیل  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  بم  شهرداری 
صاحب الزمان را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید ، کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و  مناقصه گران  پیشنهاد 
 www.setadiran.ir :تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
امضای  دریافت گواهی  و  مذکور  سایت  در  نام  ثبت  مراحل  قبلی، 

الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
- برآورد اجرای کار مبلغ ۱۷.۴۲۹.5۷۳.5۷۲ ریال براساس فهرست 

بهای واحد پایه رشته ابنیه سال ۱۴۰۱ می باشد.
- مدت اجرای پروژه ۴ ماه شمسی می باشد.

وجه  در  ریال   ۸۷۲.۰۰۰.۰۰۰ میزان  به  بانکی  نامه  ضمانت  ارائه   -
باشد. می  الزامی  مناقصه  در  سپرده شرکت  عنوان  به  بم  شهرداری 

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است. 

- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۱/۱۰/۰۴ می باشد.
- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:

 ساعت ۱۹:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۱۰
- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد:ساعت ۱۹:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۲۰
- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت ۱۱:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۲۴

- محل تحویل پاکات الف ، دبیرخانه حراست شهرداری بم می باشد .
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر 
در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس بم بلوار 
تلفن  قراردادها-  امور  بم  شهرداری  اداری-  سایت  رجایی  شهید 

۰۳۴-۴۴۳۴5۲۱۴
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: 
مرکز تماس ۴۱۹۳۴-۰۲۱ دفتر ثبت نام: ۸5۱۹۳۷6۸-۸۸۹6۹۷۳۷

تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۱/۱۰/۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۱/۱۰/۱۰ 
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شهرداری بم در نظر دارد مناقصه عمومی اجرای فرش سنگ کیوبیک 
ابتدای کوچه های خیابان آیت الله کاشانی )یکطرفه( را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید ، کلیه مراحل برگزاری مناقصه 
بازگشایی  و  مناقصه گران  پیشنهاد  ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دریافت  از 
دولت)ستاد( الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  پاکت ها 

است  لازم  و  شد  خواهد  انجام   www.setadiran.ir  : آدرس  به 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند .
فهرست  براساس  ریال   ۱۲.۴۲۷.۹5۰.۸5۲ مبلغ  اجرای کار  برآورد   -

ابنیه سال ۱۴۰۱ می باشد. بهای واحد پایه رشته 
- مدت اجرای پروژه ۳ ماه شمسی می باشد.

- ارائه ضمانت نامه بانکی به میزان 6۲۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال در وجه شهرداری 
بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه الزامی می باشد .

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است . 
- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ۱۴۰۱/۱۰/۰۴ می باشد.

- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: 
ساعت ۱۹:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۱۰

- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد:ساعت ۱۹:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۲۰
- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت ۱۰:۰۰ مورخ۱۴۰۱/۱۰/۲۴ محل تحویل 

پاکات الف ، دبیرخانه حراست شهرداری بم می باشد - .
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر 
بلوار  بم  آدرس  الف:  پاکت های  ارائه  و  مناقصه  اسناد  خصوص  در 
تلفن  قراردادها-  امور  بم  شهرداری  اداری-  سایت  رجایی  شهید 

۰۳۴-۴۴۳۴5۲۱۴
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